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Intervju: Ferdinand nagy, 
ambasador rumunije u Crnoj gori:

Odluka dOnijeta na 
ministarskOm sastanku 
predstavlja Ohrabrujuću 
pOruku za Crnu GOru

Odluka sa samita NATO-a
bi trebalo da definiše finalnu fazu 

procesa priključenja ovoj asocijaciji

Kada je u pitanju 
naš evropski put, 
a u određenom 
smislu i evroatlantski, 
tada je jasno da je 
potrebno uložiti 
dodatne napore 
na smanjivanju 
polarizacije u društvu. 
Prije svega, potrebno 
je uložiti napore 
da se potpuno 
obnovi i konsoliduje 
povjerenje političkih 
činilaca u politički 
sistem, odnosno 
izborni proces

O ljudskim pravima, 
izbOru za članiCu kOmiteta 
un za ljudska prava i 
budućOj ulOzi u kOmitetu

58-596-7

ProF. dr ivana jelić, članiCa 
Komiteta un za ljudsKa Prava
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Vanjska politika uvijek je isprepletana 
sa unutrašnjom politikom. u našem 
regionu to je možda i dodatno nagla-
šeno. 

Crna gora je nesumnjivo lider integracionog 
procesa u regionu. otvorili smo trećinu po-
glavlja, a do kraja godine bi mogli preći i polo-
vinu. odluka sa samita zemalja članica nato 
bi trebalo da definiše finalnu fazu procesa pri-
ključenja ovoj asocijaciji, uz definisanje jasnog 
vremenskog okvira. Kada je regionalna politi-
ka u pitanju, iz godine u godinu dajemo nove 
impulse jačanju menanizama saradnje, kako bi 
podstakli ekonomski rast i razvoj regiona bez 
kojega nema održivog integracionog procesa.

ipak, ništa od prethodnog ne znači da je posao 
gotov, ili da je moguće oboriti ritam. svakako 
da je izazova na putu jako puno, kako kada je 
u pitanju unutrašnja, tako i regionalna dinami-
ka. očigledno je da i globalna dešavanja imaju 
svoje implikacije na Crnu goru. 

Kada je u pitanju naš evropski put, a u odre-
đenom smislu i evroatlantski, tada je jasno da 

je potrebno uložiti dodatne napore na smanji-
vanju polarizacije u društvu. Prije svega, po-
trebno je uložiti napore da se potpuno obnovi 
i konsoliduje povjerenje političkih činilaca u 
politički sistem, odnosno izborni proces. Crna 
gora ne može biti zemlja u kojoj izborni proces 
podstiče nerazumijevanje, već je potrebno da 
omogući jasne političke odnose koji u skladu 
sa elementarno prihvaćenim principima de-
mokratskog poretka obezbjeđuju formiranje 
učinkovite i kontrolisane izvršne vlasti. odgo-
vornost u tom procesu je na svima i stvari ni-
kada nisu crno bijelo obojane. ipak, uvijek se 
od vladajuće strukture očekuje prvi potez. oči-
gledna je potreba za iskrenim dijalogom, bez 
postavljanja bilo kakvih uslova. u tom smislu 
od posebne je važnosti i kompletiranje tuži-
lačke strukture nakon usvajanja ustavnih pro-
mjena. imajući u vidu legitimitet koji će imati 
budući vrhovni državni tužilac, iluzorno je 
očekivati da taj proces bude doveden do kraja 
uz odsustvo političkog dijaloga. nema zemlje 
u kojoj bi to bilo moguće. na kraju, potpuno 
saniranje medijske scene uz podršku napori-
ma specijalne predstavnice oebs za medije, 
znatno bi doprinijelo da tim dijelom društvene 

sfere dominiraju standardi i profesionalizam. 
vlada ulaže već vidljive napore, ali je jasno da 
je potrebno intenzivirati ih. sve prethodno uz 
dosljedno sprovođenje akcionih planova za 
poglavlja 23 i 24 značiće nastavak intenzivnog 
pregovaračkog procesa. 

ostvaren progres na tom planu, uz finalizira-
nje faze intenzivnog i fokusiranog dijaloga sa 
nato, kompletiranjem reformi u bezbjedno-
sno-obavještajnoj sferi, uvešće Crnu goru u 
fazu pune i trajne političke stabilnosti koja je 
nužna za održiv i dugoročan ekonomski rast 
a time i doprinijeti jačanju podrške javnosti in-
tegracijama. stabilan politički sistem, standardi 
vladavine prava i progres u integracijama tre-
ba posmatrati kao dio agende ekonomskog 
razvoja. 

bez obzira koliko malo, naše tržište i naša 
geografska pozicija omogućiće produktivnu 
komunikaciju sa brojnim zemljama i kompa-
nijama iz različitih djelova svijeta. jasno je da 
region tome može dati podsticaj. iz tog razlo-
ga, elementi saradnje u okviru procesa sta-
bilizacije i asocijacije, šest zemalja regiona, u 

oblasti borbe protiv organizovanog kriminala, 
smanjivanja trgovinskih prepreka i koordinisa-
nom realizacijom mega infrastrukturnih pro-
jekata kroz povezivanje svih glavnih gradova 
mrežom autoputeva, željezničkih koridova i 
energetskih veza, u saradnji sa eu, ebrd i eib, 
ne samo da će podstaći ekonomski razvoj u 
skladu sa strategijom jie 2020 kao ciljem Pro-
cesa saradnje u jie, već će dodatno afirmisati i 
ubrzati evropsku perspektivu, a istovremeno i 
ublažiti migracione pritiske.

naravno, nemoguće je ignorisati različita glo-
balna dešavanja, koja procese mogu usporiti 
ili komplikovati, iprema kojima se jedino mo-
žemo odnositi u skladu sa hijerarhijom ciljeva, 
kao i kroz što konstruktivnije pozicioniranje u 
okviru multilateralnih institucija u skladu s mo-
gućnostima. 

igor lukšić
Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih 

poslova i evropskih integracija

Dr Igor Lukšić

uvodniK

Odluka sa samita NATO 
bi trebalo da definiše finalnu fazu 
procesa priključenja ovoj asocijaciji

Kada je u pitanju naš evropski put, a u određenom smislu i 
evroatlantski, tada je jasno da je potrebno uložiti dodatne napore na 

smanjivanju polarizacije u društvu. Prije svega, potrebno je uložiti 
napore da se potpuno obnovi i konsoliduje povjerenje političkih 

činilaca u politički sistem, odnosno izborni proces. 

uvodniK
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kako ocjenjujete političke odnose ru-
munije i crne Gore?
u kojim oblastima vidite najviše pro-
stora za saradnju? 

rumunija i Crna gora imaju odlične poli-
tičke i diplomatske odnose i mi zajedno 
sa našim crnogorskim partnerima kon-

stantno radimo na jačanju i razvijanju naše 
bilateralne saradnje u brojnim oblastima.

vjerujem da ima dosta prostora za produ-
bljivanje ekonomskih i trgovinskih odnosa u 

pravcu ostvarivanja punog 
potencijala u ovoj oblasti. 
na primjer, u oblastima 
kao što su energetika, in-
frastruktura, poljoprivreda, 
zaštita životne sredine po-

stoji širok opseg mogućnosti 
za saradnju eksperata iz dviju 

zemalja u pravcu dijaloga i izna-
laženja i pokretanja uspješnih pro-

jekata koji bi bili u interesu obije 
zemlje. takođe, radujemo se bu-
dućoj saradnji na ekspertskom 
nivou u oblasti pravde i unu-

trašnjih poslova.

prioritet crnogorske spoljne politike jeste 
članstvo u NatO savezu. kako komenta-
rišete odluku ministara spoljnih poslova 
zemalja-članica NatO da se otpočne inten-
zivirani dijalog sa crnom Gorom i da se do 
kraja 2015. donese odluka o tome hoće li 
crna Gora dobiti pozivnicu za članstvo?

odluka donijeta na ministarskom sastanku 
predstavlja ohrabrujuću poruku za Crnu goru 
u smislu napretka koji je do sada ostvaren, a 
predstavlja i alat kojim će se vašoj zemlji pomo-
ći da kompletira reforme neophodne za dalji 
napredak u procesu evro-atlantske integracije. 
Cijenimo konstruktivnu i izbalansiranu ulogu 
vaše zemlje u region, kao i čvrstu posvećenost 
i odlučnost u sprovođenju neophodnih politič-
kih i odbrambenih reformi koje nato zahtijeva.
s druge strane, Crna gora ima još posla na 
ovom putu. Kao jak podržavalac politike otvo-
renih vrata i crnogorskog članstva, istakao bih 
potrebu da se maksimalno iskoristi prilika in-
tenziviranog dijaloga sa nato savezom u cilju 
unapređenja nivoa spremnosti Crne gore, te 
da se na taj način nametnu jaki argument za 
pozitivnu ocjenu crnogorskih napora do kraja 
2015. 

u kojim oblastima crna Gora mora sprove-
sti više reformi da bi dobila pozivnicu za 
članstvo u NatO savezu?

Postoji nekoliko oblasti gdje treba unaprije-
diti napore i oni obuhvataju oblasti pravde i 
vladavine prava, kao i reforme u sektoru od-
brane.

jedan od ciljeva vanjske politike crne Gore 
jeste i članstvo u eu. koji su najveći izazo-
vi na ovom putu, imajući u vidu da ste i vi 
prošli taj put i postali članica eu prije sedam 
godina?

izvještaji o napretku su jako koristan alat za 
svaku zemlju kandidata, kojim se jasno nagla-
šava ostvareni progres i daju smjernice za dalje 
reformske procese u zemlji. izvještaji o napret-
ku ističu u kojim oblastima su neophodni opi-
pljivi rezultati, kao npr. jačanje vladavine prava, 
borba protiv organizovanog kriminala i korup-
cije, reforma javne uprave.
imajte u vidu da su uvođenjem novog pristupa 
pregovorima sa eu poglavlje 23 o pravosuđu 
i temeljnim pravima i poglavlje 24 o pravdi, 
slobodi i bezbjednosti trajno otvorena i da će 

posljednja biti zatvorena, te će prema tome 
efikasne reforme u ovim oblastima dati jaku 
osnovu za implementaciju i konsolidaciju refor-
mi u svim ostalim pregovaračkim poiglavljima 
u toku procesa pristupanja.

za Crnu Goru su poglavlja 23. i 24. naročito 
zahtjevna. smatrate li da smo spremni da 
se borimo protiv korupcije i organizova-
nog kriminala? je li rumuniji bilo teško da 
se izbori sa ovim problemima?

osnovni princip svakog demokratskog društva 
jeste odvojenost izvršne, zakonodavnje i sudske 
vlasti. Pravosuđe je osnovni stub i reforme treba 
da osiguraju nezavisnost, odgovornost i profesio-
nalnost sudstva. jak, efikasan i transparentan pra-
vosudni sistem predstavlja suštinsku osnovu za 
efikasnu borbu protiv organizovanog kriminala i 
korupcije ili npr. nametanje sankcija u slučajevi-
ma konflikta interesta. svjesni smo izazova sa ko-
jima se susrećete na evropskom putu i rumunija 
konstantno izražava spremnost da pruži podršku 
i podijeli sopstvena iskustva proistekla iz naših 
istovjetnih napora u procesu pristupanja.

Maja Đurđić, novinarka Pobjede

Odluka donijeta na 
ministarskom sastanku 
predstavlja ohrabrujuću 
poruku za Crnu Goru

Vjerujem da ima dosta prostora za produbljivanje ekonomskih i 
trgovinskih odnosa u pravcu ostvarivanja punog potencijala u ovoj 
oblasti. Na primjer, u oblastima kao što su energetika, infrastruktura, 

poljoprivreda, zaštita životne sredine postoji širok opseg mogućnosti 
za saradnju eksperata iz dviju zemalja u pravcu dijaloga i iznalaženja i 

pokretanja uspješnih projekata koji bi bili u interesu obije zemlje

Intervju: ferdinand Nagy, ambasador rumunije u Crnoj gori:

Ferdinand Nagy
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spoljna 
politika

Pregled spoljno-političkih aktivnosti Vlade Crne Gore

31.01.2014 

Predsjednik vlade milo Đukanović učestvovao je na 50. minhenskoj 
bezbjednosnoj konferenciji, koju je otvorio predsjednik savezne re-
publike njemačke joahim gauk.
u fokusu izlaganja predsjednika gauka bila je odgovornost u kontek-
stu uloge i značaja sr njemačke u evropi i svijetu. Predsjednik gauk je 
apostrofirao spoljno-političke prioritete svoje zemlje koji se zasnivaju 
na saradnji unutar evropske unije i sa transatlantskim partnerima.
tokom posjete slovačkoj predsjednik je imao više bilteralnih susreta.

01.02.2014 

Predsjednik vlade milo Đukanović razgovarao je u minhenu sa ge-
neralnim sekretarom nato-a andersom Fog rasmusenom o evroa-
tlantskim integracijama Crne gore, te sa članom senata sjedinjenih 
američkih država (sad) džonom mekejnom o procesu evroatlant-
skih infegracija Crne gore.

24.02.2014 

Predsjednik vlade milo Đukanović susreo se tokom Kon-
ferencije “investiranje u zapadni balkan”, koja je održana u 
londonu, sa predsjednikom evropske banke za obnovu i 
razvoj (ebrd) sumom čakrabartijem. 
„Crna gora i ebrd imaju uzornu i transparentnu saradnju“, 
kazao je gospodin čakrabarti, iskazujuću zadovoljstvo do 
sada realizovanim projektimau Crnoj gori. 
„Crna gora može da posluži kao model uspješne realizaci-
je projekata”- rekao je čakrabarti. 
Predsjednik vlade milo Đukanović je na marginama Kon-
ferencije razgovarao i sa gaetanom masarom, izvršnim 
direktorom za jugoistočnu evropu kompanije general 
electric, koja je iskazala interesovanje za saradnju sa vla-
dom u oblasti istraživanja nafte i gasa, kao i u drugim obla-
stima proizvodnje energije. vjetroelektrane na Krnovu, 
koje će isporučiti i instalirati francuska kompanija, koristiće 
turbine general elektrika. 

Predsjednik vlade milo Đukanović govorio u 
londonu na Konferenciji ebrd-a „investiranje u 
zapadni balkan”

Predsjednik vlade milo Đukanović na minhenskoj bezbjedonosnoj konferenciji

susret premijera Đukanovića i princa 
alberta ii - impuls snaženju odnosa 
između dvije zemlje

 12.03.2014 

tokom susreta, obostrano je izraženo zadovoljstvo kontinuitetom 
političkog dijaloga na najvišem nivou, koji predstavlja dodatan im-
puls snaženju sveukupnih odnosa dvije zemlje, sa posebnim akcen-
tom na privrednu saradnju. s tim u vezi, ocijenjeno da će investiciona 
konferenecija posvećena Crnoj gori biti odlična prilika za promociju 
naše zemlje kao atraktivne turističke i investicione destinacije, ali i 
šansa za produbljivanje veza sa monakom, kroz privlačenje novih 
poslovnih partnera.

Premijer Đukanović razgovarao sa 
premijerom monaka rožeom: Puna 
otvorenost Crne gore za strane investicije

13.03.2014 

drugog dana radne posjete monaku, predsjednik vlade Crne gore milo Đu-
kanović razgovarao je sa predsjednikom vlade monaka mišelom rožeom. 
u razgovorima je izraženo zadovoljstvo prijateljskim odnosima između dvi-
je zemlje, čemu dodatan impuls daje redovan politički dijalog na najvišem 
nivou. sagovornici su se, takođe, saglasili da dobru osnovu za produbljenje 
sveukupne saradnje predstavlja i okvirni ugovor potpisan između dvije vla-
de u junu 2013. i ugovori o saradnji u domenu održivog razvoja. 

Premijer Đukanović: Crna gora otvorena 
za produbljivanje ekonomske saradnje 
sa monakom

12.03.2014 

u sklopu dvodnevne radne posjete Kneževini monako, upriličen je 
susret i radni ručak predsjednika vlade Crne gore mila Đukanovića 
sa predsjednikom asocijacije počasnih konzula monaka mustafom 
el solom i grupom renominarinih investitora i predstavnka asocija-
cije za privlačenje stranih investicija, kao institucije koja funkcioniše 
pri vladi monaka. 
Premijer Đukanović je upoznao sagovornike sa aktuelnim i planira-
nim investicionim projektima u domenu turizma i ukazao na crnogor-
ske potencijale u oblasti energetike i infrastrukturnih projekata. na toj 
liniji, prenio je spremnost i otvorenost crnogorske strane za dodatno 
snaženje veza i produbljivanje ekonomske saradnje sa monakom, uz 
ocjenu da dobru osnovu za identifikaciju potencijalnih zajedničkih 
projekata predstavlja sporazum između dvije privredne komore.

sPoljna
PolitiKa
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Premijeri Đukanović i rože otvorili u 
monaku investicionu konferenciju „Crna 
gora - investicije, projekti, mogućnosti“

13.03.2014 

Predsjednici vlada Crne gore i monaka, milo Đukanović i mišel rože 
otvorili su investicionu konferenciju koja je pod nazivom „Crna gora–in-
vesticije, projekti, mogućnosti’’, održana na prestižnoj lokaciji u jahting 
klubu monaka i na kojoj je predstavljen investicioni ambijent i turistički 
potencijali Crne gore, kao i realizovani i planirani projekti.
Konferenciji su pisustvovali renomirani investitori iz domena turizma, 
nekretnina, bankarstva, finansija, energetike i građevinskog sektora i 
predstavnici političkog, kulturnog života i diplomatskog kora monaka.

Predsjednik vlade milo Đukanović započeo 
posjetu luksemburgu susretom sa 
crnogorskom dijasporom

23.03.2014 
   
Premijer Đukanović je na sastanku sa iseljenicima u luksemburgu, 
gdje živi jedna od najbrojnih zajednica iseljenika iz naše zemlje, iska-
zao zadovoljstvo zbog prilike da se sretne sa njima i zahvalio im na 
doprinosu afirmaciji Crne gore.
Predsjednik vlade je ocijenio da crnogorski iseljenici, svojim uzornim 
ponašanjem i radom, kao i dobrom integracijom, predstavljaju temelj 
dobrih međudržavnih odnosa Crne gore i luksemburga.

Premijer Đukanović na briselskom bezbjednosnom forumu 

22.03.2014 

Predsjednik vlade milo Đukanović, po dolasku u brisel, sastao se sa 
američkim kongresmenom majklom tarnerom.
Premijer Đukanović zahvalio je tarneru na kontinuiranoj podršci Cr-
noj gori i ukupnom angažmanu prilikom fomiranja crnogorske kokus 

grupe koja promoviše i euro-atlantske ciljeve Crne gore. istovremeno, 
premijer je ukazao i na značaj pisma četrdeset kongresmena upuće-
nog stejt dipartmentu, kojim se podržava članstvo Crne gore u nato.
iskazujući zadovoljstvo odnosima Crne gore i američkog kongresa i 
ukupnim odnosima sa sad, kongresmen tarner je iskazao spremnost 
da se snažno založi za Crnu goru, vrednujući  njenu posvećenost 
članstvu u alijansi.
Predsjednik vlade milo Đukanović učestvovao je, u okviru briselskog 
bezbjednosnog foruma, na panelu „uloga evrope u strategiji sad-a“. 
na panelu se govorilo o značaju uloge sad-a u procesu stabilizacije 
zapadnog balkana u periodu od devedesetih godina XX vijeka do da-
nas, kao i o istorijskom značaju transatlantske veze između evrope i 
sad-a i potrebi njenog daljeg jačanja, u susret savremenim izazovima 
sa kojima se suočava svijet.
učešće na panelu bila je prilika da premijer Đukanović brojnim učesni-
cima briselskog foruma predstavi i rezultate koje Crna gora ostvaruje 
u procesu evropskih i evroatlantskih integracija, regionalnoj saradnji 
i aktuelnim prilikama u regionu, u kontekstu integracionih procesa. 
Predsjednik vlade govorio je i o značaju afirmacije evropske i evro- 
atlantske zajednice na balkanu, kao i afirmaciji regionalne saradnje.

Premijeri Đukanović i betel ocijenili: Crna 
gora i luksemburg – odnosi za primjer

24.03.2014 

Crna gora i luksemburg imaju izuzetno dobre odnose koji se do-
datno mogu snažiti daljom ekonomskom saradnjom i saradnjom u 
oblasti integracija, saopšteno je tokom susreta predsjednika vlade 
Crne gore mila Đukanovića i predsjednika vlade velikog vojvodstva 
luksemburg gzavijea betela, na čiji poziv premijer Đukanović boravi 
u zvaničnoj posjeti toj zemlji. 
Premijer Đukanović je zahvalio svom kolegi na podršci koju ta zemlja 
pruža Crnoj gori, putem značajne razvojne pomoći u prethodnom pe-
riodu, kao i sveukupne podrške integracionim procesima Crne gore.
„upravo će ta vrsta ekspertske podrške u procesu pridruženja Crne 
gore evropskoj uniji biti značajna za nas”, kazao je premijer Đukanović. 

24.03.2014 

Predsjednik vlade milo Đukanović susreo se, tokom zvanične po-
sjete luksemburgu, sa velikim vojvodom anrijem i predsjednikom 
Parlamenta marsom di bartolomeom, a imao je susret i sa spoljno 
- političkim odborom Parlamenta. 
„Crna gora je stabilna balkanska država, koja ima jasnu projekciju 
ekonomskog i demokratskog razvoja u evropskim i evroatlantskim 
okvirima”, kazao je Predsjednik vlade u razgovoru sa predsjedni-
kom Parlamenta marsom di bartolomeom. Predsjednik Parlamenta 
mars di bartolomeo je istakao da „luksemburg i Crna gora ima-
ju mnoge zajedničke karakteristike i zajedničke stavove o važnim 
pitanjima. jedno od njih je i multikulturalizam, po kojem su naše 
zemlje prepoznatljive”, zaključio je on. 
sagovornici su iskazali zadovoljstvo zbog uloge koju imaju crno-
gorski državljani koji rade u luksemburgu, u gradnji prijateljskih 
odnosa izmedju Crne gore i luksemburga. 
Posjetu velikom vojvodstvu luksemburg predsjednik vlade milo 

Đukanović završio je susretom sa velikim vojvodom luksemburga 
anrijem, sa kojim je razgovarao o izuzetno dobrim odnosima dvije 
države i uspješnom putu evropske integracije Crne gore.

Predsjednik vlade milo Đukanović u 
sjedištu nato-a sa generalnim sekretarom 
andersom Fog rasmusenom: mjesto Crne 
gore je u evroatlantskoj porodici

25.03.2014 
  
Predsjednik vlade milo Đukanović kazao je da Crna gora odlučno i dina-
mično korača putem evropske i evroatlantske integracije i danas predvodi 
još neintegrisane zemlje zapadnog balkana na putu članstva u nato i eu. 
on je iskazao uvjerenje da će Crna gora rezultatima koje postiže zavrijediti 
pažnju nato partnera i da će biti vrednovan pojedinačan učinak svake 
zemlje. generalni sekretar nato-a pohvalio je Crnu goru u sprovođenju 
reformi i ukupnom napretku.
„važno je nastaviti sa reformama i u tom procesu imate punu podrsku 
alijanse”. napravili ste krupne korake u približavanju nato-u, vaše mje-
sto je u evroatlantskoj porodici i mi smo odlučni da vam pomognemo 
da u nju uđete.” - kazao je rasmusen.

Premijer Đukanović u luksemburgu imao susrete sa velikim vojvodom anrijem, 
predsjednikom Parlamenta bartolomeom i spoljno-političkim odborom Parlamenta
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Predsjednik vlade se zahvalio na kontinuiranoj i sadržajnoj podršci koju je 
Crna gora imala i ima u svim fazama naših savremenih odnosa. Pri tome je 
posebno naglašen napredak u četiri ključne oblasti značajne za integraciju 
Crne gore u nato. iskazano je očekivanje da će taj napredak biti vrednovan 
na predstojećem samitu.
zamjenik državnog sekretara berns je ocijenio pozitivnim ostvarene rezulta-
te Crne gore i na unutrašnjem i na vanjskopolitičkom planu, iskazujući spre-
mnost sjedinjenih američkih država da u tim procesima nastavi da pruža 
punu podršku Crnoj gori.
„sjedinjene američke države cijene partnerski odnos sa Crnom gorom“ - ka-
zao je zamjenik američkog državnog sekretara vilijam berns potvrdivši opre-
djeljenje američke vlade za dalje produbljivanje saradnje na svim poljima.

senator mekejn: članstvo 
Crne gore u nato - snaga 
koja bi doprinijela jačanju 
stabilnosti regiona

08.04.2014 

Premijer Đukanović je zahvalio senatoru me-
kejnu i Kongresu na podršci koju u kontinuite-
tu pružaju Crnoj gori i upoznao domaćina sa 
nastavkom reformi koje Crna gora sprovodi u 
svim fazama integracija u eu i nato. u tom kon-
tekstu, ukazao je i na potrebu daljeg podsticanja 
njihovog proširenja, u cilju ukupne stabilnosti i 
prosperiteta zemalja regiona.
senator mekejn je kazao da postoje dobri argu-
menti za napredak koji je Crna gora ostvarila u 
procesu pridruženja nato. „članstvo Crne gore 
u nato je snaga koja bi doprinijela jačanju sta-
bilnosti regiona, kazao je mekejn.

Predsjednik vlade u bijeloj kući sa potpredsjednikom 
sad džozefom bajdenom: sjedinjene američke države 
apsolutno posvećene partnerstvu sa Crnom gorom

09.04.2014
    
iskazujući zadovoljstvo zbog posjete i trenutka u kojem se ona događa, premijer Đukanović je 
ukazao na dinamičan razvoj Crne gore i na njen napredak u procesu integracija u eu i nato.
„upravo su sjedinjene američke države dale krupan doprinos tom napretku i Crnoj gori i to 
u vremenu kada je Crna gora čuvala međuetnički sklad, doprinosila miru i donosila važne 
odluke na demokratski način. tako je i danas, kada je Crna gora pred vratima nato-a“ – kazao 
je predsjednik vlade Crne gore.
Potpredsjednik bajden je ocijenio da su Crna gora i sjedinjene američke države i prijateljske 
države, i da su njihovi odnosi zasnovani na povjerenju i partnerstvu.
„Crna gora je napravila izuzetan napredak i uspješno sprovodi reforme u procesu integracija“ – re-
kao je potpredsjednik sjedinjenih američkih država. Pozitivnim je ocijenio napredak u četiri oblasti 
ključne za članstvo Crne gore u nato-u i potvrdio podršku sjedinjenih američkih država našoj 
zemlji na tom putu. ukazao je na napredak u reformama bezbjednosnog sektora, jačanju javne 
podrške članstvu, vladavini prava i potvrdio spremnost za podršku i u nastavku tog procesa.

09.04.2014 

Predsjednik vlade milo Đukanović okončao je posjetu sjedinjenim 
američkim državama u srijedu sastancima sa članovima crnogorskog 
kokusa u oba doma Kongresa. jedinstvena ocjena izrečena na tim sa-
stancima je da su odnosi Crne gore i sjedinjenih američkih država na 
zavidnom nivou.
članovi crnogorskog kokusa, sa kojima je premijer razgovarao u vašin-
gtonu u srijedu uveče, dali su snažnu podršku i preporuku za prijem 
Crne gore u nato. članstvo Crne gore u nato-u nije samo interes 
Crne gore već i regiona zapadnog balkana, ali i sjedinjenih američkih 
država, ocijenili su članovi Kongresa iz naše kokus grupe.
zajednički je ocijenjeno da je stabilnost balkana jedan od preduslova za 
stabilnost cijele evrope i dobru perspektivu transatlantskog partnerstva.

vašington: Predsjednik vlade milo Đukanović govorio na panelu u atlantskom savjetu
Predsjednik vlade razgovarao sa članovima Kongresa: odnosi odlični, podrška članstvu u nato-u

„Poljska snažno podržava Crnu goru na njenom istrajnom putu 
ostvarivanja strateških ciljeva članstva u nato i eu. vi ste simbol 
stabilnosti, država koja je jasno iskazala svoje opredjeljenje i u 
potpunosti možete računati na podršku poljske u susret samitu 
nato-a i ukupno na putu evropskih i evro-atlantskih integracija“ 
– kazao je premijer republike Poljske donald tusk.
Predsjednik vlade Crne gore milo Đukanović je ukazao na či-
njenicu da Crna gora i Poljska dijele iste, evropske vrijednosti. 
Posebno je istakao značaj integracije kao puta za jačanje regi-
onalne stabilnosti u odgovoru na izazove današnjice.
Premijeri su u tom kontekstu razmijenili mišljenja i o aktuel-
nim evropskim i regionalnim prilikama, saglasivši se da je bu-
dućnost našeg regiona u evropi i nato-u, te da je to put bez 
alternative.

Premijer Đukanović na godišnjem političkom 
sastanku ebrd: balkanu potrebne hrabre i 
radikalne reforme ali i pažnja eu i ebrd

14.05.2014 

Predsjednik vlade milo Đukanović učestvovao  tokom drugog dana posjete 
republici Poljskoj, u radu godišnjeg političkog sastanka evropske banke za ob-
novu i razvoj (ebrd) na poziv predsjednika te institucije sume čakrabartija.
Premijer Crne gore, koji je učestvovao u radu skupa kao jedini visoki zvaničnik 
neke od država zapadnog balkana, govorio je o ekonomskim i ukupnim dosti-
gnućima i iskustvima naše zemlje i ovog dijela evrope.
Premijer Đukanović je istakao da je vlada Crne gore svjesna da je dalji napredak 
moguć jedino u stabilnom okruženju te da je stoga Crna gora veoma posvećena 
regionalnoj saradnji i integraciji. „u svojoj dugoj istoriji nikad balkan nije bio stabilni-
ji i evropskiji nego što je danas“ – rekao je premijer Đukanović, ali je dodao da dalji 
napredak država balkana ugrožavaju kako ekonomska kriza tako i problemi nasli-
jeđeni iz devedesetih godina prošlog vijeka. rekao je da vjeruje da balkan može 
biti ekonomski najdinamičniji dio evropskog kontinenta, da mnogo toga možemo 
i moramo učiniti sami i da su za to potrebne „hrabre još radikalnije reforme“.

Predsjednik vlade u state departmentu: sad će nastaviti da podržavaju Crnu goru

08.04.2014

varšava: Poljski premijer Đukanoviću  
- Crna gora je simbol stabilnosti

13.05.2014



Ministarstvo vanjskih poslova i evroskih integracija Crne Gore Diplomarius, avgust, 2014. godine

14 15

sastanak Đukanović - Fico: slovačka pouzdan 
partner za podršku ulaska Cg u nato

 15.05.2014 
  
Predsjednik vlade Crne gore milo Đukanović sastao se u u bratislavi sa predsjed-
nikom vlade slovačke republike robertom Ficom.
„slovačka je država koja smatra i govori da je Crna gora apsolutno spremna da 
postane članica nato-a“ – kazao je na sastanku premijer slovačke.
Predsjednik vlade Crne gore milo Đukanović zahvalio je slovačkom kolegi po 
funkciji na pozivu u posjetu, kao i na ukupnoj podršci slovačke Crnoj gori u pro-
cesu integracija.
dominantna tema razgovora bila je situacija na zapadnom balkanu i u tom kon-
tekstu značaj integracionih procesa, za ukupnu stabilnost i prosperitet. na sastan-
ku je bilo riječi i o intenziviranju ekonomske saradnje, posebno u oblasti enegetike.

sastanak Đukanović - sobotka: Crna gora realan 
kandidat za ulazak u nato

15.05.2014 

bratislava: Predsjednik vlade milo Đukanović učestvovao na globalnom Forumu 
bezbjednosti (globseC)
Predsjednik vlade Crne gore milo Đukanović sastao se u okviru bezbjednosnog fo-
ruma globseC sa predsjednikom vlade češke republike bohuslavom sobotkom.
Premijer sobotka je ukazao je na konzistentnu poziciju češke republike, kada je 
riječ o podršci integraciji država zapadnog balkana u evropsku uniju i nato.
„Crna gora je izuzetno ozbiljan i realan kandidat za članstvo u sjevernoatlantskoj 
alijansi“ – kazao je premijer sobotka.
sagovornici su ocijenili da dobar politički dijalog treba obogatiti i snažnijom eko-
nomskom saradnjom u oblasti investicija i trgovine, za što, kako su ocijenili, postoji 
obostrani interes.

Predsjednik vlade milo Đukanović
primio nagradu zlatni biatec: 
veliko priznanje za Crnu goru

 16.05.2014 

Predsjednik vlade Crne gore milo Đukanović primio je u u bratislavi na-
gradu zlatni biatec (zlatý biatec) koju mu je dodijelilo udruženje „nefor-
malni ekonomski forum – ekonomski klub“ za, kako je navedeno u obra-
zloženju, „zasluge u kreiranju stabilne multietničke Crne gore i za njegov 
lični doprinos širenju evropskih vrijednosti na zapadnom balkanu.“
nagradu, koja se dodjeljuje od 1993. godine, do sada su dobili predsjednik 
slovenije milan Kučan (1994.), predsjednik vlade češke republike vaclav 
Klaus (1995.), predsjednik evropske komisije Žak santer (1996.), kancelar 
sr njemačke Helmut Kol i predsjednik Poljske aleksandar Kvašnjevski 
(1997.), ekonomista džefri saks (1998.), predsjednici ruske Federacije i 
Francuske republike vladimir Putin i Žak Širak (2001.), i drugi.

zagreb: Predsjednik vlade milo Đukanović 
razgovarao sa predsjednikom vlade Hrvatske 
zoranom milanovićem

02.06.2014 

Predsjednik vlade Crne gore milo Đukanović, razgovarao je tokom zvanične 
posjete republici Hrvatskoj, sa predsjednikom vlade republike Hrvatske zo-
ranom milanovićem, i sa predsjednikom Hrvatskog sabora josipom lekom.
Premijer Đukanović je iskazao zadovoljstvo kvalitetom međudržavnih odnosa 
i izrazio zahvalnost za podršku Crnoj gori i razumijevanje integracionih proce-
sa i potreba regiona.
zajednički je konstatovano da su obje države snažno posvećene dobrosu-
sjedskoj saradnji i regionalnim inicijativama, te du su upravo integracije pravi 
odgovor na aktuelne izazove.
Posjeta Premijera Đukanovića Hrvatskoj potvrda je kontinuiteta prijateljskih i 
partnerskih odnosa dvije države i primjer da susjedi mogu rješavati sva pitanja 
dogovorom, saopšteno je tokom razgovora.
Predsjednik vlade milo Đukanović završio je zvaničnu posjetu Hrvatskoj su-
sretom sa predstavnicima zajednice Crnogoraca u zagrebu.
Premijer Đukanović je izrazio poštovanje za rad zajednice i udruženja koja 
okupljaju Crnogorce, kao i za njihov individualni doprinos razvoju i napretku 
države u kojoj žive, naglasivši i njihov doprinos afirmaciji nacionalnog, držav-
nog i kulturnog identiteta Crne gore. Premijer je u razgovoru izrazio i zadovolj-
stvo unapređenjem odnosa Crne gore i Hrvatske, u čemu važnu ulogu ima i 
crnogorska zajednica u Hrvatskoj. 

03.06.2014 

Predsjednik vlade Crne gore milo Đukanović, razgovarao tokom 
zvanične posjete bosni i Hercegovini, sa predsjedavajućim savje-
ta ministara vjekoslavom bevandom, sa predsjednikom i člano-
vima predsjedništva bosne i Hercegovine - bakirom izetbegovi-
ćem, nebojšom radmanovićem i Željkom Komšićem.
sagovornici su iskazali zadovoljstvo dinamikom političkog dija-
loga i razvojem ukupnih bilateralnih odnosa Crne gore i bosne i 
Hercegovine. u tom kontekstu, posebno je naglašen značaj pa-
rafiranja sporazuma o granici, koji predstavlja dobru poruku iz 
regiona i stvara uslove za tješnju saradnju u narednom periodu. 
ukazano je i na potrebu sanženja ekonomske saradnje i unapre-
đenja saobraćajne infrastrukte između dvije države, kao i na re-
gionalnu saradnju i inicijative koje će unaprijediti kvalitet života. 
Predsjednik i članovi predsjedništva biH pozdravili su uspjeh 
Crne gore u procesu integracija i zahvalili na podršci koju na tom 
putu imaju od naše države, iskazujući istovremeno i izuzetnu 
zahvalnost za solidarnost građana i vlade Crne gore u sanaciji 
posljedica poplava koje su pogodile bosnu i Hercegovinu. 
tokom posjete sarajevu, predsjednik vlade milo Đukanović raz-
govarao je i sa predstavnicima oba doma Parlamentarne skup-

štine biH. Posvećenost dobrim bilateralnim vezama i regionalnoj 
saradnji bile su glavne teme razgovora u parlamentu. Konstato-
vano je da dvije države imaju primjernu saradnju koja se, ute-
meljena na tradicionalnim i prateljskim vrijednostima, dodatno 
nadgrađuje zajedničkim projektima od obostranog interesa. Kao 
prioritetne oblasti saradnje navedeni su saobraćaj, infrastruktura 
i energetika. 

sarajevo: susret predsjednika vlade mila Đukanovića sa predsjedavajućim savjeta 
ministara biH vjekoslavom bevandom
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minhen: Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integracija 
igor lukšić imao izlaganje na okruglom stolu na temu „Crna gora na putu ka 
članstvu u eu: šanse i izazovi“

29.01.2014

Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih 
integracija igor lukšić tokom zvanične posjete minhenu imao 
je izlaganje na okruglom stolu na temu „Crna gora na putu ka 
članstvu u eu: šanse i izazovi“ na poziv društva za jugoistočnu 
evropu. 
Prvog dana posjete potpredsjednik lukšić je imao i susret sa ista-
knutim zvaničnicima njemačke Privredne komore minhena i gor-
nje bavarske, predsjednikom, dr eberhardom sasseom i izvršnim 
direktorom Peterom drisenom. 
tokom sastanaka istaknut je značaj obnavljanja nekada uspješne 
ekonomske saradnje u oblasti metalske industrije, kao i uspostav-
ljanja saradnje u novim oblastima od ključnog značaja za razvoj 
Crne gore posebno u oblasti turizma, poljoprivrede i energetike. 
tokom posjete njemačkoj potpredsjednik vlade otvorio je ge-
neralni konzulat u minhenu, čije djelovanje će prvenstveno biti 
promocija ekonomskih interesa Crne gore radi obnavljanja ranije 
saradnje i uspostavljanja novih veza u cilju daljeg razvoja naših 
privrednih, trgovinskih, kulturnih veza, kao i pružanje pune kon-
zularne zaštite i interesa naših iseljenika koji tamo žive. istaknuti 
zvaničnici njemačke Privredne komore minhena i gornje bavar-

ske pozdravili su odluku o otvaranju generalnog konzulata Crne 
gore u minhenu.
drugog dana posjete, potpredsjednik lukšić se susreo sa pred-
sjednicom Parlamenta bavarske barbarom stam i članovima od-
bora za saveznu državu i evropu. 
Predsjednica Parlamenta je izrazila zadovoljstvo posjetom i nagla-
sila značaj otvaranja generalnog konzulata Crne gore u minhenu, 
koji će doprinijeti jačanju ekonomskih odnosa Crne gore i bavarske.

11.02.2014 

Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evrop-
skih integracija igor lukšić učestvovao je u briselu na 
radnoj večeri savjeta ministara vanjskih poslova eu sa 
ministrima vanjskih poslova država kandidata za član-
stvo u eu koju tradicionalno organizuje visoka predstav-
nica eu Ketrin ešton. susretu je prisustvovao i evropski 
komesar za proširenje Štefan File.
ministri vanjskih poslova su tokom radne večere razgo-
varali o temama koje su bile predmet sastanka savjeta, 
među kojima su najaktuelnije situacija u biH, ukrajini, 
siriji, egiptu, kao i generalno o državama istočnog par-
tnerstva.
visoka predstavnica eu Ketrin ešton je pohvalila učešće 
i doprinos Crne gore u zajedničkoj vanjskoj i bezbjedno-
snoj politici eu, te kontruktivan doprinos unapređenju i 
jačanju regionalne saradnje u kontekstu evropske inte-
gracije država zapadnog balkana.

brisel: Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integracija igor 
lukšić učestvovao na radnoj večeri koju tradicionalno organizuje visoka predstavnica 
eu Ketrin ešton

„rumunija će nastaviti aktivno i snažno da podržava Crnu goru 
na njenom putu ka eu i nato“, saopštio je u bukureštu potpred-
sjedniku vlade i ministru vanjskih poslova igoru lukšiću ministar 
vanjskih poslova rumunije titus Korlacean. 
Korlacean je kazao da je Crna gora napravila značajan i vidljiv 
napredak u ispunjavanju obaveza na oba integraciona puta. „na 
planu integracije u eu, vaš progres je potvrđen kroz otvaranje 
sedam pregovaračkih poglavlja, a posebno otvaranjem poglav-
lja 23 i 24 koja predstavljaju temelj ekonomskog i demokratskog 
razvoja svakog društva“ - kazao je Korlacean. on je kazao da je 
uvjeren da će Crna gora nastaviti istom posvećenošću da realizu-
je obaveze iz evroatlantske integracije, te najavio dalju podršku 
svoje države, posebno kroz ekspertsku podršku, transfer znanja i 
iskustava u cilju izgradnje kapaciteta i postizanja kompatibilnosti 
sa nato standardima. 
ministri su potpisali sporazume o saradnji u oblasti obrazovanja 
i Program saradnje u oblasti kulture kojima su, kako je ocijenio 
potpredsjednik lukšić, otvaraju nove mogućnosti za građane 
obje države, posebno mlade, da, kroz razmjenu kreativnih ideja, 
iskustava i znanja, nastave da grade još čvršće veze između dva 
prijateljska naroda. 
tokom zvanične posjete rumuniji, potpredsjednik vlade igor 
lukšić sastao se u bukureštu sa gabrijelom opreom, rumunskim 
zamjenikom premijera, Kristijanom dumitreskuom, potpredsjed-
nikom senata, te valerijuom zgoneom, predsjednikom zastupnič-
kog doma, mirceaom dušaom, rumunskim ministrom odbrane. 
svi sagovornici potpredsjednika lukšića su se složili da je politički 
dijalog tradicionalno na zavidnom nivou, da treba raditi na unapre-
đenju bilateralnih odnosa, te ocijenili da važan podsticaj predstavlja 
otvaranje prvog diplomatsko-konzularnog predstavništva Crne gore 
u rumuniji.

bukurešt: rumunija će nastaviti aktivno  snažno da podržava Crnu goru 
na njenom putu ka eu i nato

17.02.2014 
bukurešt: Pohvaljen napredak Crne gore 
u pregovaračkom procesu sa eu

Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integra-
cija Crne gore igor lukšić učestvovao je na neformalnom sastanku 
ministara vanjskih poslova Procesa saradnje u jugoistočnoj evropi 
(seeCP), koji se održao u bukureštu, u okviru rumunskog predsje-
davanja seeCP. 
visoki zvaničnici zemalja jugoistočne evrope razmijenili su mišlje-
nja o evropskoj perspektivi regiona i nastavku procesa proširenja. 
Pohvaljen je napredak Crne gore u procesu pregovaranja sa eu i 
otvaranje poglavlja 23 i 24. 
tokom posjete bukureštu potpredsjednik vlade igor lukšić otvorio 
je ambasadu Crne gore.
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Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih inte-
gracija igor lukšić boravio je u zvaničnoj posjeti republici Koso-
vo, na poziv ministra inostranih poslova republike Kosovo envera 
Hodžaja. osim sa domaćinom, lukšić se susreo sa predsjednikom 
Parlamenta jakupom Krasnićijem i predsjednikom vlade Hašimom 
tačijem. tokom sastanaka je ocijenjeno da progres na evropskom 
i evroatlantskom putu Crne gore predstavlja podstrek za napredak 
Kosova u ovim procesima i da dvije države kroz međusobnu podrš-
ku osnažuju međusobne kapacitete u svim segmentima.
„Crna gora i Kosovo nemaju otvorenih pitanja, najbolji su primjer 
konstruktivnih susjedskih i dobrih bilateralnih odnosa” - ocijenila su 
dva ministra tokom susreta u Prištini. ministri su ocijenili i da odlične 
odnose u narednom periodu treba pretočiti u konkretne aktivnosti i 
projekte od interesa za kvalitet života građana dvije države, prije sve-
ga, kroz finalizaciju jednog broja bilateralnih sporazuma, ulaganjem u 
infrastrukturu i projekte usmjerene na jačanje ekonomske saradnje. 
ministar Hodžaj je još jednom istakao da se kosovska vlada zalaže 

za punu integraciju, zaštitu i promociju prava svih manjinskih za-
jednica na Kosovu, te potvrdio spremnost kosovske vlade da se 
pozitivno riješi pitanje ustavnog priznanja crnogorske manjine u 
najskorije vrijeme, kada unutrašnje političke dinamike na Kosovu to 
dozvole, ocjenjujući da će posebno podržati zapošljavanje pripad-
nika crnogorske zajednice u javnim institucijama i preduzećima što 
će predstavljati značajan podsticaj njihovoj trajnoj, socijalnoj i eko-
nomskoj, integraciji u kosovsko društvo. 
Šefovi diplomatija potpisali su memorandum o saradnji dvije vlade 
u procesu evropskih integracija, koji pruža osnovu za saradnju dvije 
države na polju evropske integracije. 
tokom zvanične posjete, osim sa domaćinom, ministrom vanjskih 
poslova, potpredsjednik lukšić je razgovarao i sa visokim državnim 
zvaničnicima republike Kosovo.
Potpredsjednik vlade sastao se i sa predsjednikom vlade Hašimom 
tačijem, sa kojim je razgovarao o daljem evropskom putu dvije dr-
žave, te produbljivanju saradnje u oblasti ekonomije. 

Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integra-
cija, igor lukšić, učestvovao je na segmentu na visokom nivou 25. 
sesije savjeta un za ljudska prava. segment je otpočeo izlaganjem 
generalnog sekretara ujedinjenih nacija, ban Ki muna, visoke ko-
mesarke za ljudska prava, navi Pilaj, i predsjedavajućeg savjeta za 
ljudska prava, bodlera ndong ele.
izlaganje potpredsjednika lukšića bilo je prilika za predstavljanje os-

nova nacionalne politike zaštite ljudskih prava u Crnoj gori, kao i aktiv-
nosti i prioriteta Crne gore u toku prve godine članstva u savjetu za 
ljudska prava. Šef crnogorske diplomatije u svom obraćanju osvrnuo 
se i na kontinuirana ozbiljna narušavanja ljudskih prava u pojedinim 
djelovima svijeta, i ukazao na neophodnost odgovornog pristupa 
međunarodne zajednice, naročito kroz rezolucije savjeta bezbjedno-
sti i savjeta un za ljudska prava, rješavanju ovog problema.

Kosovo: Progres na evropskom i evroatlantskom putu Crne gore predstavlja 
podstrek za napredak Kosova u ovim procesima

27.02.2014 

Ženeva: Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integracija 
igor lukšić učestvovao na segmentu na visokom nivou 25. sesije 
savjeta un za ljudska prava

03.03.2014 

Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih inte-
gracija Crne gore igor lukšić posjetio je republiku tursku i tom 
prilikom otvorio Konzulat Crne gore u iskenderunu, sa počasnim 
konzulom Šerifom tosjalijem na čelu, i konzularnom nadležnošću 
za region Hataj, odnosno za opštine Hataj, osmanije, adana i mer-
sin. 
Potpredsjednik lukšić je na ceremoniji otvaranja Konzulata Crne 
gore u iskenderunu istakao da je ovo treći konzulat sa počasnim 
konzulom na čelu koji Crna gora otvara u republici turskoj, što 
je najbolji pokazatelj značaja koji Crna gora pridaje učvršćivanju 
saradnje i prijateljskih veza sa turskom. 
lukšić je izrazio očekivanje da će Konzulat u iskenderunu biti kanal 
komunikacije sa mnogobrojnom crnogorskom iseljeničkom zajed-
nicom u turskoj, te da će imati posredničku ulogu u snaženju veza 
naših iseljenika sa matičnom državom i podsticanju očuvanja i pro-
mocije crnogorske kulture, tradicije i jezika u turskoj. 

Potpredsjednik lukšić otvorio konzulat Crne gore u iskenderunu

15.03.2014 

02.04.2014 

Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih inte-
gracija igor lukšić učestvovao je u briselu na sastanku ministara 
vanjskih poslova nato članica i partnerskih zemalja kontributora 
isaF misije u avganistanu, kojim je predsjedavao generalni sekre-
tar nato anders Fog rasmusen.
Potpredsjednik lukšić je u svom izlaganju ponovio posvećenost 
Crne gore jačanju stabilnosti i bezbjednosti avganistana, gdje se u 
okviru misije isaF nalazi 9. crnogorski kontigent. on je istakao da je 

Crna gora opredijeljena da doprinese misiji nato u avganistanu u 
aktivnostima savjetovanja i obuke i nakon 2014. godine, bilateralno 
i u okviru jadranske povelje. 
Potpredsjednik lukšić je, takođe, imao kraći bilateralni susret sa mini-
strom vanjskih poslova danske martinom lidegardom, kojom prilikom 
je naglašena podrška danske evropskoj i evroatlantskoj integraciji Crne 
gore. ministar lidegard je istakao da njegova zemlja podržava proces 
proširenja eu i nato i interesovao se za napredak Crne gore u ispunja-
vanju obaveza za članstvo. razmijenjena su mišljenja i o potencijalima 
za jačanje sveukupnih bilateralnih odnosa Crne gore i danske.

brisel: Potpredsjednik 
vlade i ministar vanjskih 
poslova i evropskih 
integracija igor lukšić 
na sastanku ministara 
vanjskih poslova nato 
članica i partnerskih 
zemalja kontributora 
isaF misije 
u avganistanu
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berlin: Podrška njemačke daljem napretku naše 
zemlje u eu i nato integracijama

03.04.2014

Potpredsjednik vlade i ministar 
vanjskih poslova i evropskih 
integracija igor lukšić boravio 
je u posjeti berlinu, gdje se su-
sreo sa saveznim ministrom 
vanjskih poslova njemačke 
Frankom-valterom Štajnmaje-
rom. Pozdravljen je dosadašnji 
progres Crne gore u procesu 
evropskih i evroatlantskih in-
tegracija i ponovljena podrška njemačke daljem napretku naše zemlje u eu i nato 
integracijama. u tom kontekstu, ocijenjeno je da integracije u eu i nato predstavljaju 
komplementarne i kompatibilne procese koji podrazumijevaju ispunjavanja definisanih 
uslova i usvajanje standarda koji će dugoročno doprinijeti sveukupnoj modernizaciji 
i reformi crnogorskog društva i njegovih institucija. Potpredsjednik lukšić je, u tom 
kontekstu, posebno istakao efekte i kvalitet novog pristupa u pregovorima, uz jasno 
apostrofiranje ostvarenih rezultata i izazova kojih je još pred nama. 

toronto: Potpredsjednik vlade
i ministar vanjskih poslova
i evropskh integracija igor
lukšić u posjeti Kanadi

09.04.2014

Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i 
evropskh integracija igor lukšić tokom prve bilateral-
ne posjete Kanadi imao je izlaganje u atlantskom sa-
vjetu Kanade i susret sa predstavnicima crnogorske 
dijaspore.
Potpredsjednik lukšić tokom izlaganja u atlantskom 
savjetu Kanade, osvrnuo se na istoriju Crne gore kao 
nezavisne države, kao i njenim prioritetima i napretku 
u procesima evropskih i evroatlantskih integracija. 
u nastavku prve zvanične posjete Kanadi, potpred-
sjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih 
integracija igor lukšić susreo se u otavi sa ministrom 
vanjskih poslova Kanade džonom berdom.
„Crna gora može da računa na podršku Kanade u 
nastavku njenog evroatlantskog puta u skladu sa de-
finisanim kriterijumima“ - kazao je ministar vanjskih 
poslova Kanade džon berd. on je istakao jasnu po-
dršku Kanade politici otvorenih vrata nato-a i aspi-
racijama Crne gore ka punopravnom članstvu. berd 
je ukazao na važan doprinos Crne gore regionalnoj i 
globalnoj bezbjednosti i politici saveznika na sastanku 
na kojem bilo riječi i o drugim pitanjima vezano za 
evroatlantsku integraciju, kao i aktuelnim bezbjedno-
snim izazovima. 
Potpredsjednik lukšić je zahvalio na kontinuiranoj 
podršci Kanade Crnoj gori u pogledu integracija u 
nato i informisao o reformskim procesima u okviru 
oba integraciona procesa. „iako je Crna gora na svom 
evropskom i evroatlantskom putu postavila ambicio-
zne ciljeve, činjenica da je u kratkom roku ostvarila 
ozbiljan napredak i značajne rezultate govori o punoj 
posvećenosti i predanosti ovom cilju“ - kazao je pot-
predsjednik lukšić. 

rim: Crna gora može da računa na podršku vlade 
italiije u nastavku njenog evroatlantskog puta

15.04.2014 

„Crna gora i njeni građa-
ni mogu da računaju na 
podršku vlade italiije u 
nastavku njenog evroa-
tlantskog puta“ - kazala 
je ministarka vanjskih po-
slova Federika mogerini 
potpredsjedniku vlade i 
ministru vanjskih poslo-
va i evropskih integracija 
igoru lukšiću u rimu, to-
kom njegove radne posje-
te italiji. 
mogerini je kazala da je integracija Crne gore u nato prioritet i da je italija uz Crnu 
goru po tom važnom pitanju. ona je istakla da Crna gora ima punu podršku italije i na 
evropskom putu i da će tokom predsjedavanja eu italija afirmisati politiku proširenja i 
ohrabriti proces evropskih integracija i saradnju sa zapadnim balkanom, u kojem Crna 
gora ima veoma značajnu ulogu. u tom smislu, istakla je važnost napretka na oba in-
tegraciona puta u nastupajućem periodu. mogerini je takođe ocijenila da dvije države 
baštine tradicionalno odlične bilateralne odnose, posebno u oblasti ekonomije, te da 
postoji potencijal za unapređenje saradnje u raznim oblastima. 
Potpredsjednik lukšić je zahvalio na kontinuiranoj podršci i pomoći italije Crnoj gori 
na njenom evropskom i evroatlanskom putu i istakao da italijansko predjsedavanje 
eu treba iskoristiti za ubrzavanje procesa evropskih integracija i jačanje mehanizama 
regionalne saradnje, posebno u ekonomiji, u cilju ubrzanja ekonomskog rasta i veće 
konkurentnosti. 

Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integracija 
Crne gore igor lukšić koji boravi u trodnevnoj posjeti sjedinjenim američ-
kim državama, u nastavku posjete sjedištu ujedinjenih nacija susreo se sa 
najvišim zvaničnicima svjetske organizacije, generalnim sekretarom ban Ki 
munom i predsjedavajućim generalne skupštine džonom ešom. 
tokom susreta sa generalnim sekretarom un-a obostrano je izraženo za-
dovoljstvo dinamičnom i svestranom saradnjom i odnosima Crne gore i 
un-a, potvrđenih i tokom nedavne posjete zamjenika generalnog sekretara 
un-a jana eliasona Podgorici prilikom otvaranja eko-zgrade. 
generalni sekretar ban Ki mun je prenio duboku impresioniranost sveu-
kupnim napretkom koji je Crna gora ostvarila posljednjih godina. takođe, 
odao je priznanje za konstruktivnu ulogu i doprinos Crne gore očuvanju i 
unapređenju stabilnosti na regionalnom i međunarodnom planu. 
Crnogorski šef diplomatije ukazao je na posvećenost Crne gore ciljevima 
un-a i načelima Povelje i spremnost da kroz članstvo u tijelima un-a i uče-
šće u mirovnim misijama u kontinuitetu pruža aktivan doprinos ostvarenju 
globalne agende. 

ban Ki mun: impresioniranost napretkom koji je Crna gora ostvarila

29.04.2014

vašington: ostvarene reforme preporučuju 
Crnu goru za konačnu fazu integracije u nato

30.04.2014 

u okviru radne posjete sad, potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i 
evropskih integracija igor lukšić učestvovao je na konferenciji atlantskog savjeta 
„Cjelovita i slobodna evropa” koja se 29. i 30. aprila održala u vašingtonu povo-
dom obilježavanja značajnih jubileja za evropu i nato.
Prvog dana konferencije, tokom izlaganja na panelu „Konsolidacija juga evrope”, 
potpredsjednik lukšić je podvukao progres koji je Crna gora ostvarila u četiri 
ključne oblasti u okviru evroatlantskih integracija - vladavina prava, reforma voj-
nog i bezbjednosnog sektora i jačanje javne podrške za članstvo u nato.

tokom drugog dana konferencije ,,Ka slobodnoj i cjelovitoj evropi” koju je u va-
šingtonu organizovao atlantski savjet sad-a, potpredsjednik lukšić je, zajedno sa 
ostalim visokim zvaničnicima, imao kraći susret sa potpredsjednikom sad-a džo-
zefom bajdenom koji je govorio na zatvaranju dvodnevnog skupa.
Potpredsjednik bajden je u svom obraćanju naglasio da vrata nato-a ostaju fun-
damentalno otvorena i da je nato danas relevantniji nego ikada. sad ce ostati 
posvećene projektu cjelovite i ujedinjene evrope i transatlantskoj zajednici u kojoj 
ima mjesta za sve zemlje koje dijele njene vrijednosti.
tokom susreta koji je za prisutne ministre organizovan sa potpredsjednikom baj-
denom, potpredsjednik lukšić je iskoristio priliku da podsjeti na nedavnu posjetu 
premijera Đukanovica vašingtonu i snažne poruke upućene o značaju članstva 
u nato za Crnu goru i ponovio uvjerenje da ostvareni napredak kvalifikuje Crnu 
goru za sledeću članicu nato-a.

bajden: vrata nato ostaju fundamentalno otvorena

01.05.2014 
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tokom posjete ujedinjenim arapskim emiratima (uae), potpred-
sjedink vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integracija 
igor lukšić učestvovao je na konferenciji „uspon abu dabija“, koja 
se održava na ministarskom nivou pod prokroviteljstvom general-
nog sekretara ujedinjenih nacija i ujedinjenih arapskih emirata na 
temu klimatskih promjena.
tokom posjete uae, ministar lukšić se sastao sa ministrom vanj-
skih poslova uae šeikom abdulahom bin zajedom al nahjanom, 
što predstavlja dodatni impuls dinamiziranju ukupnih odnosa iz-
među dvije prijateljske zemlje, sa fokusom na intenziviranje eko-
nomske saradnje u narednom periodu. ministar uae obavijestio je 
crnogorskog kolegu da je abu dabi razvojni fond dodatno pobolj-
šao uslove za ranije dogovoreni kredit za podršku poljoprivredi, 
što je dogovoreno tokom zvanične posjete Podgorici. ministri su 
postigli dogovor oko dalje liberalizacije viznog režima koja će olak-
šati komunikaciju i saradnju poslovne zajednice.

takođe, ministar lukšić je imao sastanak u Federaciji privrednih i 
industrijskih komora uae. ministar je ocijenio da ohrabruje odluka 
Federacije da otvori predstavništvo u Crnoj gori koje bi imalo regi-
onalni karakter, a što je uslijedilo nakon što je privredna delegacija 
imala priliku da se upozna sa potencijalima za saradnju tokom po-
sjete u martu ove godine.

08.05.2014

Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih inte-
gracija igor lukšić učestvovao je na ministarskoj konferenciji eu 
- zapadni balkan, koja je organizovana u okviru grčkog predsje-
davanja savjetom u solunu. na konferenciji su učestvovali Kome-
sar za proširenje Štefan File, ministri vanjskih i evropskih poslova 
država-članica i država zapadnog balkana, kao i visoki zvaničnici 
iz eeas i evropske komisije. Potpredsjednik vlade i ministar vanj-
skih poslova grčke evangelos venizelos je predsjedavao skupom, 
koji je obuhvatao dvije sesije.
tokom prve sesije, potvrđena je jednoglasna posvećenost eu 

evropskoj perspektivi regiona zapadnog balkana, u skladu sa do-
kumentima sa solunskog samita eu-zapadni balkan iz 2003. obi-
lježavajući deset godina od najvećeg proširenja eu i sa tri nove 
članice koje su pristupile nakon 2004., učesnici iz zemalja eu su 
ponovili svoju posvećenost agendi proširenja na cijeli region, u 
okviru procesa pristupanja i stabilizacije i pridruživanja na bazi 
kopenhaških kriterijuma, obnovljenog konsensusa o proširenju iz 
2006. i relevantnim zaključcima evropskog savjeta i savjeta mini-
stara. učesnici su podvukli da je proširenje jedna od najuspješni-
jih politika eu. učesnici iz zemalja zapadnog balkana su iskazali 
posvećenost sprovođenju svih neophodnih napora s ciljem ubr-
zavanja domaćih reformskih procesa povezanih sa pristupanjem 
eu.
druga sesija ministarske konferencije se fokusirala na pitanja sa-
obraćaja i energetske povezanosti eu i zapadnog balkana, kao i 
u okviru samog regiona. učesnici su razmijenili mišljenja o mo-
gućnostima da se iskoristi momentum određenih dostignuća u 
sektorima energetike i saobraćaja, uključujući budućnost ener-
getske zajednice i postizanja sporazuma o ugovoru o saobraćaj-
noj zajednici. Komisija je u ovom smislu potvrdila svoju namjeru 
da koristi čak do 1 milijardu eur iz novog instrumenta iPa za in-
frastrukturne investicije u šest zemalja korisnica iPa fondova na 
zapadnom balkanu u programskom periodu 2014-2020. Kombi-
novano sa sredstvima finansijskih institucija, eu fondovi imaju za 
cilj da privuku privatni kapital koji bi mogao obezbijediti barem 
deset milijardi investicija na zapadnom balkanu, koji će targetirati 
ključne prioritete zemalja korisnica. 

Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integra-
cija igor lukšić učestvovao je na zapadno-balkanskoj konferenciji po-
svećenoj evropskoj uniji, procesu proširenja i evropskim integracijama 
zemalja zapadnog balkana koja se održava u beču. na konferenciji su 
učestvovali predstavnici 12 država, ministri država zapadnog balkana 
i komesar za proširenje eu, Štefan File. 

tokom sastanka jednoglasno je istaknut značaj evropske integracije 
za razvoj cjelokupnog regiona. u tom kontekstu, evropski komesar 
za proširenje Štefan File kazao je da je integracija zapadnog balkana 
ključna za eu. takođe, zaključeno je da su oblasti energetike, ener-
getske efikasnosti, sigurnosti i izgradnje infrastrukture ključne za dalji 
razvoj i povezivanje zemalja zapadnog balkana.

Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evrop-
skih integracija igor lukšić boravio je u zvaničnoj posjeti 
izraelu, gdje je u okviru prvog dana posjete razgovarao 
sa domaćinom, ministrom vanjskih poslova, avigdorom 
libermanom. 
liberman je iskazao zadovoljstvo povodom razvoja odno-
sa dvije države i ponovio podršku izraela strateškim spolj-
nopolitičkim ciljevima naše zemlje
tokom sastanka je ocijenjeno da su mogućnosti za dalje 
unapređenje međudržavnih veza brojne i raznovrsne, te 
da je potrebno posvećeno raditi na utvrđivanju zajednič-
kih smjernica i mehanizama za njihovo dalje jačanje.
u razgovorima je istaknuto da obje strane ostaju otvorene 
za saradnju na svim poljima, uz ocjenu da u fokusu za-
jedničkih napora treba da bude unapređenje ekonomske 
saradnje. na toj liniji, bilo je riječi o mogućnostima konkret-
nih projekata u oblastima energetike, poljoprivrede i turiz-
ma. ministar lukšić se sastao i sa ministrom turizma uzi 
landauom. u razgovoru je istaknut obostrani interes za 
unapređenje veza u ovoj oblasti.

abu dabi: Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integracija 
igor lukšić u posjeti ujedinjenim arapskim 
emiratima

04.05.2014

solun: Potvrđena jednoglasna posvećenost eu evropskoj perspektivi zapadnog balkana

beč: Potpredsjednik lukšić učestvovao na zapadno-balkanskoj konferenciji i sastanku 
ministara vanjskih poslova zemalja članica Centralno-evropske inicijative

03.06.2014

lukšić u izraelu: Prioritet jačanje ekonomske saradnje

09.06.2014
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Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integra-
cija igor lukšić učestvovao je na globalnom samitu o okončanju 
seksualnog nasilja u konfliktima u londonu, organizovanom u okviru 
inicijative sekretara za vanjsku politiku ujedinjenog Kraljevstva velike 
britanije i sjeverne irske vilijema Hejga za okončanje seksualnog na-
silja u sukobima. na samitu je učestvovao veliki broj ministara vanj-
skih poslova zemalja potpisnica deklaracije o okončanju seksualnog 
nasilja u oružanim sukobima, a uvodno izlaganje je imala i visoka 
predstavnica eu za vanjsku i bezbjednosnu politiku Ketrin ešton.

Crna gora uspješno okončala 
četvrti ciklus maP

18.06.2014

sastanak Crne gore sa sjeverno-atlantskim sa-
vjetom (naC) na kojem je predstavljen učinak u 
okviru četvrtog ciklusa akcionog plana za član-
stvo (maP), održan je u sjedištu nato-a u briselu. 
delegaciju Crne gore predvodili su potpredsjed-
nik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih 
integracija igor lukšić i ministarka odbrane milica 
Pejanović-Ðurišić.
Potpredsjednik lukšić i ministarka Pejanović-
Ðurišić govorili su o aktivnostima koje je Crna 
gora sprovela u okviru ovog maP ciklusa i pono-
vili da ostaje u potpunosti posvećena ispunjava-
nju uslova za članstvo u alijansi.
na sastanku kojim je predsjedavao generalni se-
kretar nato anders Fog rasmusen, nato člani-
ce su pohvalile napredak učinjen tokom protekle 
godine, ocjenjujući da su postignuti vidljivi rezul-
tati u četiri ključne oblasti. Pozdravili su posve-
ćenost i ozbiljnost sa kojom Crna gora pristupa 
preuzetim zadacima i izrazili očekivanje da će 
nastaviti sa ispunjavanjem preostalih obaveza u 
cilju daljeg približavanja alijansi u ovoj, ključnoj, 
fazi integracije u evroatlantsku strukturu. 

17.06.2014 

Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integracija igor lukšić se 
tokom prvog dana posjete srbiji sastao sa ministarkom bez portfelja zaduženom za 
evropske integracije republike srbije jadrankom joksimović. 
„Crna gora i srbija imaju odlične bilateralne odnose koji se u kontinuitetu razvijajui 
unapređuju“, ocijenili su potpredsjednik lukšić i ministarka joksimović. 
joksimović je zahvalila na podršci koju Crna gora pruža srbiji u pregovaračkom pro-
cesu i istakla da srbija vidi Crnu goru kao značajnog regionalnog partnera na putu 
evropske integracije. ona je ocijenila da su razmjena iskustava i saradnja pregovarač-
kih struktura posebno važni za dalji integracioni put srbije. 
tokom razgovora bilo je riječi i o modalitetima buduće saradnje u oblasti evropske 
integracije.
Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integracija igor lukšić, 
tokom zvanične posjete republici srbiji, susreo se u beogradu sa potpredsjednikom 
vlade i ministrom spoljnih poslova republike srbije ivicom dačićem. Potpredsjednici 
su potpisali sporazum o saradnji dvije diplomatske akademije.
tokom zvanične posjete srbiji potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evrop-
skih integracija igor lukšić drugog dana susreo se sa predsjednikom vlade srbije alek-
sandrom vučićem i sa predsjednicom narodne skupstine srbije majom gojković.

london: Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integracija 
igor lukšić na globalnom samitu o 
okončanju seksualnog nasilja u konfliktima

13.06.2014 

lukšić-
joksimović: 
srbija vidi 
Crnu goru 
kao značajnog 
regionalnog 
partnera 
na putu 
evropske 
integracije

Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integra-
cija igor lukšić učestvovao je na ministarskom sastanku Procesa 
saradnje u jugoistočnoj evropi (seeCP), koji se održao u bukureštu, 
u okviru rumunskog predsjedavanja Procesom saradnje u jugoi-
stočnoj evropi (seeCP).
na sastanku su učestvovali ministri vanjskih poslova albanije, bu-
garske, srbije, rumunije i moldavije, zamjenici ministara vanjskih po-
slova biH, Hrvatske i grčke, državni sekretar u ministarstvu vanjskih 
poslova slovenije i ministar za regionalni razvoj turske. u svojstvu 

specijalnih gostiju učestvovali su ministar vanjskih poslova Kosova, 
predstavnici eK, nato, generalni sekretar rCC i predstavnici među-
narodnih organizacija.
u fokusu sastanka bila su aktuelna kretanja u regionu i uloga seeCP 
u jačanju regionalne saradnje i procesu evropskih integracija. uče-
snici skupa istakli su važnost evropske perspektive zemalja regiona 
i nastavka procesa proširenja i u tom kontekstu pohvalili napredak 
Crne gore u pregovaračkom procesu i otvaranje pristupnih prego-
vora sa srbijom.

23.06.2014 

Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integracija igor lukšić 
boravio je u kraćoj radnoj posjeti berlinu tokom koje je razgovarao sa savjetnikom 
kancelara za spoljnu i bezbjednosnu politiku Kristofom Hojzgenom i državnim mini-
strom za evropu u ministarstvu vanjskih poslova mihaelom rotom. 
tokom susreta sa Hojzgenom, pozdravljen je progres Crne gore u oblasti evropskih 
i evroatlantskih integracija i razmijenjena mišljenja u susret nato samitu u septem-
bru. on je odao priznanje za dosadašnje rezultate koje je Crna gora ostvarila u evro-
atlantskim integracijama i ohrabrio nastavak reformskih napora. 
na sastanku sa državnim ministrom u saveznom ministarstvu vanjskih poslova 
mihaelom rotom akcenat je bio na pregovaračkom procesu Crne gore sa eu, sa 
fokusom na dosadašnji bilans rezultata kao i dinamiku aktivnosti u narednom peri-
odu, prvenstveno u svijetlu predstojeće međuvladine konferencije u luksemburgu. 
rot je posebno pozdravio jasno pozicioniranje Crne gore u odnosu na aktuelnu 
ukrajinsku krizu i posvećenost naše zemlje zajedničkim vrijednostima eu. takođe je 
ukazao na kompatibilnost procesa približavanja nato i eu, odao priznanje za ostva-
reni progres Crne gore i ocijenio da njena konstruktivna uloga može biti primjer u 
pristupnim pregovorima.

luksemburg: na međuvladinoj 
konferenciji o pristupanju Crne 
gore eu otvorena tri nova 
poglavlja

24.06.2014 

četvrti sastanak međuvladine konferencije sa Crnom 
gorom na ministarskom nivou održan je u luksem-
burgu sa ciljem otvaranja pregovora u poglavljima 4 
– slobodno kretanje kapitala, 31 – zajednička spoljna, 
bezbjednosna i odbrambena politika, i 32 – Finansijski 
nadzor. dodatno, konferencija je na ministarskom ni-
vou potvrdila otvaranje Poglavlja 7 – Pravo intelektu-
alne svojine i 10 – informaciono društvo i mediji, koja 
su bila razmatrana na pristupnoj konferenciji na nivou 
pomoćnika ministara koji je bio održan u briselu 31. 
marta 2014.
delegaciju eu predvodio je evangelos venizelos, pot-
predsjednik vlade i ministar vanjskih poslova grčke. 
Crnogorsku delegaciju predvodio je potpredsjednik 
vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integra-
cija igor lukšić. evropsku komisiju predstavljao je Šte-
fan File, komesar za proširenje i politiku susjedstva.

Potpredsjednik lukšić učestvovao na ministarskom sastanku Procesa saradnje u 
jugoistočnoj evropi (seeCP)

20.06.2014 

berlin: Pozdravljen 
progres Crne gore 
u oblasti evropskih i 
evroatlantskih integracija
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Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integra-
cija igor lukšić učestvovao je na sastanku ministara vanjskih poslo-
va alijanse sa ne-nato kontibutorima u isaF misiji. 
na sastanku, kojim je predsjedavao generalni sekretar nato an-
ders Fog rasmusen, pohvaljen je sveukupni napredak u avgani-
stanu i ponovljena posvećenost nato njegovom dugoročnom ra-
zvoju i stabilnosti. ministri su pozdravili uspješno održan drugi krug 
predsjedničkih izbora i ukazali na važnost okončanja neophodnih 

internih procedura za početak nove misije nato nakon 2014. godi-
ne koja će biti fokusirana na savjetovanje i obuku i neće uključivati 
borbena dejstva. 
Potpredsjednik lukšić je u svom izlaganju istakao opredijeljenost 
Crne gore jačanju stabilnosti avganistana i informisao o priprema-
ma desetog kontigenta crnogorske vojske koji će biti upućen u isaF 
misiju. on je ponovio posvećenost Crne gore učešću u misiji obuke 
i savjetovanja nato u avganistanu nakon 2014. godine.

zagreb: međudržavni odnosi Crne gore i 
Hrvatske osnaženi uspješnom pravosudnom 
saradnjom

16.06.2014 

izuzetni međudržavni odnosi Crne gore i Hrvatske dodatno su osnaženi 
uspješnom pravosudnom saradnjom koja će biti označena skorim potpi-
sivanjem memoradnuma o saradnji ministarstva pravde Crne gore i mini-
starstva pravosuđa republike Hrvatske. ovim memorandumom razradi-
će se modeli direktne međusobne podrške na daljem jačanju pravosuđa, 
u okviru šire agende evropskih integracija Crne gore, saglasili su se pot-
predsjednik vlade i ministar pravde Crne gore duško marković i ministar 
pravde Hrvatske orsat miljenić na sastanku održanom  u zagrebu. 
Potpredsjednik marković je zahvalio svom kolegi na sve aktivnijoj ulozi 
republike Hrvatske u regionu zapadnog balkana i prije svega na konti-
nuiranoj razmjeni iskustva iz evrointegracionog pregovaračkog procesa 
Hrvatske, naročito u oblasti reforme pravosuđa, što je „zbog uspješnosti 
hrvatske pravosudne reforme, ali i suštinske bliskosti pravnih sistema, dra-
gocjeno za Crnu goru“, istakao je potpredsjednik marković. 

otvoren počasni konzulat Crne gore 
u Hamburgu

26.06.2014 

Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih inte-
gracija igor lukšić otvorio je Počasni konzulat Crne gore u Ham-
burgu.
Potpredsjednik lukšić je u svom obraćanju izrazio uvjerenje da će 
Konzulat, uz podršku ambasade u berlinu, dodatno unaprijediti 
uzajamne veze i odnose, u prvom redu ekonomske i kulturne, ali 
i doprinijeti međusobnom približavanju i upoznavanju. lukšić je 
ukazao na brojne potencijale koje Crna gora ima u oblasti turizma, 
obnovljive energije, poljoprivrede, ali i mnogih drugih. siguran sam 
da će aktivnosti Počasnog konzulata biti usmjerene ka promociji 
Crne gore i dodatno privući turiste i poslovne ljude da posjete našu 
zemlju, kazao je lukšić.

Potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evropskih integracija igor lukšić 
učestvovao na sastanku ministara vanjskih poslova alijanse sa ne-nato kontibutorima 
u isaF misiji

25.06.2014 

Crnogorska delegacija posjetila je agenciju za suzbijanje droga 
(dea) i Federalni biro za istrage (Fbi) u ministarstvu pravde sad. 
delegacija se upoznala sa organizacijom i načinom rada dea, kao 
i funkcionisanjem pojedinih odsjeka u okviru agencije kao sto su 
odsjek za specijalne operacije, el Paso obavještajni centar (ePiC), 
odsjek za finansijske operacije i dr. Posjete su bile prilika da sagovor-
nici razmijene iskustva u oblasti primjene mjera tajnog nadzora, po-
stupanja u predmetima transnacionalnog organizovanog kriminala 
i korupcije na visokom nivou, kao i primjene instituta oduzimanja 
imovinske koristi stečene krivičnim djelom.
Potpredsjednik vlade i ministar pravde duško marković, ministar 
unutrašnjih poslova raško Konjević i direktor uprave policije slavko 
stojanović susreli su se sa direktorkom dea misel lionhart i zamje-
nikom direktora Fbi markom djulijanom. 

Potpredsjednik marković sastao se  sa brusom svortsom, pomoć-
nikom vrhovnog državnog tužioca i dejvidom Harlovom, zamjeni-
kom direktora maršal službe u ministarstvu pravde.
Potpredsjednik vlade i ministar pravde duško marković informisao 
je sagovornike o napretku koji je Crna gora ostvarila na putu ka 
članstvu u eu i nato, kao i o reformama u pravosuđu, sektoru be-
zbjednosti i u oblasti poštovanja i zaštite ljudskih prava.

Crnogorska delegacija u posjeti sad 

16.04.2014

berlin: Crna gora na dobrom putu u 
oblasti jačanja vladavine prava i borbe 
protiv organizovanog kriminala

„Crna gora je na dobrom putu kada je riječ o ključnim refor-
mama u oblasti jačanja vladavine prava i borbe protiv organi-
zovanog kriminala i korupcije, koji će je preporučiti punoprav-
nom članstvu u evropskoj uniji i savezna republika njemačka 
nastaviće da podržava evropski put Crne gore“ - saopštio je 
ministar pravde i zaštite potrošača sr njemačke Hajko mas 
u razgovoru sa potpredsjednikom vlade i ministrom pravde 
duškom markovićem, održanim u berlinu. 
nakon susreta, dva ministra potpisali su zajedničku izjavu o 
pravnoj saradnji između ministarstava pravde dvije zemlje i 
saglasili se da je ovakav dokument osnova za definisanje, a 
potom i realizaciju konkretnih zajedničkih projekata, kako na 
bilateralnom planu, tako i u kontekstu izazova sa kojima se 
Crna gora suočava u ključnim pregovaračkim poglavljima. 
tokom posjete njemačkoj, potpredsjednik duško marković su-
sreo se sa savjetnikom kancelarke merkel za evropske poslove 
nikolasom mejerom landrutom. 

10.06.2014
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spoljna 
politika

Ivana Petričević

Potpredsjednik vlade i ministar za informaciono društvo i teleko-
munikacije prof.dr vujica lazović, tokom učešća na ministarskom 
iCt Forumu 2014, koji se pod naslovom “Pametna nacija: iskori-
šćavanje mogućnosti i rješavanje izazova” održava u singapuru, 
imao je izlaganje na plenarnoj sesiji na kojoj su govorili istaknuti 
zvaničnici trideset zemalja učesnica. 
Potpredsjednik lazović je u svom izlaganju koje je bilo posvećeno 
„Pametnim gradovima i budućnosti iCt-a” naglasio da je koncept 
„Pametnih gradova“ u posljednjih nekoliko godina stekao značaj-
nu ulogu u informacionom društvu, s obzirom na sve složenije 
izazove sa kojima se gradovi suočavaju.

30.03.2014 

Potpredsjednik vlade Crne gore i ministar za informaciono društvo i 
telekomunikacije prof.dr vujica lazović, imao je izlaganje na svjetskoj 
konferenciji za razvoj telekomunikacija (WtdC 2014), koja se održava 
u dubaiju,  na plenarnoj sesiji na kojoj su govorili resorni ministri iz 
šesnaest zemalja svijeta. tema ovogodišnje konferencije je “Širokopo-
jasni pristup za održivi razvoj” pa je u fokusu izlaganja potpredsjednika 
lazovića bio značaj interneta kao generatora razvoja zemlje, te rezul-
tati koje je Crna gora ostvarila na tom planu, ali i izazovi koji očekuju 
zemlju koja je prepoznala ekonomski potencijal broadband-a. 
Potpredsjednik lazović učestvovao je i na sastanku šefova delegacija 
koji su utvrdili program šeste svjetske konferencije za razvoj teleko-
munikacija koja je, sa više od 16000 participanata, najposjećenija od 
svih konferencija organizovanih do sada.

spoljna 
politika

eu

Iako se u procesu pristupanja Crne gore 
evropskoj uniji u svakodnevnoj komunikaciji 
najčešće govori o usaglašavanju zakonodav-
stva, ovaj proces istovremeno podrazumijeva 

(nerijetko nedovoljno prepoznata) usaglašavanja 
na nivou strateškog, ali i finansijskog planiranja.
upravo zbog toga se u trenutku pripreme za 

„prelazak sa ipe i na ipu ii“ često postavlja pita-
nje zbog čega mijenjamo pristup na čijem smo 
uspostavljanju radili tokom prethodnih godina, 
ali i odakle potiče potreba za ovom promjenom.

Cjelokupno planiranje evropske komisije, uk-
ljučujući i finansijsko, odvija se na sedmogo-

„Projekat povezivanja širokopojasnog interneta u graničnim oblastima planine Prokle-
tije doprinijeće uspostavljanju još čvršće saradnje između albanije i Crne gore“, rekao 
je potpredsjednik vlade i ministar za informaciono društvo i telekomunikacije vujica 
lazović na konferenciji koja je, pod nazivom „Promocija turizma u graničnom planin-
skom području Prokletija kroz širokopojasni pristup internetu“, održana u skadru.
Potpredsjednik lazović je u svom izlaganju naglasio da pristupačnost e-servisa, edu-
kacija iz oblasti iCt, pristup kulturnoj baštini i povezanost lokalnog biznisa, svakako 
su kritična pitanja u planinskim područjima. “upravo će ovaj projekat, kroz snažniju 
upotrebu širokopojasnog pristupa internetu, omogućiti dodatni podstrek razvoju pla-
ninskog turizma, kao i razvojni okvir i najbolje primjere kako da se premosti digitalni 
jaz i pruži podrška ukupnom razvoju područja Prokletija. uostalom, jačanje kapaciteta 
u informacionom društvu, kako za Crnu goru, tako i za albaniju, važan je cilj na našem 
putu ka evropskim i evroatlanskim integracijama“, istakao je potpredsjednik lazović.

skadar: uspostavljanje širokopojasnog interneta u graničnim oblastima Prokletija - 
doprinos saradnji Crne gore i albanije

28.02.2014 

Potpredsjednik lazović učestvovao na iCt Forumu u singapuru

17.06.2014 

Potpredsjednik lazović govorio na svjetskoj konferenciji za razvoj telekomunikacija (WtdC 2014) Prelazak sa Ipe I na Ipu II
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dišnjem nivou. stoga nakon „ipe i“, kojom je 
označavana podrška eu državama kandidati-
ma i potencijalnim kandidatima tokom perioda 
2007-2013, u ovom trenutku Crna gora sa eK 
radi na pripremi osnova za korišćenje sredstava 
podrške u periodu 2014-2020 – „ipi ii“.

i ovdje slijedi pitanje: „a šta se tačno mije-
nja“?

osnovna odlika ipe i, koja se najčešće navodila 
na početku objašnjenja instrumenta pretpristu-
pne podrške (IPA – Instrument for Pre-accession 
Assistance), bila je da ipa ima 5 komponenti: 1. 
Podrška tranziciji i izgradnji institucija; 2. Preko-
granična saradnju; 3. regionalni razvoj; 4. razvoj 
ljudskih resursa; i 5. ruralni razvoj. 

u ipi ii u narednih 7 godina institucije korisnice 
moraće da promijene fokus i da umjesto u ter-
minima komponenti, razmišljaju u terminima 
sektora, jer će eK u narednih sedam godina po-
držati akcije u oblastima: 1. demokratija i uprav-
ljanje; 2. vladavina prava i temeljna prava; 3. 
Životna sredina; 4. saobraćaj; 5. Konkurentnost 
i inovacije; 6. zapošljavanje, socijalna politika i 
razvoj ljudskih resursa; 7. Poljoprivreda i ruralni 
razvoj i 8.Prekogranična i teritorijalna saradnja. 

iako još uvijek nije donijeta konačna odluka od 
strane eK, za očekivati je da će i iznos sredstava 
za narednih sedam godina biti drugačiji, na za-
dovoljstvo Crne gore viši, usljed činjenice da eK 
prepoznaje situaciju u kojoj se pred Crnu goru 
postavljaju značajni zahjevi koji su rezultat pro-
cesa pregovora.

mijenja se i struktura koja će se baviti progra-
miranjem (koje se najčešće prepoznavalo kao 
tehnički zahtjevan i komplikovan proces), pa 
će „akcije“ (što je novi termin za „Projekte“) biti 
usmjerene na oblasti u kojima se jasno definisa-
ni zajednički cilj može ostvariti koz istovremeno 
djelovanje više partnera. 

zbog toga će umjesto dosadašnjih visokih pro-
gramskih službenika (SPO – Senior program-
ming officers) imenovanih u svakom pojedi-
načnom ministarstvu za potrebe koordinacije 
aktivnosti, u okviru ipe ii postojati „vodeće“ insti-
tucije (Lead institution) i, shodno tome, „vodeći 
sPo“, koji koordinira procesom programiranja, 
implementacije i nadgledanja ne za pojedinač-

no ministarstvo, nego za cijeli sektor.

mijenja se i dosadašnji pristup pitanju koofi-
nansiranja. dok je ipa i pratila pristup u kojem 
se realizacija projekat zasnivala na tome da in-
stitucija korisnik kofinansira realizaciju projekta 
sa najčešće 15% ukupnog učešća, u okviru ipe ii 
eK će finansirati realizaciju „akcija“ za koje je naj-
značajniji dio sredstava obezbijeđen u nacional-
nom budžetu, tako da će kofinasiranje (kojim se 
u svakodnevnom govoru označava manji iznos 
sredstava) sa Crne gore „preći“ na eK.

Na samom kraju ostaje pitanje: „da li će kraj-
nji cilj i rezultat biti očigledno drugačiji“?

sasvim je jasno da će na nivou pojavnog i lako 
uočljivog osnovna ideja ostati ista. realizacija 
planiranog, svejedno da li ga označavamo kao 
„akciju“ ili „Projekat“, treba da osigura da kao dr-
žava korisnica ispunimo obaveze koje proizilaze 
iz članstva u eu, istovremeno snažeći regional-
nu integraciju i teritorijalnu saradnju, ali i kapaci-
tete za buduće korišćenje sredstava strukturnih 
instrumenata. 

Kako ćemo tokom ovog procesa nazivati pojedi-
na dokumenta, pojedine funkcije ili pojedine ko-
rake unutar samog procesa manje je značajno 
u odnosu na to koliko ćemo biti uspješni u tome 
da prihvatimo promjene, da im se prilagodimo 
i da ipu ii iskoristimo kako bi naše prioritete na 
evropskom putu na najbolji način „spojili“ sa 
sredstvima koja će nam za te svrhe na raspola-
ganje staviti eK.

Ivana Petričević, 
Generalni direktor Generalnog direktorata 

za koordinaciju programa pomoći EU

Prema definiciji Komiteta regiona eu 
koja je usvojena 2002., Prekogranična 
saradnja podrazumijeva bilateralnu, 
trilateralnu ili multilateralnu saradnju 

između lokalnih i regionalnih vlasti, koje se nalaze 
u geografski susjednim oblastima, uključujući i po-
dručja odvojena morem. 

istorijski posmatrano brojni su primjeri preko-
granične saradnje. iako je u prošlosti, u evropi 
granica često bila uzrok sukoba i ratovanja, ova 
situacija se mijenja nakon drugog svjetskog rata, 
kada se javljaju prvi oblici prekogranične sarad-
nje susjednih gradova. tako je padom „gvozdene 
zavjese“ došlo do osnivanja brojnih novih eurore-

giona u istočnoj i jugoistočnoj evropi.

Prvi pravni instrument u oblasti prekogranične 
saradnje, koji je i Crna gora ratifikovala, je evrop-
ska okvirna konvencija o prekograničnoj saradnji 
između teritorijalnih zajednica ili vlasti (madridska 
konvencija) koja je usvojena 1980. godine. ona 
predstavlja prvi korak ka uspostavljanju struktura 
za prekograničnu saradnju zasnovanih na javnom 
pravu, a nakon nje usvaja se evropska povelja o 
pograničnim i prekograničnim regionima. shod-
no odredbama Povelje, intenzivniji razvoj preko-
granične saradnje neophodan je kako bi se na 
najefikasniji način iskoristio širok spektar razvojnih 
mogućnosti sa obje strane granica u evropi. 

Irena Bošković

Prekogranična saradnja 
- instrument razvoja

Osnovna odlika Ipe 
I, koja se najčešće 

navodila na početku 
objašnjenja Instrumenta 
pretpristupne podrške 

(iPa – instrument 
for Pre-accession 

assistance), bila je da 
Ipa ima 5 komponenti: 

1. Podrška tranziciji i 
izgradnji institucija; 
2. Prekogranična 

saradnju; 
3. Regionalni razvoj; 

4. Razvoj ljudskih 
resursa; i 

5. Ruralni razvoj
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važno je istaći da je prekogranična saradnja jedan od prioriteta evropske unije, dok sami proces evropskih 
integracija predstavlja njenu najznačajniju pokretačku snagu.

Crna gora, kao zemlja kandidatkinja za članstvo u eu, kroz ii komponentu ipe i - Prekogranična saradnja 
učestvuje u osam programa, pet bilateralnih (s albanijom, bosnom i Hercegovinom, Hrvatskom, Kosovom* 
i srbijom), iPa jadranskom prekograničnom programu i dva transnacionalna programa jugoistočna evro-
pa i mediteranski program.

Cilj prekograničnih programa je promocija dobrosusjedskih odnosa, stabilnost i prosperitet regiona i povezi-
vanje ljudi u pograničnim područjima. Projekti, koji se realizuju u okviru ovih programa, teže smanjivanju po-
stojećih razlika među susjednim zemljama i unapređuju sveobuhvatnu kulturnu, socijalnu i naučnu saradnju 
između lokalnih i regionalnih zajednica. učešćem u prekograničnim programima, Crna gora se priprema za 
buduće korišćenje strukturnih fondova, koji će joj biti dostupni kada postane punopravna članica eu.

statistički prikaz podataka o programima prekogranične saradnje u kojima učestvuje Crna gora na najbolji 
način potvrđuje njihov značaj:

naziv programa  Finansijska alokacija
Fond za 
Crnu goru

broj odabranih 
projekata

albanija-Crna gora

prvi poziv (iPa 2007) 540.000,00 6

drugi poziv (iPa 2008 i 2009) 1.080.000,00 11

treći poziv (iPa 2010 i 2011) 1.080.000,00 7

 

bosna i HerCegovina-Crna 
gora

prvi poziv ( iPa 2007 i 2008) 1.080.000,00 12

drugi poziv (iPa 2009 i 2010) 1.080.000,00 9

treći poziv (iPa 2011, 2012 i 2013) 1.620.000,00 u toku ocjenjivanje

 

HrvatsKa-Crna gora

prvi poziv (iPa 2007 i 2008) 900.000,00 5

drugi poziv                                  
(iPa 2009, 2010, 2011)

1.350.000,00 7

treći poziv (iPa 2012 i 2013) 900.000,00 u toku ocjenjivanje

 

srbija-Crna gora
prvi poziv ( iPa 2007 i 2008) 1.080.000,00 13

drugi poziv (iPa 2009, 2010, 2011) 1.620.000,00 15

u ovom trenutku je u toku ocjenjivanje projekata iz trećeg Poziva za programe bosna i Hercegovina – Crna 
gora, Hrvatska – Crna gora i prvog Poziva za Program Crna gora – Kosovo*. Hrabri činjenica da je za sve 
pozive za dostavljanje projektnih ideja traženi iznos sredstava bio značajno veći u odnosu na raspoloživost, 
što ukazuje na zainteresovanost institucija i organizacija za sprovođenje zajedničkih projekata. dosadašnja 
praksa pokazuje da se kao korisnici najčešće javljaju lokalne samouprave, nevladine organizacije, javne 
ustanove, škole, univerziteti, vjerske zajednice, poslovna udruženja i međunarodne organizacije.

vjerujem da ćemo kroz programe iz ipe i, kao i kroz realizaciju budućih programa u okviru ipe ii i to uče-
šćem u devet prekograničnih i transnacionalnih programa: četiri bilateralna (sa albanijom, bosnom i Herce-
govinom, Kosovom i srbijom), dva trilateralna (Hrvatska - bosna i Hercegovina - Crna gora i italija – albanija 
- Crna gora) i tri transnacionalna programa (dunavskom, mediteranskom i jadransko-jonskom programu), 
postići očekivane rezultate i realizovati još uspješnije projekte, te na taj način doprinijeti unapređenju sarad-
nje i poboljšanju socio-ekonomske situacije građana s obje strane granice.

Irena Bošković, 
Generalni direktorat za koordinaciju programa pomoći EU

Vlada Crne gore je, definišući članstvo 
u eu kao jedan od strateških ciljeva i 
spoljno-političkih prioriteta naše ze-
mlje, nepovratno i odlučno pokrenula 

proces reforme društva u pravcu jačanja siste-
ma vladavine prava, ekonomskog prosperiteta 
i uspostavljanja trajne stabilnosti, kao temeljnih 
evropskih vrijednosti. 

u eu ulazi cijelo društvo, zato je važno pravovre-
meno i kvalitetno informisati građane o eu, nje-
nom sistemu vrijednosti, standardima, propisima 
i politikama, kao i promjenama koje će se dogodi-
ti na putu do punopravnog članstva. 

takođe je veoma važno da građani razumiju 
da te promjene nisu nešto što nam se nameće 
spolja, od strane brisela, već su naša unutrašnja 
potreba da se kroz reforme institucija i unapre-

đenje vladavine prava unaprijedi kvalitet života 
svih građana. 
u tom smislu, naši građani treba na adekvatan da 
način budu informisani šta ih čeka u eu, koje će 
konkretne benefite imati od procesa pristupanja, 
a koje od članstva, te, koja su im prava i obaveze. 
i ta komunikacija treba da bude ciljana, prema ra-
zličitim ciljnim javnostima.

u prethodnom periodu definisan je čvrst strateški 
pristup sveobuhvatnom informisanju građana o 
pristupanju Crne gore evropskoj uniji, a u odnosu 
na prethodne, zahvaljujući naučenim lekcijama, na-
pravljen je korak naprijed, u pogledu dodatnog sna-
ženja i intenziviranja komunikacije sa građanima. 
vlada je na sjednici održanoj 27. marta 2014. godine 
usvojila novu komunikacionu strategiju pod nazi-
vom strategija informisanja javnosti o pristu-
panju crne Gore evropskoj uniji 2014-2018, a 29. 

Strateškim pristupom, saradnjom i 
partnerstvom do bolje 
informisanosti građana o pristupanju 
Crne Gore Evropskoj uniji 

Gordana Jovanović Mirela Rebronja 
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maja i akcioni plan za sprovođenje strategije za 2014. godinu. 
Pripremu oba dokumenta, koji predstavljaju iskrenu, ali i otvorenu 
namjeru vlade da poboljša komunikaciju na svim nivoima, koordi-
niralo je ministarstvo vanjskih poslova i evropskih integracija. iz tog 
razloga, samoj izradi i nove komunikcione strategije i prvog godiš-
njeg akcionog plana prethodila je sveobuhvatna priprema, u sarad-
nji sa partnerima iz međunarodne zajednice, a, takođe, su uključeni i 
značajan doprinos dali komunikatori i praktičari odnosa sa javnošću 
kao i relevantne nvo iz ove oblasti. ministarstvo vanjskih poslova i 
evropskih integracija je, uporedo sa tim, obavilo interne konsultacije 
unutar vlade, te konsultacije sa zainteresovanom javnošću promovi-
šući komunikacione pristupe preporučene ovim dokumentima a to 
su – transparentnost, informisanje, partnerstvo i dijalog.

ovaj dokument daje okvir za komunikaciju procesa evropske inte-
gracije Crne gore sa domaćim i međunarodnim strateškim ciljnim 
javnostima u cilju boljeg razumijevanja procesa evropske integra-
cije i snaženja podrške procesu pristupanja Crne gore eu. takođe, 
strategija daje smjernice za sve partnere u procesu, u cilju bolje, 
sveobuhvatnije i koordinirane komunikcije prema građanima Crne 
gore, posebno u dijelu zajedničkih inicijativa i projekata koji će u 
narednom periodu biti realizovani kroz godišnje akcione planove.

u pisanju strategije, posebno se vodilo računa o iskustvima iz 
prethodnog perioda, koji predstavljaju najbolji indikator uspješno-
sti i najpouzdaniji način uspmjeravanja budućih aktivnosti, teme-
ljenih na naučenim lekcijama u pozitivnom i negativnom smislu. 
u toj analizi ključni oslonac predstavljala su naša iskustva, istraži-

vanja javnog mnjenja, dostupne analize koje su radile domaće i 
inostrane nvo, a konsultovana je i uporedna praksa država čla-
nica iz posljednjih proširenja kao i informativna i komunikaciona 
strategiju 2014-2016 delegacije eu u Crnoj gori. upravo takav 
pristup omogućio je radnom timu koji je pripremao strategiju da 
krajnji produkt višemjesečnog rada dobije brojne pohvale doma-
će i inostrane stručne javnosti, ali i samih građana. 

Fokus komunikacije u predstojećem periodu biće usmjeren na 
bolje razumijavanje obaveza i odgovornosti, te koristi od članstva 
kroz tri stuba evropske integracije Crne gore: tok pregovora o 
pristupanju, sprovođenje sporazuma o stabilizaciji i pridruživanju 
i programe podrške evropske unije.

Kao što znamo, pregovori između Crne gore i evropske unije 
vode se u trideset pet pregovaračkih poglavlja, koji direktno ili in-
direktno utiču na sve aspekte društva. imajući u vidu fazu prego-
vora u kojoj se trenutno nalazimo, u narednom periodu komuni-
kacija će biti fokusirana na prilagođavanja našeg zakonodavnog 
sistema pravnoj tekovini eu i rezultatima koji će proizaći iz tog 
procesa. do sada, u fokusu komuniciranja su bile teme uspo-
stavljanja pregovaračke strukture, otvaranja i zatvaranja poglav-
lja i shodno novom pristupu, aktuelnosti u vezi s poglavljima 23 
Pravosuđe i temeljna prava i 24 Pravda, sloboda i bezbjednost. 
iako će poglavlja u vezi sa vladavinom prava nastaviti da budu 
predmet komuniciranja tokom čitavog procesa pregovora, taj fo-
kus će se proširiti i na ostala poglavlja shodno samoj dinamici 
pregovora. Prije svega, na većinu poglavlja za koja neće postojati 

mjerila za otvaranje, kao i na kompleksnija poglavlja, koja će iziski-
vati pojačane napore crnogorskog društva.

Kao ključni mehanizam sprovođenja komunikacionih aktivnosti, 
definisan je pristup infomisanja javnosti putem multiplikatora 
(pokretača javnog mišljenja), koji su prethodna iskustva definisala 
kao dobar i sa kojim je nastavljeno uz proaktivniiji i koordinirani-
ji pristup vlade i nadležnih ministarstava i kontinuitet u saradnji 
između vlade i civilnog društva u smismu blagovremenog i efi-
kasnog protoka i razmjene informacija. zbog toga, a u skladu sa 
novom komunikacionom strategijom, formirano je operativno ti-
jelo zaduženo za sprovođenje strategije, kao i pripremu godišnjih 
akcionih planova koje čine predstavnici vladinog biroa za odnose 
sa javnošću, resornih ministarstava, skupštine, zajednice opština 
i pet nevladinih organizacija. u cilju kontunirane evaluacije i mo-
nitoringa aktivnosti, od predstavnika radne grupe koja je izradila 
strategiju uz prisustvo predstavnika delegacije evropske unije u 
Crnoj gori biće formirano Konsultativno tijelo, koje će pratiti uskla-
đenost akcionih planova i rezultate sprovedenih aktivnosti sa ci-
ljevima nove komunikacione strategije. 

imajući u vidu sveobuhvatnost i značaj procesa pristupanja eu, 
novi strateški pristup fokusiran je i na ostvarivanje komunikacije 
sa što širim spektrom domaćih i inostranih ciljnih javnosti, što će 
biti detaljno razrađivano godišnjm akcionim planovima.

izrada nove Komunikacione strategije za informisanje javnosti 
o evropskoj uniji i pripremama Crne gore za članstvo, za period 

2014 – 2018. vjerujemo da je došla u pravo vrijeme i ona je izraz 
odlučnosti i posvećenosti vlade kada je u pitanju informisanje 
građana o evropskoj integraciji. 

ova Komunikaciona strategija sprovodiće se u periodu 2014-
2018. godine i pratiće Program pristupanja Crne gore eu za isti 
period. strategija će detaljno biti razrađena godišnjim akcionim 
planovima, koje će pripremati ministarstvo vanjskih poslova i 
evropskih integracija u saradnji sa partnerima, koje čine druge 
institucije, delegacija eu u Crnoj gori i civilno društvo. 

izražavamo spremnost da u predstojećem periodu, u saradnji s 
partnerima iz civilnog društva, kao i deu, britanskim savjetom i 
undP - jem i drugim međunarodnim partnerima, nastavimo da 
na kvalitetan način predstavljamo proces integracija i zajedno do-
prinesemo izgradnji evropskih vrijednosti i standarda.

Gordana Jovanović, 
Savjetnica potpredsjednika Vlade i šef odjeljenja za odnose

sa javnošću i komunikacionu podršku integracionim procesima 
u Ministarstvu vanjskih poslova i evropskih integracija

Mirela Rebronja, 
Odjeljenje za odnose sa javnošću i 

komunikacionu podršku integracionim procesima
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spoljna 
politika

nvo i eu

U 
strategiji informisanja javnosti o pristupa-
nju Crne gore evropskoj uniji 2014 – 2018, 
u uvodnom dijelu stoji “Imajući u vidu da 
u Evropsku uniju ulazi čitavo društvo, važ-

no je u narednom petogodišnjem periodu uspostaviti 
komunikacione mehanizme i osmisliti aktivnosti koje 
treba da doprinesu većoj informisanosti, zaintereso-
vanosti građana, ali i ostvarenju opšteg cilja – boljem 
razumijevanju procesa evropske integracije kod gra-
đana i obezbjeđenju podrške procesu pristupanja 
Crne Gore EU”. 

upravo informisanje i obrazovanje građana Crne 
gore, iz najrazličitijih društvenih struktura, jedan je 
od stubova programa Evropskih integracija Centra za 
građansko obrazovanje (Cgo). na stotine donosila-
ca odluka ili aktivnih učesnika u oblikovanju politika 
koje su dio integracionih procesa su prošli obrazovne 
programe Cgo-a u posljednjih 12 godina. Posljednjih 
godina, fokus je upravo na građanima koji nijesu tako 
direktno uključeni u proces u dijelu formulisanja poli-
tika ili odluka, ali na koje te politike i odluke imaju veliki 
uticaj. 

tako su predstavnici Cgo-a tokom projekta “EU info 
bus na putu ka EU” (realizovan od decembra 2012. do 
oktobra 2013., uz podršku Komunikacionog budže-
ta delegacije eu u Crnoj gori i fondacije Friedrich 
ebert), eu info busom simbolički obišli 6 crnogorskih 
opština – Cetinje, danilovgrad, Kolašin, mojkovac, nik-
šić i Podgoricu - i u njima imali preko 45 pojedinačnih 

aktivnosti, objavili 9 dvojezičnih brojeva Evropskog 
pulsa – jedinog crnogorskog specijaliziranog časopi-
sa za evropske integracije, 2 publikacije «o čemu pre-
govaramo i što nam pregovori sa eu donose» i «Crna 
gora i eu: uloga i značaj medija u procesu evropskih 
integracija», 6 tematskih lifleta i ogroman broj pro-
motivnih materijala - a sve u cilju povećanja znanja, 
stepena razumijevanja i podrške procesu pristupanja 
eu od strane građana Crne gore, kroz jednu sveobu-
hvatnu edukativno-informativnu kampanju. 

Kroz projekat “Međugeneracijsko učenje za evropsko 
aktivno građanstvo” (realizuje se od oktobra 2013. do 
novembra 2014., uz podršku programa evropske unije 
evropa za građane) sa partnerima iz italije, bugarske, 
Francuske, Švedske i slovenije, a kroz niz nacionalnih 
i međunarodnih radionica, i pratećih aktivnosti, dat je 
doprinos uspostavljanju međugeneracijskog dijaloga 
između onih koji su bili svjedoci rađanja evropske unije 
i onih koji koji nijesu imali to iskustvo. Konkretnije, pro-
jekat pruža priliku najmlađim i najstarijim građanima 
da razmotre razloge koji stoje iza procesa evropskih 
integracija, podstaknu debatu o značaju politika eu za 
svakodnevni život građana, otpočnu međugeneracij-
ski dijalog o uticaju evropskih vrijednosti, istovremeno 
osnažujući ciljne grupe znanjem neophodnim za aktiv-
no učešće u demokratskim procesima evropske unije.

U saradnji sa javnim servisom RTCG počela je i prva 
sezona kviza za srednjoškolce “Spremni za Evropu” 
(projekat se realizuje od decembra 2013. do septem-

bra 2014. uz podršku Komunikacionog budžeta de-
legacije eu u Crnoj gori) a sa ciljem da podigne nivo 
informisanosti, znanja i zainteresovanosti učenika 
srednjih škola iz svih crnogorskih opština o razvoju 
eu, njenom načinu funkcionisanja i politika eu, kao i 
zahtjevima procesa pristupanja, i uz osvrt na bogato 
kulturno i umjetničko nasljeđe evrope. 

zajednički imenitelj svih ovih, ali i brojnih drugih te-
kućih aktivnosti Cgo-a, jeste jačanje javne podrške i 
legitimiteta procesa integracije Crne gore u eu. spro-
vođenje ovih aktivnosti je obilježila dobra saradnja 
nvo sektora, medija i vladinih organa, prije svih mini-
starstva vanjskih poslova i evropskih integracija. Kroz 
direktnu komunikaciju sa građanima približavaju im 
se po određenim oblastima koje mijenjaju njihov 
svakodnevni život, karakter i složeni aspekte procesa 
evropskih integracija. u tom dijelu, upravo je učešće 
predstavnika mvPei bilo snažna podrška svim ovim 
inicijativama.

usklađivanje pravne tekovine jeste osnova procesa 
pridruživanja eu bez koje se ne može. ali, primjena 
zapisanih i prihvaćenih normi može imati svoj puni 
uspjeh tek ako je crnogorsko društvo kao takvo, kroz 
svoje institucije, počne sprovoditi a građani živjeti 
evropske vrijednosti i standarde razvijenih evropskih 
demokratija. Principi evropskog građanstva postaće 
dominantni i to je suštinska težnja svih inicijativa bilo 
da svoj izraz imaju kao nvo, mediji, grupe građana, 
politički projekti, institucije sistem.

Putujući crnogorskim opštinama, predstavnici Cgo-a 
su se uvjerili da su integracije neophodnost. ne samo 
evropske integracije, već i crnogorske. svi dijelovi cr-
nogorskog društva moraju mnogo više međusobno 
sarađivati, mnogo više biti upućeni jedni na druge, 
upoznavati se i integrisati u zajednički evropski vri-
jednosni okvir. ovi projekti su izazvali veliku pažnju 
građana, a osim efektnih poruka, njihov kvalitet bio 
je i u tome što su podsticali dijalog, razmjenu argu-
menata, prenošenje informacija, znanja i vještina – a 
to je postulat na kojem se zasniva demokratizacija i 
evropeizacija svakog društva, pa i crnogorskog. zato 
je važno da u nastupajućem periodu nvo sektor, 
mediji, institucije, itd. nastave još intenzivnije da vode 
argumentovani i evropski i unutar crnogorski dijalog. 
na taj način će se najbolje komunicirati eu u Crnoj 
gori, a posljedično i Crna gora u eu. 

Daliborka Uljarević, 
izvršna direktorka Centra za građansko obrazovanje 

(CGO)

Komuniciranje EU u Crnoj Gori

Daliborka Uljarević

Upravo informisanje i obrazovanje građana Crne Gore, iz najrazličitijih društvenih struktura, jedan je od 
stubova programa Evropskih integracija Centra za građansko obrazovanje (CGO). 

Na stotine donosilaca odluka ili aktivnih učesnika u oblikovanju politika koje su dio integracionih procesa 
su prošli obrazovne programe CGO-a u posljednjih 12 godina.
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Pokretanjem javnog dijaloga, u posljednjem kvartalu 
2013. godine, kroz objašnjavanje motiva i ukazivanje na 
važnost teme i opredijeljenost vlade da sprovodi poli-
tiku priključenja alijansi kao prioritetno političko opre-

djeljenje težište je stavljeno na informisanje, edukaciju i razmjenu 
argumenata sa ciljem da se ukaže na sve prednosti članstva i 
demistifikuju uobičajene predrasude i stereotipi.  

vjerujemo da su posljedice inoviranog pristupa komunikacije sa 
građanima uticale na povećanje podrške javnog mnjenja. rezul-
tati istraživanja pokazuju stabilan i konstantan rast. Posljednje 
istraživanje koje je rađeno po zahtjevu Komunikacionog tima 
savjeta za članstvo u nato pokazalo je da članstvo Crne gore u 
nato podržava 46% punoljetnih građana.

uspješno realizovanim aktivnostima Komunikacionog tima u 
prethodnom periodu doprinijelo je angažovanje istaknutih javnih 
govornika, čime je pojačan kredibilitet i demonstracija jasne poli-
tičke opredijeljenosti za učlanjenje Crne gore u nato. 

uspostavljanjem partnerskog odnosa sa medijima bez obzira na nji-
hovu uređivačku orjentaciju, važnost procesa evroatlantske integraci-
je i potrebu da se ova tema programski podrži na umjeren, dijalogu 
svojstven način, što je rezultiralo značajanim porastom zastupljenosti 
nato tema u svim medijima. U okviru saradnje sa medijima, do-
gađaj koji je posebno obilježio prethodni period je konferencija 
“Otvoreno NATO”, kaja je okupilla predstavnike svih medija (elek-
tronskih, štampanih i novih), kao i predstavnike nevladinih organi-
zacija, kako onih koje se zalažu za članstvo Crne Gore u NATO, tako 
i onih koji su protiv članstva ili se zalažu za neutralnost Crne Gore. 
Sam događaj je bio dodatna prilika da se čuju različiti stavovi i mi-
šljenja i suprostave argumenti, što je pozitivno ocijenjeno od svih 
učesnika Konferencije i imalo dobar odjek u javnosti. 

saradnja sa nevladinim organizacijama, kroz uspostavljanje 
partnerskog odnosa i pružanje ekspertske i tehničke podrške 
pojedinim progamima nevladinih organizacija, među kojima se 
posebno izdvajaju aktivnosti nevladnih organizacija Centar za de-
mokratsku tranziciju (Cdt), alfa Centar, atlantski savez Crne gore, 

nvo bonum, dodatno je osnažena kroz pružanje finansijske po-
drške projektima nevladinih organizacija koji kroz informisanje, 
edukaciju i razmjenu argumenata, doprinosi javnom dijalogu o 
članstvu Crne gore u nato-u, sa različitim društvenim segmen-
tima. u skladu sa prvim javnim pozivom nevladinim organizacija-
ma, podrška je data projektima Centra za demokratsku tranziciju 
(projakt: nato – dijalog za sve) i alFa Centra (projekat: Kamp re-
aCt), a na drugom javnom pozivu podršku je dobila nvo Cemi 
(Škola evroatlanskih integracija za mlade – iii generacija“).

“snagom činjenica i argumenta” istaknutu ključni govornici su na-
stavili dijalog sa studentima svih univerziteta i učenicima završnih 
razreda, što će biti nastavljeno i nakon perioda školskih raspusta. 
Cijeneći značaj novih medija, posebno kod mlađeg dijela popula-
cije pokrenuta je i facebook stranica “sigurna budućnost” koja će 
u narednom periodu omogućiti dodatnu razmjenu mišljenja, ide-
ja i stavova. takođe, nacionalni koordinator je pokrenuo twitter 
nalog, sa koga direktno komunicira sa građanima i odgovara na 
njihove upite u vezi nato saveza i procesa pristupanja Crne gore 
ovoj organizaciji. za predstavnike studentske populacije u preh-
todnom periodu, Komunikacioni tim je u prostorijama inFo cen-
tra o evroatlantskim integracijama organizovao više ekspertska 
panela, na kojima su predstavnici studenata svih univerzitata 
imali priliku da čuju mišljenja istaknutih govornika o temama ve-
zanim za: vanredne situacije, vojne misije i vojne baze i sajber 
bezbijednost, dok su predstavnici srednjoškolaca iz različitih op-
ština imali priliku da posjete objekte vojske Crne gore.
 
Naglašavajući ekonomske benefite članstva u Sjevernoatlant-
skom savezu, pored okruglih stolova sa privrednicima koji su u 
prethodnom periodu dali osvrt na ovu temu, događaj pod na-
zivom “KOD NATO” je bio prilika da se poseban akcenat staviti 
na proces kodifikacije proizvoda po NATO standardima i zna-
čaj koji ovaj proces ima na razvoj privrednog sektora. Prilika za 
razmjenu mišljenja i ideja sa predstavnicima crnogorskih firmi 
koje su kodifikovale proizvode i upoznavanje sa iskustvima dr-
žava članica NATO-a i značajem koji ima podrška bankarskog 
sektora za razvoj privrede, multiplicirala se kroz povećanje in-
teresovanja broja crnogorskih privrednika. 

Posebna pažnja posvećena je unaprijeđenju neophodnih kapaci-
teta za vođenje procesa javnog dijaloga što se ogleda u definisnju 
odgovarajućeg modela koordinacije rada Komunikacionog tima 

i kontinuirane evaulacije komunikacionog procesa, kao i kroz re-
alizaciju dodatnih programa usavršavanja za službenike jedinica 
lokalne samouprave, službenike zadužene za poslove odnosa sa 
javnošću, ali i kroz organizaciju studijskih posjeta za predstavnike 
medija i istaknute javne ličnosti. aktivnosti Komunikacionog tima 
su od početka godine obilježene novim vizulenim identitetom tj. 
akronimom nato-mne sa sloganom “sigurna budućnost”, a u 
cilju dodatnog informisanja pokrenuta je i nova internet stranica 
www.natomontenegro.me .

Komunikacioni tim će i u narednom periodu nastaviti sa javnim 
dijalogom kako bi se dodatno  učinio vidljivim osjećaj pripadnosti 
građana Crne gore svijetu zapadnih vrijednosti i odgovornosti 
za očuvanje vrijednosti i interesa dijela svijeta kojem pripadamo.

aktivnosti Komunikacionog tima savjeta za članstvo u nato su 
u prethodnom periodu finansijski podrzane i kroz projekte među-
narodne saradnje (nato Pdd, slovačka atlantska komisija), a u 
prvom redu iz donacije Kraljevine norveske.

Komunikacioni tim Savjeta za članstvo u NATO

Javni dijalog o članstvu u NATO

nato

“Kao jedan od projektata međunarodne Ko-
munikacioni tim Savjeta za članstvo u NATO u 
saradnji sa Slovačkom atlanstkom komisijom 
organizovao je konferenciju „Jubileji kao pu-
tokaz za sigurnu budućnost” koja se održala 
u periodu od 26-28. juna 2014. godine u Her-
ceg Novom. Događaj je okupio značajan broj 
učesnika iz različitih sfera crnogorskog društva, 
ali i istaknute teoretičare i praktičare javnih 
politika i međunarodnih odnosa, koji su imati 
priliku za razmjenu mišljenja i ideja o ulozi i 
značaju Sjevernoatlantskog saveza. Poseban 
akcenat događaj je stavio na obilježavanja 
20 godina od uspostavljanja programa Part-
nerstvo za mir i godišnjice tri posljednje runde 
proširenja NATO-a. 
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V
eć sedmu godinu za redom organizovanjem 
reaCt-a, alFa Centar doprinosi obrazova-
nju i edukaciji studenata u oblasti bezbjed-
nosti, evroatlantskih integracija, regionalne 

saradnje i stabilnosti, vojske, odbrane i diplomatije.

reaCt je, po ocjenama svih, tokom proteklih godina 
postao najznačajniji događaj na ove teme u regionu. 
s obzirom da je sama ideja, koncepcija i način realiza-
cije kampa potpuno originalan i da se svake godine 
realizuje daleko od glavnog grada i obale, postao je i 
najbolji promoter snage i ljepota crnogorskog sjevera.

od 2008. godine kada je prvi kamp održan u selu 
Crkvičko Polje, 2009. godine na glavi zete, 2010. go-
dine u Pošćenju, 2011. godine na vučju, 2012. godine u 
mojkovcu, prošle godine u vojnom selu u opštini Plav 
i sredinom jula ove godine na katunu stavna, ispod 
Komova u andrijevačkoj opštini, reaCt je okupio 710 
polaznika i 166 predavača iz trideset jedne zemlje.

Polaznicima reaCt kampova svoje znanje prenijeli su 
između ostalih i: Žolt rabai, igor lukšić, selmo Cikotić, 
agim čeku, milo Đukanović, davor božinović, arian 
starova, mišel durej, nenad čanak, azem vlasi, anton 
bebler, blagoje grahovac, Filip Kovačević, miroslav la-

zanski, diplomatski predstavnici u Crnoj gori, čelnici me-
đunarodnih institucija i organizacija, nato-a, osCe-a, 
undP, euleX-a, lideri političkih partija zemlje i regiona, 
visoki predstavnici vlade i skupštine Crne gore, oficiri iz 
svih mirovnih misija širom svijeta, uvaženi akademici i 
profesori, predstavnici nevladinih organizacija i medija.

Koncepcija ovakve škole pokazala je svoju opravda-
nost tokom proteklih godina, jer se u prirodnom am-
bijentu stvaraju formalni i neformalni uslovi za testi-
ranje znanja, upoznavanje i razumijevanje drugačijih 
stavova o razlicitim pitanjima. 

„osim izuzetne i neponovljive prilike da se o ovim 
značajnim temama razgovara u opuštenoj atmosfe-
ri, ono što izdvajam su sportske i kulturne aktivnosti 
koji na osoben način jačaju i veze i povjerenje među 
učesnicima koji dolaze i iz zemalja u konfliktnom ili 
postkonfliktnom periodu. reaCt i Crna gora su po-
sljednjih sedam godina mjesto dijaloga i uvažavanja, 
znanja, mladosti i pozitivne energije. svake godine, na 
praktičnom primjeru života i rada u ovim specifičnim 
uslovima, mladi ljudi mogu da se uvjere na koji način 
danas funkiconiše nato savez, kako se međusob-
nim uvažavanjem i podjelom obaveza i odgovornosti 
obezbjeđuje miran i stabilan suživot i lakše postižu 

zajednički postavljeni ciljevi“, rekao je dedović.

reaCt je u početku imao regionalni karakter, ali se 
iz godine u godinu povećavao interes za učešće po-
laznika iz velikog broja zemalja tako da su na reaCt 
2014 učestvovali predstavnici 24 zemlje.

„s obzirom da su evroatlantske integracije Crne gore 
i zemalja regiona vodeća tema kampa, a podrška jav-
nosti jedan od ključnih faktora i izazova na ovom put, 
reaCt je, svake godine mijenjajući mjesto dešavanja, 
na poseban način uticao i na lokalne zajednice koje 

su isključivo na sjeveru države.

tokom održavanja reaCt kampova, učesnici rade i 
na analizi aktuelnih geopolitičkih zbivanja, pokušavaju-
ći da, u okviru svojih kapaciteta doprinesu stabilizaciji 
specifičnih situacija u svijetu, a sa reaCt 2014 upuće-
no je pismo čelnicima nato i eu u kojem se zahtijeva 
hitna i konkretna reakcija međunarodne zajednice i 
što skorije proširenje nato saveza novim članicama, 
među kojima je Crna gora najozbiljniji kandidat.

PR služba ALFA Centra

nato
i nvo

VII REACT
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nova vrijednost crnogorskih 
nato integracija je što je naša 

zemlja na tom putu dobila 
podršku najvećih i najmoćnijih 
članica alijanse, kao što su na 

primjer sad. najveća vrijednost 
je, ipak,  što bi članstvo u nato 
povoljno djelovalo na političku 
stabilnost i pitanje bezbjednosti 
Crne gore, a bilo bi i nemjerljiv 
doprinos regionalnoj stabilnosti

P olitizacija činjenice da Crna gora neće dobiti poziv za 
članstvo u nato na samitu alijanse u velsu, pokazuje ne-
definisanost stavova dijela političkih partija u Crnoj gori, i 
njihov strah od euroatlantskih integracija, kao i nesnalaže-

nje u ispunjavanju novih ciljeva, neophodnih u dostizanju evropske 
demokratija kojoj težimo.

u crnogorskom političkom životu nedvosmisleno postoji neprincipi-
jelnost stavova, koja se pravda principijelnim vođenjem populističke 
politike, kojoj nije cilj bolji život građana, već opstanak na vrhu politič-
ke piramide. Kako drugačije tumačiti napore dijela opozicije da Crna 
gora što prije postane članica evropske unije, a istovremeno ošto 
odbija bilo kakav pokušaj promjene negativnog stava prema nato?

sve značajne političke snage se slažu da je suštinski, nepromjenljivi 
i najprioriteniji cilj Crne gore ulazak u evropsku uniju. to kažu i oni 
koji su protiv našeg ulaska u nato, iako su evropske i antlantske 
integracije potpuno povezani procesi i, kada je Crna gora u pitanju, i 
nerazdvojivi. zato je u dijelu naše javnosti bio prisutan osjećaj pobje-
de kada je saopšteno da ove godine nećemo postati članica nato. 
niko od protivnika nato integracija nije pomenuo veliki uspjeh Crne 
gore jer je, to znaju poznavaoci prilika u alijansi, prilagođavanje evro-
atlantskim standardima značajnije od formalnog poziva i pristupanja 
nato-u. a na tom polju smo postigli veliki napredak, iz prostog razlo-
ga što su reforme, a za neke možemo priznati i da su nametnute, u 
najboljem interesu građana Crne gore.

nova vrijednost crnogorskih nato integracija je što je naša zemlja 
na tom putu dobila podršku najvećih i najmoćnijih članica alijanse, 
kao što su na primjer sad. najveća vrijednost je, ipak,  što bi članstvo 

u nato povoljno djelovalo na političku stabilnost i pitanje bezbjed-
nosti Crne gore, a bilo bi i nemjerljiv doprinos regionalnoj stabilnosti.

zbog svega ovoga Crna gora mora učiniti dodatne napore kako bi 
oko njenog velikog interesa, a to su nato i evropske integracije oku-
pila političke snage koje hoće i mogu da budu nosioci neophodnih 
političkih i ukupnih promjena. taj potez dovodi državu u situaciju da 
članstvo u nato postaje osnovni prioritet većine političkih činilaca 
u Crnoj gori.

nakon toga svi retrogradni principi koji se navode kao kontraargu-
menti (iako oni to ne mogu ni da budu) u kampanji koja ima cilj da 
Crnu goru udalji od nato, postaju potpuno besmisleni. ovo iz pro-
stog razloga što nato agenda i proces pristupanja evropskoj uniji, 
pored toga što su međusobno usko povezani procesi, u značajnom 
dijelu pretpostavljaju iste institucionalne promjene i zahtijevaju pri-
hvatanje istih socijalnih, političkih, ekonomskih, kulturnih i sistemskih 
standarda. ova činjenica, koju je nemoguće pobiti, devalvira sve one 
koji pokušavaju, izigravajući pragmatizam, a time i građane, da ubije-
de javnost da su na evropskom putu, ali da nijesu za članstvo Crne 
gore u nato. te partije, nvo i ostali politički subjekti, u stvari, poku-
šavaju da prevare građane ubjeđujući ih da su zemlje koje su vodeće 
članice eu naši veliki prijatelji, i da one zdušno podržavaju upravo 
njihovu politiku, i nadaju se da će ih ta podrška dovesti do vlasti, a 
da je, na drugoj strani, nato, u stvari, naš neprijatelj, koji pokušava 
da nas pokori i uvede u svoj sistem u kojem gubimo suverenitet i 
samostalnost. naravno, da u tim svojim političkim varijacijama pre-
skaču (iako je dobro znaju) činjenicu da su vodeće članeice natu uz 
sad, upravo te iste zemlje koje su ključne za funkcionisanje, ali i naš 
prijem u eu.

u politici uvijek postoji i dodatno pitanje, ako neko saopšti da nešto 
neće, koje glasi: a šta hoćeš?

decidnog odgovora još uvijek nema. neutralnost se pominje kao op-
cija, ali vrlo blago, jer je svima jasno da je ona, za ovako malu zemlju, 
vrlo neprilkladna, skupa i, skoro sigurno, praktično nemoguća. 

Postoji još jedna mogućnost, za koju mnogi nemaju hrabrosti da je 
saopšte, da se priklonimo onima koji su protiv nato. ne saopštavaju 
je, jer je ona “već viđena” u istoriji ovih prostora. ta druga opcija može 
da nam donese sve suprotno od nato. nesigurnost, nebezbjednost, 
vladavinu sile, neprincipijelnost, i sve to uz obaveznu poslušnost. ne 
saopštavaju je i zato što bi onda morali da kažu da su nam oni prija-
telji iz evropske unije, neprijatelji jer su članovi nato.

i, na kraju, opet dolazimo do principa. oni nekima očigledno nijesu 
isti kada su nato i eu u pitanju. a morali bi da budu isti. i zbog svega 
ovoga, sasvim je izvjesno da će Crna gora postati nova, naredna 
članica alijanse. Pragmatičnost svih političkih subjekata je mogla da 
nas dovede u to poziciju znatno brže i bez dodatnih podjela. neko 
će zbog toga biti pohvaljen, a neko kritikovan. vrhovni sudija za to 
je građanin. a dobro građana je moralo da bude na prvom mjestu 
svima. 

Mili Prelević, 
zamjenik glavnog i odgovornog urednika Dnevnih novina

Pozadina različitih stavova o pristupanju Crne gore alijansi

Principi o NATO i 
EU moraju biti isti

mediji i nato

Mili Prelević
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O
dluka vlade Crne gore da uspostavi funkciju 
ekonomske diplomatije i pozicionira ovu ini-
cijativu kao jednu od prioritetnih aktivnosti 
vlade Crne gore u 2013. godini, valorizovana 

je kroz efikasniju saradnju državnih organa i institucija 
na planu ekonomske diplomatije što je doprinijelo i bo-
ljoj promociji Crne gore i njenih ekonomskih interesa 
u inostranstvu kroz efikasniju međuresorsku saradnju. 
ekonomska diplomatija postala je referentna tačka za 
podršku crnogorskim i stranim diplomatsko-konzu-
larnim predstavništvima, mreži počasnih konzulata 
u dijelu ekonomskih tema i inicijativa. u prethodnom 
periodu uspostavljen je zakonodavni i institucionalni 
okvir za funkciju ekonomske diplomatije. istovremeno 
realizovan je značajan broj inicijativa koje su doprini-
jele afirmaciji ekonomske diplomatije u administraciji, 
diplomatsko-konzularnim predstavništvima i mreži 
počasnih konzulata. 

primjeri pozitivne saradnje mvp, dkp i resornih 
ministarstava, pkcG, mipa, počasnih konzula

1. regionalna saradnja crnogorskih ministarstava eko-
nomije i vanjskih poslova i evropskih integracija u vezi 
sa inicijativom taP i jaP gasovoda koji je strateški 
projekat za ekonomije zemalja regiona, a koji je rea-

lizovan zahvaljujući i koordiniranoj inicijativi ministar-
stava vanjskih poslova i ekonomije Crne gore, kao i 
ministarstava zemalja regiona uključujući Crnu goru, 
Hrvatsku, albaniju, biH. 

2. inicijativa ministarstva vanjskih poslova i evropskih 
integracija i ambasade Crne gore u abu dabiju sa re-
sornim ministarstvom saobraćaja i menadžmentom 
“montenegroairlines-a” na pripremi radnog sastanka 
sa “etihad airways-om” koji je rezultirao iskazanim in-
teresovanjem za saradnjom. o konkretnim modelima 
saradnje biće govora tokom posjete tima “etihad-a” 
Crnoj gori.
 
• generalni direktorat za ekonomsku diplomatiju u 
saradnji sa ambasadom Crne gore u abu dabiju 
organizovao je posjetu privredne delegacije Federa-
cije privrednih komora ujedinjenih arapskih emirata 
Crnoj gori. u saradnji sa Privrednom komorom Crne 
gore organizovan je Poslovni forum, a u saradnji sa 
ministarstvom poljoprivrede i miPa organizovane su 
posjete kompanijama na primorju i sjeveru, kako bi se 
kompanije iz ujedinjenih arapskih emirata upoznale 
sa mogućnostima i potencijalima za saradnju. imajući 
u vidu prepoznati interes za saradnju, pokrenuta je ini-
cijativa Federacije da otvore regionalno predstavniš-

tvo u Crnoj gori koje će biti u funkciji dinamiziranja 
poslovne saradnje.

•  ministarstvo vanjskih poslova i evropskih integracija 
u komunikaciji sa ministarstvom saobraćaja i pomor-
stva pripremilo je memorandum o razumijevanju za 
jadransko-jonsku cestu, koji će ponuditi republici al-
baniji i bosni i Hercegovini na potpis. memorandum 
će biti proslijeđen i italiji, grčkoj i Hrvatskoj u cilju do-
bijanja političke podrške, kao i evropskoj uniji, evrop-
skoj banci za obnovu i razvoj i evropskoj investicionoj 
banci.

•  imajući u vidu ograničene resurse, neophodno je 
bilo iznalaziti efikasne, pragmatične i kreativne me-
hanizme jačanja komponente ekonomske diploma-
tije. u tom smislu, ministarstvo vanjskih poslova i 
evropskih integracija organizovalo je krajem marta 
prvu konferenciju počasnih konzula Crne gore kako 
bi im se dodatno približili ekonomski potencijali Crne 
gore, kao i njeno istorijsko i kulurno bogatstvo i ljepo-
te. na konferenciji je bilo 23 od 30 počasnih konzula 
iz 20 zemalja, između ostalih, Kanade, sad-a, japana, 
indije, njemačke, italije, izraela, azerbejdžana, slove-
nije, makedonije, turske, malte, Holadnije, Portugala, 
jordana. 

•  generalni direktorat je učestvovao u realizaciji mješo-
vitih komiteta sa ujedninjenim arapskim emiratima (jun 
2013.), mađarskom (jun 2013.), rumunijom (jul 2013.), 
republikom slovenjom ( jul 2013.), republikom češkom 
(jul 2013.), republikom srbijom ( novembar 2013.).

•  u saradnji sa crnogorskim diplomatsko-konzularnim 
predstavništvima i inostranim dKP-ima u Crnoj gori, 
organizovane su prezentacije povoljnih uslova za po-
slovanje i investicionih mogućnosti u Crnoj gori. tako-
đe kroz zajedničke inicijative organizovae su posjete 
značajnog broja privrednih delegacija i investitora.

• u saradnji sa ambasadom Crne gore u atini, inici-
ran projekat google sreet view koji bi uključio Crnu 
goru u program street view. street view montenegro 
bi, mogao, između ostalog, biti i podrška različitim ob-
licima biznisa u Crnoj gori, ali bi mogao poslužiti i kao 
valorizacija za prirodne ljepote i kulturno-istorijsko na-
sljeđe Crne gore.

Generalni direktorat za 
ekonomsku diplomatiju i kulturnu saradnju

Ekonomska 
diplomatija - važan 
segment moderne 
diplomatije u svijetu

eKonomsKa 
diPlomatija
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diPlomatsKa
aKademija

D
iplomatska akademija ima jasan fokus na edu-
kaciji mladih diplomata u cilju ostvarivanja svo-
jih, prije svega, diplomatskih položaja, a koje 
postižu kako radom i stečenom praksom, tako 

i na raznim stručnim i specijalizovanim obukama neop-
hodnim za usvajanje diplomatskih znanja i vještina. 

diplomatska akademija obezbjeđuje jedinstvenu plat-
formu koja će omogućiti razvoj saradnje na planu vanj-
ske politike i, u isto vrijeme, pružiti priliku za angažman u 
svijetu koji nas okružuje sa svim izazovima sa kojima se 
diplomate danas suočavaju. da bi se osigurao uspješan 
crnogorski projekat i dalji razvitak crnogorske diplomati-
je, akcenat se stavlja na obuke u diplomatskoj akademiji 
kroz koje će učesnici biti u mogućnosti da nauče osno-
ve javne diplomatije i doprinesu uravnoteženju nacio-
nalnih, regionalnih i globalnih interesa.

naša obrazovna filozofija, koju karakteriše multidiscipli-
naran pristup uz kombinaciju teorije i prakse, inkorpo-
racija je obuke stava, pregovaračkih vještina, lobiranja, 
umrežavanja i timskog rada –to jest svega što je neop-
hodno za uspješnost na polju diplomatije. 

Diplomatska 
akademija, 
njen značaj 
i misija

Daniela Đurđić Dedić
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diplomatska akademija, kao zajednički projekat mini-
starstva vanjskih poslova i evropskih integracija Crne 
gore i Fakulteta političkih nauka i Pravnog fakulteta 
univerziteta Crne gore osnovana je i uspješno lansi-
rana 2003. godine, kao jednogodišnji studijski pro-
gram koji se sastojao od dva semestra i 6 modula 
praćenih ispitima i diplomom o završenoj diplomat-
skoj akademiji. 

u prethodnom dvanaestogodišnjem periodu, ipak, u 
korak sa globalnom finansijskom krizom, i uz tehnič-
ke i administrativne poteškoće, na žalost, naša aka-
demija preživjela je i prekide u svom fiunkcionisanju. 
medjutim, uprkos svim problemima, uz novu posta-
vu na čelu sa v.d. direktorkom satkom Hajdarpašić i 
dugogodišnjom savjetnicom u vladi Crne gore dani-
elom Đurđić dedić, akademija vrlo ambiciozno kre-
će u svoj pohod 11. jula 2013. godine.

od imenovanja novih rukovodioca i uz reorganizaci-
ju mvPei, diplomatska akademija dobija svoje zaslu-
ženo mjesto, kao posebna organizaciona jedinica u 
ministarstvu vanjskih poslova i evropskih integracija 
Crne gore.

Prvi koraci koje smo preuzeli bili su fokusirani na 
izmjene i dopune Pravilnika o načinu i programu 
polaganja diplomatsko-konzularnog ispita, a koji je 
usvojen januara 2014. godine. diplomatsko-konzu-
larni ispit predstavlja samo dio programa rada koji 
akademija planira da realizuje, a koji će sadržati kako 
duži program studiranja (u trajanju od jedne godine) 
tako i usko-specijalizovane obuke za naše diploma-
te. akademija se, takođe, bavi i koordinacijom svih 
domaćih i inostranih obuka koje ministarstvo vanj-
skih poslova i evropskih integracija dobija od stranih 
vlada kako za naše diplomate, tako i za službenike 
drugih ministarstava u vladi Cg.

takođe, uporedo sa ovim aktivnostima, snažno se 
krenulo u uspostavljanje, tj. nastavak saradnje sa di-
plomatskim akademijama u regionu i šire, pa je u tom 
smislu organizovan značajan broj susreta sa predstav-
nicima stranih ambasada u Crnoj gori i posjeta stra-
nim ministarstvima vanjskih poslova. Potvrdu uspješ-
nosti obavljenih razgovora dobili smo kroz ponudu 
rumunskog diplomatskog instituta, sa kojim je u julu 

2013. g. potpisan sporazum o saradnji, u vidu organi-
zovanja obuke septembra/oktobra 2014.g. sa njihovim 
istaknutim predavačima za službenike mvPei na teme 
od krucijalnog značaja za obuku jednog diplomate, a 
koje se tiču međunarodnih odnosa i diplomatije, politi-
ke eu, protokola i diplomatskog pregovaranja. 

nakon sporazuma o saradnji sa rumunijom, potpi-
sani su i sporazumi sa diplomatskim akademijama 
ministarstva spoljnih poslova republike srbije,  mi-
nistarstva inostranih poslova Kosova, a sačinjeni su 
i čeka se datum potpisivanja memoranduma o sa-
radnji naše akademije sa univerzitetom ada (azer-
bejdžanske diplomatske akademije) i diplomatske 
akademije ministarstva vanjskih i evropskih poslova 
republike Hrvatske.

crnogorska diplomatska akademija i 
Nato defence college

Pored saradnje sa sličnim institucijama, diplomatska 
akademija u svoje značajne uspjehe upisuje i ostva-
renje dobre saradnje sa uglednim nato Koledžom 
za bezbjednost u rimu. 

u svjetlu aktuelne vladine kampanje u pogledu član-
stva, mišljenja smo da, kako mlade diplomate, tako i 
crnogorsko društvo u cjelini, trebaju što više informi-
sanosti o stvarnosti alijanse, njenim ključnim aktiv-
nostima i pozitivnim efektima članstva. na poziv de-
kanice nato defence College-a, gđe darije daniels 
skodnik je realizovana i posjeta upriličena povodom 
važnog međunarodnog predavanja 

Pored predstavnice diplomatske akademije, satke 
Hajdarpašić, gospođa skodnik je posebno istakla 
prisustvo ambasadora Crne gore pri svetoj stolici i 
suverenom viteškom malteškom redu u vatikanu 
gospodina veselina Šukovića, kome je ukazana po-
sebna čast. 

Predavanja na seminaru pod nazivom  “nato Par-
tnerska inicijativa” održali su dr alberto bin (direktor 
partnerstva i saradnje  u sektoru za politička pitanja 
i bezbjednosnu politiku u sjedištu nato-a u briselu), 
kontra-admiral emil eftimov (direktor sektora za sa-

radnju i regionalnu bezbjednost  u sjedištu nato-a 
u briselu) i dr  Heidi reisinger (ndC sektor za istra-
živanja ).

delegaciju je potom, pukovnik Kent sebing (sad), 
šef ogranka akademske politike, informisao o ndC 
misiji, njenim ciljevima i glavnim karakteristikama 
odsjeka na College-u. nakon brifinga delegacija je 
učestvovala na stimulativnoj sesiji okruglog stola sa 
dekanicom dariom skodnik i visokim ndC liderima 
i ekspertima koji se bave nato partnerstvom u sje-
dištu alijanse. 

Posjeta je, takođe, bila i odlična prilika za crnogorsku 
delegaciju da bolje razumiju ulogu ndC-a kao glavne 
akademske institucije nato-a.

diplomatska akademija članica 
chatham house-a 

Chatham house, poznat i kao Kraljevski institut za 
međunarodne poslove, predstavlja vodeći svjetski 
izvor nezavisne analize, informativne debate i uticaj-
nih ideja kako izgraditi i obezbijediti prosperitetnu i 
sigurnu budućnost za sve. osnovan je 1920. godi-
ne sa sjedištem u londonu (velika britanija), a dao 
je naziv čuvenom „Chatham house pravilu“ koje se 
koristi širom svijeta kako bi se obezbijedila slobodna, 
otvorena i produktivna debata. aktivnosti instituta 
se odnose na angažovanje vlada, privatnog sektora 
kao i civilnog društva u otvorenim debatama i razgo-
vorima o značajnim dešavanjima u međunarodnim 
odnosima. takođe, ovaj institut se bavi analizama 
kritičnih globalnih i regionalnih izazova nudeći nove 
ideje i prijedloge najboljih rješenja za današnje kre-
atore politika širom svijeta. svakodnevno proširuje 
svoje oblasti interesovanja povećanjem broja okru-
glih stolova i konferencija koje preuzima i van velike 
britanije. 

diplomatska akademija je svoju saradnju sa Chatham 
house-om uspostavila januara 2014. godine. na ovaj 
način Crna gora će imati svoje predstavnike koji će 
sarađivati u otvorenom i nepristrasnom okruženju 
sa poslovnim liderima, akademicima, diplomatama, 
istraživačima...

ljetnja škola za mlade diplomate Gavro vuković

Kao svojevrstan doprinos diplomatiji, jačanju medju-
narodnih odnosa, promociji Crne gore i u prilog opre-
djeljenju diplomatske akademije za jačanje diplomat-
ske edukacije, pokrenut je jedan od najznačajnijih 
projekata diplomatske akademije, sada već globalno 
prepoznat i priznat kao veoma uspješan crnogorski 
projekat - ljetnja škola za mlade diplomate „gavro 
vuković“. ljetnja škola već sedmu godinu zaredom 
okuplja značajan broj diplomata sa svih meridijana, 
koji u predivnom ambijentu na sjeveru Crne gore u 
Kolašinu i beranama imaju priliku da na petodnevnoj 
obuci steknu znanja iz aktuelnih tema od globalnog 
značaja. uz renomirane profesore, predavače, stari-
je diplomate, teoretičare i praktičare međunarodne 
politike, pored sticanja neprocjenjivih znanja, ljetnja 
škola ima za cilj jačanje dijaloga među mladim diplo-
matama i uspostavljanje prijateljskih odnosa i dobrih 
temelja za buduću uspješnu saradnju.

i obaveza i želja ministarstva vanjskih poslova je na-
predovanje i osnaživanje diplomatije 21. vijeka kako 
bi se poboljšalo razumijevanje i praksa savremene 
diplomatije sa naglašenom crnogorskom perspekti-
vom. 

snaga i pokretač svega što je plemenito, prosperitet-
no i valjano leži u znanju, a osnaživanjem sebe tim 
znanjem, ne dobija se samo privilegija, već  i odgo-
vornost da tu spoznaju podijelimo sa onima koji nije-
su bili toliko srećni da dobiju tu mogućnost .

nikada ne treba da potcjenjujemo moć glasa mladih 
u postizanju pozitivnih promjena u svijetu, a svi za-
jedno imamo ključnu ulogu u kreiranju i oblikovanju 
naše budućnosti i svijeta koje ostavljamo  za našu 
djecu. zato  je važno istaći da je potrebno iskoristiti 
ovu priliku da učinimo značajan korak naprijed u za-
jedničkom djelovanju i davanju pozitivnog doprino-
sa cijelom čovječanstvu. 

Daniela Đurđić Dedić
Savjetnik u Diplomatskoj akademiji
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Diplomatska akademija Ministarstva vanjskih poslova 
i evropskih integracija Crne Gore i Ljetnja škola za mla-
de diplomate nose ime crnogorskog vojvode Gavra 
Vukovića, jedne od najznačajnijih ličnosti novovjekov-
ne istorije Crne Gore i prvog ministra inostranih djela 
Knjaževine Crne Gore na kraju 19. vijeka koji je dugo 
godina vršio dužnost šefa diplomatije. 
I vojvoda Gavro Vuković i svi ostali rodonačelnici crno-
gorske diplomatije sigurno bi danas bili ponosni zbog 
povoda okupljanja crnogorskih i stranih diplomata – 
Ljetnje škole za mlade diplomate.

Ljetnja škola za mlade diplomate gavro vuković, koju, 
već sedmu godinu zaredom, organizuje ministarstvo 
vanjskih poslova i evropskih integracija Crne gore uz 
podršku Programa za razvoj kapaciteta (CdP), Kan-

celarije undP u Crnoj gori i ministarstva inostranih poslova vlade 
Kraljevine norveške ujedno je prilika za mlade diplomate da se upo-
znaju sa istorijom, kulturom i vanjskopolitičkim prioritetima država 
učesnica, kao i da kroz učenje, razmjenu mišljenja i druženje uspo-
stave međusobne odnose i temelje buduće uspješne saradnje.

Škola okuplja značajan broj diplomata iz svih krajeva svijeta, sa 
temama aktuelnim za savremenu diplomatiju: zapadni balkan u 
ujedinjenoj evropi; tehnike komunikacije; izazovi za diplomatu: 
izaslanik ili aktivni učesnik u pregovorima; važnost mreže mla-
dih diplomata za jačanje stabilnosti zapadnog balkana; Kultura 
saradnje i dijaloga u oblasti spoljnih poslova; diplomatija, eko-
nomska kriza i ekonomska saradnja u bilateralnim odnosima; 
uloga lobiranja u procesu evropskih i evroatlantskih integracija, 
uloga i značaj diplomatije u zaštiti i unapređenju vladavine pra-
va i temeljnih ljudskih prava i sloboda.

ovogodišnju, sedmu ljetnju školu za mlade diplomate otvorili 
su u rodnoj kući vojvode gavra vukovića u beranama dr igor 
lukšić, potpredsjednik vlade i ministar vanjskih poslova i evrop-
skih integracija, rastislav vrbenski, stalni koordinator sistema 
un i stalni predstavnik undP u Crnoj gori i dragoslav Šćekić, 
predsjednik opštine berane.

Po riječima ministra lukšića, višestrukti efekti ovog značajnog 
projekta za crnogorsku diplomatiju pozitivno se odražavaju upra-
vo na mlade kolege, željne znanja i stručnog usavršavanja, to 
jest diplomatskih umrežavanja i uspostavljanja bilateralnih i mul-
tilateralnih veza, koji su od neprocjenjive vrijednosti za poziv za 

koji su se opredijelili. u savremenom svijetu diplomatija je najjači 
mehanizam za prevazilaženje izazova sa kojima se svakodnevno 
srijećemo, te je za jednog diplomatu od ključnog značaja da svoja 
iskustva i vještine nesebično stavi u službu države čiji je on pred-
stavnik. „diplomata je ogledalo u kojem se reflektuje jedna nacija. 
Crnogorski neprestani zadatak jeste da o našoj državi na svim 
međunarodnim nivoima kreiramo i održimo sliku pouzdanog i 
predanog partnera, koji u skladu sa svojim kapacitetima daje do-
prinos za postizanje najvišeg stepena poštovanja vladavine prava 
i ljudskih prava, kako u svojoj državi, tako i u državama članicama 
un-a, kroz članstvo u savjetu za ljudska prava“ – kazao je lukšić. 

stalni koordinator sistema un i stalni predstavnik undP u Cr-
noj gori rastislav vrbenski na svečanom otvaranju ljetnje škole 
istakao je da je ponosan na doprinos undP-a u uspostavljanju 
ljetnje škole za mlade diplomate „gavro vukovic“, u slavu ista-
knutom državniku, utemeljivaču i začetniku crnogorske diplo-
matije. „danas je pravo zadovoljstvo vidjeti rezultate zajedničkih 
napora – činjenicu da danas imamo jedan događaj koji je prepo-
znat širom svijeta od strane eminentnih predstavnika međuna-
rodne diplomatije, uključujući ban Ki muna, generalnog sekreta-
ra ujedinjenih nacija, baraka obamu, predsjednika sjedinjenih 
američkih država, Hilari Klinton, bivšu državnu sekretarku sad-
a i ministre vanjskih poslova Kanade, italije, austrije i drugih “ 
– kazao je vrbenski. on je dodao da je tokom prethodnih šest 
godina više od 250 mladih diplomata i predavača iz preko 40 
zemalja svijeta imalo priliku da se bavi raznim načelima i oblasti-
ma moderne diplomatije i da o njima diskutuju. 

Predsjednik opštine berane dragoslav Šćekić izrazio je nadu i uvje-
renje da će se u beranama u narednom periodu stvoriti uslovi za 

VII - Ljetnja škola za mlade 
diplomate Gavro Vuković

Daniela Đurđić Dedić
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odvijanje programa škole u cjelosti, čime će se dodatno dati pečat 
i imenu i djelu i gradu iz kojeg potiče gavro miljanov vuković.

Poseban akcenat ovogodišnja ljetnja škola, koja se održala od 
6. do 11. jula, stavila je na ulogu i značaj diplomatije u zaštiti i una-
pređenju vladavine prava i temeljnih ljudskih prava i sloboda, 
prevazilaženja kriza i razvoja novih modela ekonomske, politič-
ke i bezbjednosne saradnje na međunarodnom planu. Polazni-
ci su bili mlade diplomate iz trideset dvije zemlje svijeta, a pre-
davači istaknuti praktičari i teoretičari međunarodne politike.

Po završenoj petodnevnoj obuci, učesnicima su se, tokom cere-
monije dodjele setifikata obratili generalni sekretar ministarstva 
vanjskih poslova i evropskih integracija Predrag stamatović i 
savjetnik u okviru Programa za razvoj kapaciteta undP kance-
larije u Crnoj gori dragan Đurić.

čestitajući ovogodišnjim učesnicima uspješno završenu obuku, 
stamatović je ukazao na značaj organizacije ovakvog programa 
u Crnoj gori, koji već sedmi put okuplja mlade diplomate iz svih 
zemalja svijeta. on je izrazio uvjerenje da je ova, kao i šest pret-
hodnih škola, bila prilika za unapređenje znanja, sticanje značaj-
nog iskustva, ali i izgradnju novih i dugotrajnih prijateljstava. 

dragan Đurić iz kancelarije undP-a je istakao da je ovogodišnja 
škola ispunila svoju svrhu i očekivanja i izrazio zadovoljstvo što 
je škola za mlade diplomate „gavro vuković“ postala tradicija 
veoma poznata širom svijeta, o čemu svjedoči i interesovanje i 
broj zemalja iz kojih su i ovogodišnji učesnici. 

takođe, ova ljetnja škola ne bi bila toliko uspješna da nije bilo 
eminentnih stručnjaka, praktičara i teoretičara iz oblasti medju-
narodne politike, ljudskih prava i vladavine prava: nj.e. ambasa-
dor mitja drobnič, šef delegacije eu u Crnoj gori, nj.e. vinćenco 
del monako, ambasador republike italije u Crnoj gori, nj.e. sju 

Kej braun, ambasadorka sad u Crnoj gori, nj.e. ambasador mla-
den andrlić, direktor hrvatske diplomatske akademije, dr Koralj-
ka sansović, nj.e. ambasador aleksandar andrija Pejović, glavni 
pregovarač za pristupanje Crne gore u eu, branka lakočević, 
generalni direktor u ministarstvu pravde Crne gore, suad numa-
nović, ministar za zaštitu ljudskih i manjinskih prava, alan bakare-
ze, zamjenik šefa ekspertske grupe, eu podrška vladavini prava, 
nj.e. zorica marić Đorđević, ambasadorka i stalni Predstavnik 
Crne gore pri sto i specijalni predstavnik Crne gore u un sa-
vjetu za ljudska prava, dan Petre, generalni direktor rumunskog 
diplomatskog instituta, dr metju rouds, džordž maršal Centar za 
bezbjednosne studije, dr siniša vuković, profesor na džon Hop-
kins Fakultetu za napredne međunarodne studije, dr isak sven-

falah ali al-Ghafari (jordan) - „uz veliko svoje poštovanje koje 
osjećam za Crnu goru i njen divan narod i gostoprimstvo, nadam 
se da će bog blagosloviti ovu veliku zemlju, jer ona ima sve predu-
slove da bude velika.“
dimas a. pradana (indonezija) - „veliko hvala organizatorima što 
su priredili ovako sjajne događaje“
magdy aziz (egipat) - „nezaboravno iskustvo, sjajno okupljanje 
mladih i finih diplomata iz svih krajeva svijeta i topla dobrodošlica 
i gostoprimstvo crnogorskog ministarstva vanjskih poslova i naro-
da Crne gore“
calin constantin radu (rumunija) - „Želim da se zahvalim diplo-
matskoj akademiji Crne gore što mi je mogućila ove nezaboravne 
dane i pružila dio vaše izuzetne države“
zhu jing (kina) - „ovo je moje najupečatljivije iskustvo. Puno hva-
la za sav napor koji ste uložili da sve organizujete“
rashad rahmatullayev (azarbejdžan) - „Želim da istaknem da 

smo uz vašu pomoć proveli šest vrlo raznovrsnih dana punih upe-
čatljivih diskusija i razmjene iskustava“

Poruke i iskustvo, koje učesnici ljetnje škole nose iz berana i Crne 
gore, su poruke mira i ukazivanje na potrebu prevazilaženja slože-
nih situacija mirnim i diplomatskim putem. Crna gora, iako mala 
država, kroz organizaciju ovakvih događaja šalje jasnu poruku da 
se veličina i snaga ideje mogu mjeriti i drugim aršinima.
Predstavljanje ovogodišnje sedme ljetnje škole za mlade diplo-
mate želim da zaokružim rečenicom našeg generalnog sekretara, 
Predraga stamatovića sa svečanog otvaranja kojom je, obraćajući 
se mnogobrojnim učesnicima iz cijelog svijeta, poručio: „više sam 
nego siguran da ćete, kada se vratite u svoje 32 zemlje pričati kako 
ste bili u jednoj maloj zemlji Crnoj gori, ali koja, ipak, nije mala, jer 
mali su samo oni koji ne poštuju ljudska prava, a oni koji ih štite 
su veliki!“.  

utisci pojedinih učesnika:

son, profesor na upsala univerzitetu, Švedska, anmari Pin rot, pridruženi 
profesor na roskild univerzitetu, danska, terens Hopman, profesor među-
narodnih odnosa i direktor programa Konflikta menadžmenta na Fakultetu 
za napredne međunarodne studije džon Hopkins univerziteta.

Škola je okupila pedeset mladih diplomata iz trideset dvije zemlje svijeta: 
andore, austrije, azerbejdžana, bjelorusije, brazila, bugarske, češke repu-
blike, egipta, Francuske, Hrvatske, italije, indonezije, jordana, Kine, Kirgi-
stana, Kosova, letonije, litvanije, luksemburga, makedonije, meksika, nje-
mačke, Poljske, rumunije, san marina, slovačke, srbije, tajlanda, turske, 
ukrajine, velike britanije i Crne gore. 

Daniela Đurđić Dedić
Savjetnik u Diplomatskoj akademiji
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dijasPora

Kao visoko migratorna zemlja Crna gora je 
uvijek, bez obzira na faze koje je u prošlosti 
prolazila, održavala nekad jače, a nekad sla-
bije, veze sa iseljeništvom. 

institucionalna saradnja Crne gore sa svojim iseljeniš-
tvom započeta je formiranjem matice iseljenika Crne 
gore početkom šezdesetih godina prošlog vijeka. 
matica iseljenika Crne gore je nepunih trideset godi-
na, na bazi svojih bogatih i raznolikih programa rada i 
aktivnosti, uspješno sarađivala sa crnogorskim iselje-
nicima i njihovim organizacijama, održavala redovnu 
komunikaciju sa njima, organizovala posjete iseljenič-
kim sredinama ali i zavičaju, izdavala ilustrovanu revi-
ju “susreti” i vodila računa o rješavanju individulanih i 
kolektivnih problema iseljenika iz Crne gore. 

raspadom sFrj zamrle su aktivnosti matice iselje-
nika i ona praktično prestaje da postoji početkom 
devedesetih godina prošlog vijeka. čak dvanaest go-
dina nakon gašenja matice, saradnja sa crnogorskim 
iseljenicima bila je zapostavljena i održavalo ju je, u 
okviru svojih primarnih aktivnosti, isključivo ministar-
stvo inostranih poslova Crne gore. u ovakvim okol-
nostima, kontakti na relaciji iseljeništvo-matica odvijali 
su se pretežno zahvaljujući entuzijazmu i upornosti 
pojedinaca. neredovna komunikacija sa matičnom 
zemljom rezultirala je time da je dio naših iseljenika 
gubio osjećaj nacionalne pripadnosti i pridruživao se 
aktivnim klubovima i organizacijama koje su okuplja-
le iseljenike porijeklom iz bivših jugoslovenskih repu-
blika. u to vrijeme u svijetu je djelovalo svega desetak 
klubova sa crnogorskim predznakom. jačanje drža-
votvorne ideje kako u Crnoj gori, tako i u iseljeništvu, 
daje jaku motivaciju našim ljudima izvan Crne gore, 
pa se krajem devedesetih i početkom dvijehiljaditih 
godina osniva sve veći broj klubova i organizacija ise-

ljenika iz Crne gore. rastao je i broj aktivnih pojedina-
ca iz iseljeništva koji su svojim patriotski orjentisanim 
djelovanjem pomagali i promovisali ideju obnove ne-
zavisnosti Crne gore. 

upravo u to vrijeme, tačnije sredinom 2002. godine 
osnovan je Centar za iseljenike Crne gore, sa osnov-
nim ciljem da bude most saradnje naših iseljenika 
širom svijeta sa maticom Crnom gorom. od samog 
osnivanja Centar je preduzeo mjere da obnovi poki-
dane veze sa našim iseljenicima i osmisli saradnju sa 
njima, polazeći od principa da treba raditi na onim 
projektima koji se objektivno mogu realizovati u da-
tom vremenu i okolnostima. takvom politikom Cen-
tar je stekao kredibilitet ozbiljne, ali ne i jake institucije, 
s obzirom na nedostatak materijalnih sredstava, ne-
organizovanost dijaspore, nepostojanje nacionalne 
strategije saradnje sa iseljeništvom i sl. ipak, i u tim 
uslovima, Centar za iseljenike uspio je da realizuje 
nekoliko izuzetno vrijednih projekata prvenstveno na 
planu očuvanja jezičkog i kulturnog identiteta, istraži-
vanja iseljavanja iz Crne gore, kao i da ustanovi vrijed-
ne baze podataka iseljenika i iseljeničkih organizacija 
u svijetu. 

sa obnovom državnosti, pitanje saradnje sa dijas-
porom uzdignuto je na nivo od najvišeg državnog 
interesa i posebno je prepoznata potreba njegovog 
sistemskog uređivanja. zahtjevi modernog vreme-
na nametnuli su ljudske resurse kao ključni razvojni 
resurs jednog društva. s obzirom na brojnost iselje-
ništva koja se procjenjuje na nivou aktuelnog sta-
novništva Crne gore, njihove stručne, intelektualne, 
ekonomske i druge potencijale, sve više raste ukupna 
svijest o značaju ovog pitanja i potrebi pronalaženja 
sistemskog odgovora za mobilizaciju svih potencijala 
Crne gore, ma gdje oni bili. 

Cijeneći značaj ovog pitanja, Crna gora je, naročito u 
proteklih četiri godine, preduzela niz aktivnosti u cilju 
jačanja saradnje sa iseljeništvom na svim poljima, kao 
i unapređenja brige i odgovornog odnosa države pre-
ma iseljeništvu.

Krajem 2010. godine vlada Crne gore usvojila je 
strategiju saradnje sa dijasporom sa akcionim pla-
nom njene realizacije za period 2010-2014. godine, 
što je bio je prvi korak na uspostavljanju i sprovođe-
nju nove, proaktivne, politike saradnje sa iseljenici-
ma iz Crne gore. 

dodatni korak napravljan je je institucionalnim jača-
njem i formiranjem uprave za dijasporu kao sistem-
skog odgovora na potrebu moblilizacije ukupnih 
potencijala Crne gore. naime, u toku 2013. godine 
izvršena je transformacija Centra za iseljenike u po-
sebnu upravu za dijasporu koja je organizovana kao 
organ u sastavu mvPei. aktivnosti uprave su izuzet-
no raznovrsne – od održavanja veza i komunikacije 
sa iseljeništvom, preko realizacije projekata očuvanja 
jezika, kulture i tradicije, do rada na zaštiti prava i una-
peđenja položaja iseljenika u zemljama prijema. 

istovremeno sa institucionalnim jačanjem, radilo se 
na izradi normativnog okvira za unapređenje sarad-
nje sa dijasporom, tj. pripremi Predloga zakona o 
saradnji Crne gore sa iseljeništvom. rad na pripremi 
zakona o saradnji Crne gore sa iseljeništvom je, sva-
kako, najznačajnija aktivnost u ovoj godini pa čak i 
u istoriji odnosa Crne gore sa svojim iseljeništvom. 
zakonom se po prvi put uspostavlja normativni okvir 
i uređuju prioritetna pitanja saradnje sa iseljeništvom, 
način ostvarivanja i jačanja te saradnje, sredstva i no-
sioci saradnje, nadležnosti i međusobni odnosi insti-
tucija od državnog do lokalnog nivoa, zaštita prava i 

interesa iseljenika i iseljeničkih zajednica, kao i druga 
pitanja od značaja za dijasporu. usvajanje i primjena 
mjera predviđenih zakonom o saradnji Crne gore sa 
iseljeništvom trebalo bi da stvori sve pretpostavke za 
sistemsko, kvalitativno i kvantitativno unapređenje i 
jačanje saradnje sa iseljeništvom, što je težnja i inte-
res i Crne gore i iseljenika. 

sistemski uređen rad sa iseljeništvom podrazumi-
jeva stalnu brigu matične države o interesima i po-
trebama svojih iseljenika, ali i podršku pojedincima i 
organizacijama iseljenika kroz čiji su rad progovorile 
progresivne ideje, čije su se znanje, ali i emocije – spo-
sobnost i spremnost da se dio sebe ukalkuliše u bolju 
budućnost svoje zemlje, udružile na putu ukupnog 
društvenog i ekonomskog razvoja naše Crne gore. 

Elvira Bekteši
Uprava za dijasporu

Kratak istorijat institucionalne 
saradnje Crne Gore 
sa iseljeništvom Elvira Bekteši

Prema raspoloživim, mada nepotpunim poda-
cima, oko 500.000 ljudi našeg porijekla živi 
izvan granica Crne gore. zajednice naših ljudi 
prisutne su u gotovo svim djelovima svijeta, od 
zemalja u susjedstvu, evrope, sjeverne u južne 
amerike do australije i južne afrike. zemlje sa 
najvećomkoncentracijomnašegiseljeništva su 
sad, turska, argentina i srbija. značajanbroj-
našihisljenikaživi u evropi, posebnonjemačkoj, 
luksemburgu, Švedskojkao i drugimzapadno-
evropskimzemljama.
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u srcu centralne azije desio se događaj koji zaslužuje posebnu pažnju svjetske 
zajednice.

u glavnom gradu Kazahstana, u astani, 29. maja ove godine, naporima predsjednika 
Kazahstana nursultana nazarbajeva, predsjednika ruske Federacije vladimira Putina 
i predsjednika bjelorusije aleksandra lukašenka dat je život evroazijskoj ekonomskoj 
uniji (eau). države članice eau su prva (rusija) i deveta (Kazahstan) po veličini država na 
svijetu i bjelorusija koja u evropskim okvirima zauzima izuzetno važnu stratešku poziciju.

evroazijska ideja pripada predsjedniku Kazahstana, nazarbajevu. Poslije raspada saveza so-
vjetskih socijalističkih republika (sssr), nazarbajev je 1994. govorio o evroazijskoj ideji i pozvao 
na razvoj regionalnih integracionih procesa.

u osnovi evroazijske integracije leži potpisani 20. januara 1995. liderima Kazahstana, rusije i bje-
lorusije paket dokumenata o osnivanju Carinske unije (Cu). glavna orijentisanost Cu postalo je 
omogućavanje slobodnog kretanja roba, usluga, kapitala, radne snage i usaglašavanje trgovinske, 

Evroazijska
integracija - EAU

Anita Maraš

Evroazijska ideja pripada predsjedniku 
Kazahstana, Nazarbajevu. Poslije raspada Saveza 

Sovjetskih Socijalističkih Republika (SSSR), 
Nazarbajev je 1994. govorio o evroazijskoj ideji 

i pozvao na razvoj regionalnih integracionih 
procesa.

bilateralni 
odnosi
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carinske, poreske i monetarne politike tri zemlje. 
Kasnije, 1999. usvojen je sporazum o Carinskoj uniji 
i zajedničkom ekonomskom prostoru. Potpisivanje 
navedenog dokumenta poslužilo je kao osnova za 
razvoj evroazijske koncepcije. stvarna implementa-
cija postojećih namjera dogodila se 1. januara 2010, 
kada su se uklonile granice između ovih zemalja.

evroazijska unija (eau) se može opisati kao jedan 
živi organizam sa 170 milliona stanovnika i ukupnim 
bdP od 2.7 triliona usd. navedena unija posjeduje 
jednu petinu svetskih rezervi gasa i skoro 15% nafte. 
istovremeno, ova «trojka» ima razvijenu industriju, 
moćan ljudski, intelektualni i kulturni potencijal. ge-
ografski položaj omogućava stvaranje transportnih 
logističkih puteva, regionalnog i globalnog značaja, 
kao i uspostavljanje obimnih trgovinskih tokova u 
evropi i aziji.

nevedene okolnosti zahtijevaju posebnu pažnju 
zapada prema novom političkom i ekonomskom 
objedinjenju. očekuje se da će uspostavljena eko-
nomska unija početi sa radom od 1. januara 2015., 
na osnovi Carinske unije. novina ovog projekta je 
uvođenje principa konsenzusa. glas svake države 
članice biće odlučujući. učesnice će sprovoditi usa-
glašenu politiku u ključnim granama ekonomije, u 
energetici, industriji, poljoprivredi, saobraćaju.

Karakteristike eau koje određuju buduće perspek-
tive regionalne integracije su:

- uklanjanje unutrašnjih carinskih granica između 
država članica, prenos carinske kontrole na spoljni 
perimetar unije, uvođenje zajedničkog za sve čla-
nove sistema tarifa i necarinske regulacije za trgo-
vinu sa trećim zemljama i postepeno proširenje na 
račun drugih zemalja učesnica;

- stvaranje jedinstvenog dokumenta u obliku Ca-
rinskog kodeksa, koji će regulisati organizaciona, 
pravna i druga pitanja;

- orijentisanje na model evropskih integracija.

Prema nekim procjenama evropskih eksperata, 
evroazijska unija može uskoro postati nova velika 
sila na međunarodnoj sceni. sporazumi u astani 
sugerišu na postepenu integraciju poreskih i ban-
karskih sistema, a što je najvažnije, strogu koordi-

naciju ekonomske politike, integraciju tehničkih 
struktura i opšte upravljanje spoljnom politikom. 
tek tada će biti uvedena jedinstvena valuta. 

sporazum o evroazijskoj uniji bio je otvoren i za 
članstvo ukrajine, za šta se zalagao i bivši pred-
sjednik ukrajine viktor janukovič. opozicija je me-
đutim, bila odlučno protiv, tražeći da se ukrajina u 
prvom redu posveti postepenom ekonomskom i 
političkom pridruživanju evropskoj uniji. bez sluha 
da podijeljenoj ukrajini ponude održiva rješenja, 
moskva i brisel su Kijev stavili pred izbor ili – ili. na 
ivici građanskog rata, ukrajina je 29. maja mogla 
biti samo u mislima trojice vođa evroazijske unije. 

Predsednik bjelorusije je istakao da je put do pot-
pisivanja sporazuma bio dug i težak. «mi verujemo 
da će ekonomska unija postati budući temelj za-
jedničkog političkog, vojnog i humanitarnog jedin-
stva», - rekao je lukašenko.

u susret obelježavanju 70. godišnjice savezničkog 
iskrcavanja u normandiji, Putin je 4. juna 2014. u in-
tervju za francuske medije, odgovarajući na pitanje 
o formiranju eau izjavio, da dalji razvoj integracije u 
okviru Carinske unije ne znači obnavljanje imperije 
i ruskog nacionalizma. objasnio da rusija želi da ra-
zvije svoju zemlju, naravno, u okviru svojih granica. 
ali, što je veoma važno, želi da i druge države u mno-
gim regionima svijeta, koriste savremena sredstva 
za unapređenje svoje konkurentnosti, što uključuje 
i ekonomsku integraciju. „to je ono što mi radimo na 
teritoriji bivšeg sovjetskog saveza u okviru Carinske 
unije i sada evroazijske unije“ - rekao je Putin.

nasuprot zvaničnim stavovima, opozicija, kako u 
Kazahstanu, tako i u drugim potencijalnim država-
ma učesnicama kao što je Kirgistan, ubjeđuje njiho-
ve vlade da odbiju da sarađuju sa rusijom u okviru 
Carinske unije i evroazijske unije i poziva na uspo-
stavljanje saradnje sa zapadom, na primjer u okvi-
ru sto. Kirgistan je skoro dvije decenije član sto i 
rezultata nema, osim pada najvažnijih ekonomskih 
pokazatelja. Kazahstan se naprotiv, aktivno angažo-
vao da dobije člansku kartu sto, ali integraciju u 
okviru Carinske unije i eaes, na zbunjenost proza-
padnog lobija, ne odbija.

Šta više, u Kazahstanu i drugim državama central-
ne azije pro-američki političari i mediji, ističu poten-

cijalne rizike i negativne posljedice funkcionisanja 
eau i Cu. međutim, danas u Kazahstanu, skoro 85 
odsto stanovništva ima pozitivan stav prema evro-
azijskom projektu. i to, uprkos nedavnoj devalvaciji 
tenge, što je pro-zapadni lobi bezuspješno pokušao 
da predstavi kao očekivani rezultat pristupanja Ka-
zahstana Carinskoj uniji.

ono što je, takođe, specifično za eau jeste i otvo-
renost prema trećim državama, posebno ka onima 
sa kojima članice novostvorenog saveza imaju 
sklopljene ugovore o slobodnoj trgovini. Crna gora 
je jedna od takvih zemalja, što znači da bi roba iz 
rusije, bjelorusije i Kazahstana trebalo da postane 
pristupačnija, kao i mogućnost da crnogorski pro-
izvodi lakše dopru do potrošača u pomenutim ze-
mljama.

8. maja na neformalnom sastanku šefova država 
jermenije, bjelorusije, Kirgistana, rusije i tadžiki-
stana u Kremlju, predsjednik bjelorusije lukašenko 
priznao da „pokušaj vršenja pritiska na rusiju od 
strane zapada, naravno, utiče na sve navedene dr-
žave.“ Kao odgovor, predložio je da se umnoži ono 
što svaka od ovih država ima, bez ikakvih milostinja 
ili obećanja zapada, putem mobilisanja unutrašnjih 
resursa.

zašto je ovim državama potrebna integracija?

činjenica je - danas nijedna država ne može živjeti 
nezavisno u ekonomskom, političkom kao i u be-
zbjednosnom smislu. Kazahstan, bjelorusija i ostale 
države centralne azije nisu izuzetak. to je velika te-
ritorija sa niskom gustinom naseljenosti i specifič-
no orijentisanom privredom. u ovim državama je 
veoma dobro razvijena prerađivačka industrija si-
rovina: naftna, metalurška, više ili manje progresira 
poljoprivreda. u drugim sektorima, ove države nisu 
samodovoljne. u cilju razvijanja privrede, potrebna 
su im tržišta. jasno je da ne mogu da se orijentišu 
na tržišta sad i evrope. za njih su optimalna tržišta 
nedaleko od granica - na teritoriji bivšeg sovjetskog 
saveza. jasno je da je stepen saradnje između post-
sovjetskih privreda i dalje visok, uprkos činjenici da 
je od raspada sssr-a prošlo skoro četvrt vijeka. 
zajednički mentalitet, opšti ekonomski, politički, so-
cijalni, migracioni problemi, pitanja uspostavljanja 
bezbjednosti - sve to okuplja ove države koje imaju 

zajedničke ciljeve. međunarodno privredno udruži-
vanje predstavlja realnu mogućnost da ove države 
ojačaju u ekonomskom i bezbjednosnom smislu, 
budući da je centralna azija nestabilan prostor. Po 
riječima Putina, kako piše ruski list „izvjestija“, posto-
ji i mogućnost da eau postane jak partner eu, spo-
soban da se u budućnosti dogovara sa briselom o 
stvaranju zajedničkog ekonomskog prostora – od 
atlantskog do tihog okeana.

 
šta od integracije dobija običan građanin?
 
u ovom slučaju, zahvaljujući razvoju ekonomije, 
stvoriće se nova radna mjesta, aktivno će se razvi-
jajati trgovina sa tržištima koja su tradicionalno za-
stupljena u ovim državama. slobodno kretanje ljudi 
i robe između zemalja u okviru ekonomske unije, 
daje mnogo prednosti. drugo, jasno je da će se svi 
prije ili kasnije integrisati u globalnu ekonomiju, kao 
što je sto. međutim, mnoge privredne grane su se 
u ovim državama razvijale u dovoljno povoljnim 
uslovima, tj. nisu se suočavale sa jakom konkuren-
cijom. shodno tome, potrebno je pripremiti eko-
nomske subjekte za novu sredinu, a konkurencija 
u Cu je dobra prilika da se to nauči. 

Anita Maraš,
Generalni direktorat za bilateralne poslove
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Arapska liga je regionalna organizacija država 
bliskog istoka osnovana 22. marta 1945. godi-
ne, sa sjedištem u Kairu i ciljem jačanja odno-
sa država članica, zaštite njihove nezavisnosti, 

kao i ostvarivanja ekonomskih interesa arapskih država. 
osnivači al su egipat, sirija, liban, jordan, irak, sau-
dijska arabija i jemen. vremenom se al proširila i uz, 
alžir, bahrein, komoros, džibuti, kuvajt, libiju, mauri-
taniju, maroko, Oman, palestinu, katar, somaliju, su-
dan, tunis i ujedinjene arapske emirate danas ima 22 
države članice. arapskom ligom rukovodi i o najvažnijim 
pitanjima odlučuje “ savjet”, koji se sastaje dva puta godiš-
nje (mart i septembar), a u kojem države članice predstav-
ljaju ministri vanjskih poslova, odnosno imenovani pred-
stavnici država članica al. svaka članica ima jedan glas. 
„savjet“ donosi odluke većinom glasova, a odluke su oba-
vezujuće samo za članice koje su podržale odluku. arap-
ska liga ima naglašenu saradnju u ekonomsko-finansijskoj 
i oblasti poljoprivrede, zatim komunikacija i infrastrukture, 
kulture, državljanstva i vizne politike, socijale i zdravstva, 
za koje ima osnovane posebne komitete. 

Posmatrajući kartu članica arapske lige, uočljivo je da, po-
red zajedničkog imenitelja u vidu većine ili makar dobrog 
dijela stanovništva arapskog porijekla, države arapske 
lige karakterišu različiti politički, ekonomski, i bezbjedno-
sni parametri. od somalije koja se uz međunarodnu po-

moć bori sa problemom piratstva na „rogu afrike“, iraka 
koji nakon intervencije teško izlazi na kraj sa elementima 
radikalnog islamizma podgrijanog podjelama na sunite i 
šiite, egipta i libije koji nakon „arapskog proljeća“ i „ruše-
nja“ režima prolaze kroz inicijalnu fazu teških tranzicija i 
još težeg uspostavljanja nove vlasti, sirije u kojoj se desila 
jedna od najvećih humanitarnih kriza 21. vijeka i Palestine 
koja je upravo ovih dana uz akcije Hamasa i intervencije 
izraela ušla u još jedan krug višedecenijskog blisko-istoč-
nog sukoba. o svim navedenim pitanjima Crna gora kao 
članica sistema ujednjenih nacija glasa u generalnoj 
skupštini ukoliko se podnesu rezolucije, ali i kao članica 
savjeta za ljudska prava, koji o skoro svim pitanjima, tako-
đe, donosi političke rezolucije. 

interes crne Gore za saradnjom sa al leži u 
dva osnovna razloga. 

Prvi od razloga zbog kojeg Crna gora planira da podnese 
zahtjev za sticanje „statusa gosta“ pri arapskoj ligi je di-
rektan uvid u problematiku i međusobne odnose država 
ovog regiona, te ostvarivanje direktnog kontakta sa njiho-
vim predstavnicima tokom regionalnog dijaloga, tokom 
kojeg se, o ovim pitanjima, odlučuje u al, što logično vodi 
boljoj informisanosti i donošenju kvalitetnijih odluka Crne 
gore na međunarodnom nivou. u tom kontekstu, sam 
proces donošenja odluka, pregovori, pritisci nearapskih 
partnera, međusobne podrške i preplitanje interesa arap-
skih država, međusobna popuštanja ili ne česti zaokreti 
u stavovima, pa i načini njihove interpretacije, nijesu ma-
nje značajne informacije od samog rješenja, ili odluke do 

koje se u nekoj multilate-
ralnoj organizaciji, u ovom slučaju al, došlo. 
stoga, isključenje sirije kao članice koju je zamijeni-
la sirijska nacionalna koalicija, nekadašnje isključe-
nje egipta uz desetogodišnje izmještanje sjedišta 
organizacije, kao i odnos al prema izraelsko-palestin-
skom sukobu su samo neka od pitanja koja su izazvala 
podjele u al o kojima „diplomarius“ može pisati u nared-
nim brojevima.

drugi razlog saradnje Crne gore i arapske lige je eko-
nomska saradnja. diverzifikovana politička mapa arapske 
lige još je izraženija ukoliko se posmatra kroz prizmu eko-
nomskih parametara. Primjera radi, navešćemo okvirno 
„godišnje prihode po glavi stanovnika“ (gni per capita) 
nekoliko članica arapske lige: Katar - 80. 000 $; Kuvajt 
- 49. 000 $; ujedinjeni arapski emirati - 40. 000 $; tu-
nis - 4. 000 $; jemen - 1 000 $. Poređenja radi, gni Crne 
gore iznosi nešto preko 7. 000 $. od 2007-2013. godine 
u Crnu goru je investirano oko 80 miliona eura investici-
ja koje potiču od arapskih država. bogate arapske države 
investiraju globalno, a njihove investicije nijesu karakte-
ristične samo za Crnu goru, već svoj kvalitet, ozbiljnost 
i pouzdanost dokazuju kroz investicije ili investicione 
planove u državama regiona. strategija arapskih država, 
koje svoje finansijsko blagostanje crpe kroz eksploataciju 
obilnih izvora nafte, je da na srednji i dugi rok investira-
ju u održive projekte koji bi ih u budućnosti pripremili za 
scenario nemogućnosti dalje eksploatacije nafte imajući 
u vidu ograničene količine ovog resursa za koji planiraju 
da prestane biti jedini i primaran izvor finansiranja države. 

Crna gora kroz nastavak privlačenja kvalitetnih arapskih 
investicija u vidu koncesija, privatnih i privatno - javnih 
partnerstava, privatizacija može sebi obezbijediti dodatne 
kanale snaženja nacionalnih ekonomskih parametara, za-
pošljavanja, ali i promocije turističkih kapaciteta države u 
regionima u kojima oni još nijesu prepoznati. a Crna gora 
ima šta ponuditi arapskim investitorima. Primjera radi mo-
gućnosti ulaganja u turizam su evidentne. Kilometri „veli-
ke Plaže“ su turistički nevalorizovani, zimski turizam je i 
dalje nerazvijen imajući u vidu kapacitete Crne gore na 
tom polju, a vodeni resursi su, takođe, obilno neiskorišteni. 
svakako, polja za arapske investicije postoje, a Crna gora 
kroz ekonomsko-finansijske modalitete stranih ulaganja 
mora obezbijediti da iste budu realozovane u obostra-
nom interesu, i, prije svega, interesu građana Crne gore. 

Pavle Karanikić
Generalni direktorat za multilateralne poslove 

i regionalnu saradnju

Crna Gora i 
Liga arapskih država 

- Arapska liga
Pavle Karanikić

multilateralni 
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Moje opredjeljenje da se bavim promocijom i za-
štitom ljudskih prava, kroz akademske i stručne 
aktivnosti, moj rad na poboljšanju primjene me-
đunarodnih standarda o ljudskim pravima u Crnoj 

gori i državama članicama savjeta evrope, uvijek su imali za 
glavni motiv promociju i očuvanje ljudskog dostojanstva. u 
svim situacijama, pod svim okolnostima, na ličnom i društve-
nom planu, borila sam se za isticanje i zaštitu ove beskompro-
misne vrijednosti koja pripada svakom čovjeku i koja je mate-
rijalni izvor ljudskih prava. ideje jednakosti, digniteta, slobode, 
postale su suštinski dio mog posla, više od petnaest godina, 
kako kroz obrazovanje studenata, tako i u naučnim istraživanji-
ma, a od 2008. godine mnogo više kroz ekspertsko djelovanje 
u okviru savjeta evrope.

Poboljšanje stanja ljudskih prava, naročito onih osnovnih, koja 
su neodvojiva od čovjekove ličnosti i dostojanstva, a to su, pri-
je svega, individualna građanska i politička prava, kao i prava 
ugroženih grupa, naročito nacionalnih i etničkih manjina, po-
stalo je moja profesionalna misija. ali, i više od toga: svaki do-

prinos, pa makar i najmanji, da se ostvari bolje razumijevanje 
suštine ljudskih prava i njihove implementacije, da se očuva 
ljudsko dostojansto i zaštiti ljudsko pravo, da se nepravu stane 
na crtu, za mene predstavlja i veliko zadovoljstvo, a ako tome 
doprinesem onda je to i lično ispunjenje.

izbor za članicu Komiteta un za ljudska prava za mene je veli-
ka profesionalna satisfakcija i priznanje mom dugogodišnjem 
radu, koji mi znači veliko zadovoljstvo.

ogromna podrška mojoj kandidaturi u ujedinjenim nacijama, 
tročetvrtinska, je priznanje i Crnoj gori i meni na svjetskom pla-
nu. istovremeno, kao Crnogorka, osjetila sam ogromnu sreću 
što smo uspjeli da se kvalitetom, i u pogledu mojih kvalifikaci-
ja za ovo mjesto i diplomatske aktivnosti Crne gore u un-u, 
istaknemo i ostvarimo rezultat koji je dosad rijetko postignut 
– treće mjesto po broju glasova, rijetko ostvaren rezultat ek-
spertskih kandidatura evropskih država. 

ipak, iako sreću, ovaj rezultat znači i ogromnu odgovornost za 
mene. treba radom i znanjem potvrditi rezultat, podršku svije-
ta, podršku države, profesora od kojih sam učila i čiju sam po-
dršku imala, očekivanja svojih studenata. treba sada osvijetliti 
obraz, a to je za mene uvijek dodatni impuls.

na bilateralnim sastancima sa predstavnicima država, na prije-
mima i intervjuima u un-u isticala sam da dolazim iz, po veličini, 
male države, ali velike po pravnoj tradiciji, po istoriji državnosti 
prije savremenog međunarodnopravnog poretka, države koju 
čini ponosni narod kojeg nije bilo jednostavno okupirati, pred 
čijim su antifašističkim i slobodarskim duhom poklekli svjetski 
osvajači, i na kraju, države koja nije učestvovala u posljednjim 
ratovima na prosoru bivše sFrj i koja je sačuvala unutrašnji 
mir i multietnički sklad i u najtežim vremenima, istovremeno 
dajući nedvosmislneu podršku izbjelicama i ugroženima. u tim 
teškim danima, krajem devedesetih godina prošlog vijeka, radi-
la sam za međunarodni komitet Crnevog krsta i bila zadužena 
za primjenu i diseminaciju međunarodnog humanitarnog pra-
va, kao i zaštitu ljudskih prava u kontekstu oružanih sukoba, 
tako da sam argumentovano mogla govoriti o ulozi Crne gore 
i svom iskustvu iz tog perioda.

Pošto dolazim iz miroljubive balkanske države, što sam isticala 
u njujorku, imam iskustvo više u odnosu na mnoge kolege iz 
svijeta čije države nijesu prošle kroz tranzicione pravne i po-
litičke, kao i šire društvene, izazove. naime, kroz svoj rad na 
harmonizaciji prava s međunarodnim standardima zaštite ljud-
skih prava u zemlji i ekspertske poslove u savjetu evrope, naro-
čito monitoring misije u kojima učestvujem, imala sam prilike 
da uočim brojne izazove u zaštiti građanskih i političkih prava, 
kao i da učestvujem u njihovom rješavanju. to me dodatno 
kvalifikovalo za članicu Komiteta, jer je to iskustvo u skladu s 
misijom ovog tijela.

vjerujem da će moje članstvo u Komitetu biti korisno za 
ovo ugovorno tijelo upravo zbog njegove univerzalne 
kompozicije, gdje treba čuti stručno mišljenje iz različitih 
pravnih sistema. takođe, ova pozicija mi omogućava da 
pomognem da se artikulišu aspekti brojnih izazova u zaštiti 
individualnih građanskih i političkih prava koji su imanentni 
novim demokratijama i onim državama koje su iskusile demo-
kratske transformacije i koje se još uvijek bore da efi-
kasno primijene međunarodne standarde u 
ovoj oblasti. naime, proces izgradnje drža-
ve u doba multikulturalnosti često može 
imati za posljedicu da izmjene zakona, 
koje su inače dobre, nijesu povoljne za 
pojedinca i mogu voditi ka socijal-
noj isključenosti 
pojedinih grupa 
i lica koja im pri-
padaju, naročito 
onih koje su tra-
dicionalno bila 
na marginama, 
kao što su žene, 
djeca, nacionalne 
manjine, itd. svje-
sna mogućnosti 
da pojedinac u ta-
kvim okolnostima 
može, bez svo-
je krivice, 

postati žrtvom tih procesa, želim da u svom budućem radu u 
Komitetu svoje iskustvo i znanje stavim potpuno na raspola-
ganje ovom tijelu, radi poboljšanja razumijevanja pomenutog 
konteksta i lakšeg ostvarivanja ključnih standarda i vrijednosti 
međunarodnog prava ljudskih prava u cijelom svijetu. 

na kraju, želim da istaknem da sam srećna što ću braniti boje 
Crne gore na ekspertski način u svjetskoj organizaciji i zahval-
na na povjerenju koje mi je ukazala vlada Crne gore, za-

hvalna ministarstvu pravde na kandidovanju 
i mvPei-u na podršci, kao i diplomatskim 

misijama koje su radile na promociji 
moje kandidature.

Prof. dr Ivana Jelić, 
članica Komiteta 

UN za ljudska prava

O ljudskim pravima, izboru za 
članicu Komiteta UN za ljudska prava
i budućoj ulozi u Komitetu

Ivana Jelić 
poslije izbora

Vjerujem da će moje članstvo u Komitetu biti 
korisno za ovo ugovorno tijelo upravo zbog 

njegove univerzalne kompozicije, gdje treba čuti 
stručno mišljenje iz različitih pravnih sistema
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Piše: Dejan Vuković

U
spostavljanje konzularnih odnosa i razmjena konzularnih 
predstavnika predstavljaju jedan od najstarijih oblika među-
narodnih odnosa, čak i prije ozvaničenja stalnih diplomatskih 
predstavnika. antička grčka, drevni rim i vizantijsko carstvo 

utemeljuju konzularne odnose, koji posebno jačaju tokom iX i X vije-
ka procvatom trgovine, razvojem plovidbe i brodarstva, naročito na 
toplom mediteranu, kasnije i na hladnom baltiku i sjevernom moru. 
Putevima trgovine ka bogatom Carigradu i tajnovitim gradovima na 
bliskom istoku, neminovno hode i migracije stanovništva.  

zaštita trgovinskih interesa, rješavanje statusa stranaca i njihovih sporo-
va u drugim državama, povjerava se uglednim trgovcima i pomorcima, a 
važnost njihove funkcije kao konzularnih predstavnika dobija na značaju 
i u pogledu sudske ingerencije nad svojim sunarodnicima. otkrića novih, 
prekookeanskih kontinenata i njihova kolonizacija od strane snažnih evrop-
skih država tokom Xv i Xvi vijeka predstavljaju jak impuls u novom razvoju 
konzularnih odnosa, čije se moderne konture u XiX vijeku kristališu u Fran-

cuskoj koja prva upućuje karijerne konzularne predstavnike i po evropi, dok 
velika britanija konzularnu službu stavlja pod okrilje ministarstva vanjskih 
poslova, što slijede i druge države. znameniti Francuz Fernan brodel, u 
svom uzbudljivom istorijskom djelu „mediteran“ ističe: “mediteran čak nije 
jedno more, već „kompleks mora“, mora zatrpanih ostrvima, ispresijecanih 
poluostrvima, okruženih razuđenim obalama. njegov je život pomiješan s 
kopnom, njegova je poezija više nego dopola seljačka, njegovi su morna-
ri težaci, to je more maslina i vinograda, njegova se istorija više ne može 
odvojiti od kopna koje ga okružuje, kao što se ni glina ne odvaja od ruku 
zanatlije koji je oblikuje.“ 

nadomak jadrana, skrovitog dijela mediterana, okružen moćnim car-
stvima jedan hrabri, malobrojni narod, je stoljećima u ratu, braneći svoju 
čast i slobodu. vladike i vladari crnogorski sa gordog lovćena čežnjivo 
gledaju u more, dok Crnogorci iz luka na jadranu postepeno odlaze u 
pečalbu, na zaradu. Crna gora toga vremena prateći razgranate tokove 
trgovine i razvoj diplomatije, ali i daleke puteve svog stanovništva, otvara 
i prve konzulate u drugoj polovini XiX vijeka u Kotoru, često jedinoj vezi 
Crne gore sa svijetom, u trgovačkom centru trstu, glavnoj luci tadaš-
nje crnogorske trgovačke flote, koja je brodila sredozemljem uglavnom 
s ulcinjskim kapetanima za kormilima, zatim skadru i drevnom rimu, 
dakle, uglavnom konzulati na mediteranu. otvaranje konzulata je bio 
uspjeh, značajan poduhvat za jednu neveliku zemlju, skromne državne 
kase, ali zemlju ponosnih ljudi i umnih vladara, koji su stremili omogućiti 
svojim državljanima zaštitu njihovih prava i interesa u inostranstvu, kao 
da su podanici velikih sila. Želja za jačim prisustvom i promovisanjem 
Crne gore u svijetu, kao i osjećaj odgovornosti prema svom narodu, 
omogućava i institucija počasnih konzulata koju knjaz nikola mudro 
koristi u nedostatku crnogorskih ambasada i konzulata. Postepeno se 
otvaraju počasni konzulati u lepršavom Parizu, aristokratskoj nici, zna-
čajnim lukama na sredozemlju: marseju, solunu, bariju, brindiziju, na-
pulju, kao i liverpulu na irskom moru. ozbiljnost države i riješenost da 
zaštiti prava svojih državljana Knjaževina Crna gora potvrđuje i potpisi-
vanjem međunarodnih ugovora poput „ugovora o prijateljstvu, trgovini 

i plovidbi izmedju njenoga veličanstva Kraljice sjedinjene Kraljevine ve-
like britanije i irske i njegovog visočanstva Knjaza Crnogorskog“ od 21. 
januara 1882. godine, a isti ugovor je potpisan i sa italijom. ovi ugovori 
su predviđali i sljedeće odredbe: “svaka od ugovornijeh stranaka može 
imenovati glavne konsule, Konsule, vice konsule, Prokonsule i Konsu-
larne agente da stoje u varošima i pristanima ugovornijeh sila. ovi pak 
Konsularni agenti neće prije stupiti u službu, dok ne budu u uobičajenoj 
formi priznani od vlade kod koje su akreditovani.“ 

sljedstveno crnogorski barjak se vijori na počasnim konzulatima u im-
perijalnom londonu, bristolu, glazgovu, ali i na malti, kao i u briselu, 
stokholmu, Ženevi, milanu, njujorku, madridu i drugim brojnim grado-
vima.

Knjaževina Crna gora, rukovođena međunarodnim običajnim pra-
vom, poklanjala je posebnu pažnju na osjetljivost suptilnog diplomat-
skog i konzularnog običajnog prava, naročito vojvoda gavro vuković, 
dugogodišnji ministar inostranih djela za vrijeme knjaza nikole koji 
depešom od 27. marta 1891. obavještava dušana ristića, počasnog 
konzula Crne gore u trstu: „Što je u dekretu stavljeno da ste naime-
novani počasnim konsulom to je međunarodno pravilo po kome se 
sve države upravljaju kad imenuju konsula podajnika ma koje druge 
države. sad smo naimenovali jednog konsula u Parizu, a jednog u 
marselju i to na isti način kao i vas. naredio sam barjake, trebaće vam 
pečati i grb na kuću, ali sve to kad dobijete egzekvatur od vlade austri-
je.“ egzekvatura je odobrenje, odnosno pristanak zemlje primateljice 
da osoba predložena od strane zemlje šiljateljice može nesmetano 
obavljati poslove konzula. 

iseljavanja Crnogoraca u daleku južnu ameriku uslovljava i njihovu konzu-
larnu zaštitu od strane ruskih počasnih konzula u vidu uspješnih njemač-
kih bankara u buenos airesu, dok u montevideu, glavnom gradu urugvaja, 
švedski konzul zastupa interese rusije, a pruža zaštitu i Crnogorcima. ruski 
konzuli su pružali zastitu Crnogorcima i u Port saidu, u africi. 

zavidan nivo ustrojstva diplomatske službe Knjaževine Crne gore, 
ogleda se i u praćenju aktivnosti drugih država u susjedstvu Crne gore 
i analiziranju tih odnosa, što potvrđuje i depeša vojvode gavra vuko-
vića upućena 25. jula 1895. godine mitru bakiću, diplomatskom pred-
stavniku Knjaževine Crne gore u turskoj: „Kako se svakovrsne prilike 
razvijaju u našoj okolini na strani arbanije i stare srbije, to je potrebito 
da osnujemo Konsulat u Peć. toga radi najozbiljnije nastojte kod Por-
te da dobijete njeno pristajanje za to. Kad se dobije pristajanje Portino 
saopštiće vam se ime lica na koje pane izbor da na njega izištete eg-
zekvatur.“ upečatljivo je da zakon o izdavanju pasoša Knjaževine Crne 
gore od 16. marta 1905. godine, reguliše i postupak zamjene i izdavanja 
novih pasoša, posebno ukoliko se lice nalazi u inostranstvu, uz naglasak 
da samo Poslanstvo Crne gore u Carigradu ima pravo izdavati pasoše, 
dok je zadatak konzulata u primanju tih zahtjeva i posredovanju izme-
dju ministarstva i državljana Crne gore, što korenspondira i ima izvjesne 
sličnosti sa današnjim zakonodavstvom Crne gore u ovoj oblasti. 

Počasni konzuli su uglavnom birani iz redova uglednih stranih državlja-
na, uticajnih i ostvarenih u svojim profesijama, zarad što bolje i uspješni-
je promocije trgovinskih i ekonomskih odnosa, ali prevashodno zaštite 
prava i interesa crnogorskih državljana u inostranstvu. bečka konven-
cija o konzularnim odnosima iz 1963. kodifikovala je ovu oblast među-
narodnog prava, potvrdila dotadašnju praksu, kao i isticanje zastave i 
grba na počasnim konzulatima zemlje koju predstavljaju. Kuriozitet je 
da konzularni odnosi s jednom državom mogu postojati i ukoliko su 
diplomatski odnosi prekinuti. bivša sFrj je nakon rušenja čileanskog 
predsjednika aljendea u državnom udaru, prekinula diplomatske od-
nose sa tom južnoameričkom državom, ali su konzularni odnosi ipak 
nastavljeni, ili kada je sFrj priznala demokratsku republiku njemačku, 
a savezna republika njemačka u znak protesta prekinula diplomatske 
odnose sa sFrj, uz ipak neprekinuti kontinuitet u konzularnim odno-
sima. zanimljivost je i da u državi primateljici može biti više konzulata, 
(ambasada samo jedna) i uglavnom se otvaraju u većim gradovima, 
ekonomski razvijenim pokrajinama i oblastima, ili u regijama gdje je 
koncentrisano iseljeništvo države šiljateljice. 

Prestižna titula počasnih konzula i danas je privlačna, pogotovo je zna-
čajna za manje države koje nemaju razgranatu diplomatsku mrežu. 
odraz je časti i osjećaj privilegije predstavljati jednu suverenu državu i 
doprinijeti njenoj afirmaciji, a istovremeno biti rafinirana spona povezi-
vanja, njegovana nit ličnog, ali i prijateljstva medju državama. uzajamno 
poštovanje se podrazumijeva, uz unapređenje povjerenja. zamah snaž-
nim krilima ponosnog crnogorskog dvoglavog orla, daje obnova neza-
visnosti Crne gore od 21. maja 2006, da simbolično i gordo svije svoje 
gnijezdo i na lijepim zdanjima počasnih konzulata na mediteranu, kod 
prijatelja Crne gore u bariju, napulju, izmiru, Kipru i malti, ali i mitskom 
strachuru u britaniji, carskom istanbulu, austriji, aziji, dalekoj latinskoj 
i sjevernoj americi, potkontinentu indiji. očekujemo da njegova velika 
krila slobode i prijateljstva slete i na mnoge druge bliske zemlje i uda-
ljene kontinente. 

autor je direktor direkcije za 
diplomatske privilegije i imunitete 

u ministarstvu vanjskih poslova i evropskih integracija Crne gore

iz istOrije diplOmatije

Konzularni odnosi 
i značaj počasnih 
konzulata za 
knjaževinu i 
kraljevinu Crnu Goru

Konzularni 
Poslovi
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Britanski savjet je organizacija osnovana prije 80 godi-
na, koja ne potpada ni pod jedan organ vlade, a koja se 
djelimično finansira iz sredstava vlade uK i djelimično iz 
sopstvenih aktivnosti. britanski savjet je danas globalna 

organizacija koja je aktivna u 110 zemalja svijeta i broji preko 8.000 
zaposlenih. Kancelarija u Crnoj gori otvorena je 1994, a svoj rad spro-
vodi u četiri ključne oblasti: obrazovanje, javna uprava, engleski jezik 
i umjetnost. trenutne aktivnosti u oblasti javne uprave se odnose 
prije svega na podršku agendi pristupanja Crne gore eu kroz iz-
gradnju i razvoj institucionalnih kapaciteta i vještina.

u proteklih šest godina, britanski savjet je usaglasio svoj rad sa po-
trebama crnogorske vlade da se prilagodi evropskim standardima 
u oblastima gdje britanski savjet sprovodi svoje aktivnosti, slijede-
ći preporuke iz izvještaja evropske komisije o napretku Crne gore, 
strateški dokument za Crnu goru i zaključke konsultativnih sastana-
ka sa zemljama-članicama koje su zahtijevale strožije usaglašavanje 
aktivnosti izgradnje administrativnih kapaciteta na svim nivoima, a 
posebno na nivoima institucionalnih lidera i rukovodilaca srednjeg 
ranga.

britanski savjet je razvio jedinstveni program obuke pod nazivom 
Proaccession, koji je prilagođen potrebama pregovaračkih timova i 
izazovima sa kojima će se oni susretati tokom pristupnih pregovora 
sa eu. ovaj program je osmišljen sa ciljem da pospiješi efikasnost i 
profesionalnost na operativnom nivou, kao i da doprinese uvođe-
nju ujednačenih evropskih standarda komuniciranja u čitavoj javnoj 
upravi, usaglasi ove standarde sa dobrom praksom u evropskim ze-
mljama i obezbijedi efikasno funkcionisanje u evropskom okruženju 
prije i nakon ulaska u eu.

Proaccession program, koji u potpunosti finansira vlada velike bri-
tanije, traje u kontinuitetu od 2008. i razvija se u skladu sa razvojem 
prioriteta. Program karakterišu treninzi bazirani na praktičnom pri-
stupu, koji za cilj imaju da polaznicima dočaraju autentični briselski 
kontekst i da im predstave rigorozne standarde komunikacije unu-
tar eu. Program osmišljavaju i vode iskusni britanski eksperti koji 
rade u briselu. Program se vodi isključivo na engleskom jeziku, bez 
prevoda, i na taj način nudi pravo međunarodno iskustvo u učenju i 
razvoj stručnog vokabulara.

od 2008, kada je Proaccession prvi put sproveden pod nazivom 
„vještine za eu“, program je bio prolazio kroz izmjene potrebne 

za prilagođavanje programa za praćenje različitih faza pristupnog 
procesa, od pretpristupne faze do zvaničnog otvaranja pregovora, 
pripreme skrininga, otvaranja poglavlja i na kraju do faza pripreme 
strategija i akcionih planova za prenošenje pravne tekovine u crno-
gorski sistem. tokom ovog procesa, fokus projekta se mijenjao od 
inicijalne posvećenosti širokoj publici u javnoj upravi do sve užeg 
fokusa na radne grupe koje se direktno bave procesom pregovora.

ilustracija evolucije projekta:
 

2008-2011 vještine za eu

inicijalni trogodišnji projekat je administrirala uprava za kadrove 
(uzK). Program je bio namijenjen državnim službenicima na nižim i 
srednjim nivoima koji imaju direktnu ulogu komuniciranja sa struk-
turama eu. obuka je uključivala četiri intenzivna modula: Formalna 
korespondencija i pisanje stručnih izvještaja; vještine izlaganja; sa-
stanci radnih grupa eu; i Pregovaračke vještine. oko 100 državnih 
službenika je učestvovalo u programu. desetoro ih je izabrano za 
dodatni program obuke trenera, a izdat je i tzv. materijal za samostal-
no učenje koji omogućava dalje samostalno unapređivanje. 

2011-2013  program jačanja parlamenta

uspjeh prvog ciklusa vodio je sljedećem dvogodišnjem projektu, koji 
je tražila skupština Crne gore. sličan prethodnom programu, samo 
prilagođen potrebama ove institucije, okupio je 50 administrativnih 
službenika skupštine kao dio šireg Programa jačanja parlamenta 
koji je sprovođen zajedno sa vestminsterskom fondacijom za de-
mokratiju iz velike britanije. uz četiri modela i obuku trenera koje 
je sadržao i prethodni program, ova obuka je uključivala i module 
pod nazivima institucionalni Pr i medijska obuka. izdat je i poseban 
materijal za samostalno učenje koji omogućava dalje samostalno 
unapređivanje. 
 

2012-2014   proaccession   

Projekat vještine za eu je preimenovan u Proaccession, na taj način 
jačajući posvećenost britanske vlade crnogorskim naporima ka eu 
integraciji, kao i potvrđujući kontinuiranu podršku mvPei i pregovarač-
koj strukturi u njihovim aktivnostima i izazovima na putu pregovora.

Kroz direktne konsultacije sa glavnim pregovaračem, program 
je dodatno prilagođen i proširen. Program pokriva oblasti pisane i 
usmene komunikacije, koje uključuju pisanje izvještaja, elektronske 
pošte, stavova, vođenje sastanaka i seminara, javno izlaganje, uprav-
ljanje pregovorima, davanje intervjua i planiranje i upravljanje odno-
sa s javnošću u institucijama. ovaj ciklus je okupio oko 100 članova 
različitih radnih grupa.

Projekat takođe uključuje set aktivnosti usmjerenih na pružanje po-
drške sprovođenju Komunikacione strategije vlade Crne gore za 
eu, kao što su javne debate. do sada su održane debate za poglavlja 
2, 7, 26 i 18. ove debate će se nastaviti i u narednom ciklusu projekta 
i biće organizovane, kao i do sada, u saradnji sa Kancelarijom glav-
nog pregovarača. 

2013-2014   komunikaciona strategija za eu 1

uporedo sa Proaccession obukom, britanski savjet je otpočeo sa-
radnju i sa odjeljenjem za odnose sa javnošću i komunikacionu po-
dršku integracionim procesima u mvPei u cilju razvoja Komunikaci-
one strategije za eu i pratećeg akcionog plana, kao i u pravcu pruža-
nja obuke za Pr timove u ministarstvima za komuniciranje procesa 
pristupanja eu. trening je sadržao module na sljedeće teme: razvoj 
strategija i akcionih planova, strateški rad sa medijima, krizna komu-
nikacija, kreiranje poruka, kreiranje kampanja, društvene mreže. Po-
red ovoga, britanski eksperti su radili zajedno sa Pr timom mvPei na 
nacrtu nove strategije. za manje od godinu dana, nacrt dokumenta 
je završen, a dobio je i vrlo visoku ocjenu od strane delegacije eu, 
civilnog sektora, ambasada, undP-a i drugih relevantnih subjekata. 
druga godina sprovođenja ovog projekta će, prema planu, obuhvati-
ti viši nivo profesionalnog razvoja Pr timova i članova radnih grupa, 
uključujući i sljedeće teme: razumijevanje unutrašnjeg funkcionisa-
nja eu, upravljanje kampanjama, upravljanje komunikacijom, komu-
nikacija u međunarodnom kontekstu, i obuka za mlade novinare na 
temu „Kako ispričati priču o eu“.

2014-2016 proaccession – strateški program i program za lidere 

naredni dvogodišnji period ovog projekta biće fokusiran na razvoj li-
derskih osobina i strateških vještina kod donosilaca odluka i onih koji 
utiču na donošenje odluka, koji će imati glavnu ulogu u prenošenju 
pravne tekovine u održive operativne planove i koji će osigurati nji-

hovo usvajanje u čitavoj javnoj upravi. Program će se baviti formula-
cijom strategija, efikasnim vođstvom, kvalitetnim donošenjem odluka, 
uspješnim sprovođenjem promjena, izgradnjom međuljudskih i pro-
fesionalnih odnosa i veza, i vještine lobiranja i vršenja uticaja. Poseb-
na pažnja biće posvećena akcionim planovima za poglavlja 23 i 24, 
imajući u vidu njihov značaj za cjelokupan proces pregovora u smislu 
„novog pristupa“ pregovorima. drugi set modula u ovom projektu će 
biti usmjeren na razvoj novih standarda pisane i usmene komunika-
cije za srednje rukovodioce. svi moduli sadrže follow-up radionice na 
kojima će biti ocijenjen napredak i gdje će učesnici moći da razmije-
ne mišljenja o naučenim lekcijama i primjeni naučenog u praksi – a 
takođe će moći da dobiju dodatnu podršku i savjete od ekspertskih 
konsultanata. dodatna vrijednost ovih obuka jeste ta da će sve biti vo-
đene na engleskom, što će dodatno pomoći zvaničnicima da razviju 
sposobnost samouvjerenog, tečnog i efikasnog izražavanja na engle-
skom na sastancima na visokom nivou u međunarodnom kontekstu. 

2014-2016   komunikaciona strategija za eu 2

imajući u vidu značajan uspjeh koji je ostvaren sa novom Komu-
nikacionom strategijom za eu, britanski savjet, potpomognut am-
basadom velike britanije i delegacijom eu u Podgorici, će nastaviti 
da sarađuje sa odjeljenjem za odnose sa javnošću i komunikacionu 
podršku integracionim procesima u mvPei u sljedećim oblastima: 
1) kontinuirano unapređenje komunikacionih vještina na horizonal-
nom nivou, 2) razvoj internet alata i pristupa na društvenim mre-
žama za efikasno komuniciranje sa različitim ciljnim grupama, 3) 
implementacija strategije kroz intenzivnu javnu kampanju bogatu 
sadržajima i javnim događanjima. strategija predviđa usku saradnju 
sa civilnim sektorom, akademskom zajednicom i biznis sektorom.

evolucija ovog projekta od inicijalne faze iz 2008. godine do da-
našnjih okvira pokazuje koliko su se administrativni kapaciteti crno-
gorske javne uprave razvili tokom vremena, kao i koliko se izazovi 
procesa pristupanja eu u kontinuitetu razvijaju kako sam proces 
napreduje. britanski savjet i ambasada velike britanije će nastaviti 
da podržavaju dalje napore i transformaciju javne uprave Crne gore 
u njenimm naporima da odgovori na rastuće izazove sa kojima se 
susreće na čvrstom utabanom putu usvajanja standarda eu i član-
stva u toj organizaciji. 
 

Vanja Madžgalj
Direktorka Britanskog savjeta

Podrška Britanskog savjeta i 
britanske ambasade procesu 
pristupanja Crne Gore EU

Vanja Madžgalj

Partneri 
mvPei
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kako je nastao projekat „Otvorene ideje za crnu Goru“?

Projekat „otvorene ideje za Crnu goru“ živi već dvije godine. zamišljen kao 
platforma za društvene inovacije, projekat teži da kanališe i iskoristi svu kre-
ativnu i pokretačku energiju našeg društva. Polovinom 2012. godine, kada 
smo koncipirali projekat, znali smo da je sve veći broj korisnika interneta, 
društvenih mreža i pametnih telefona, da su građani sve spremniji da iskažu 
svoje mišljenje o problemima u društvu i da postoji dosta mladih ljudi spo-
sobnih da razvijaju softver. dakle, izobilje energije i kreativnosti. samo je bilo 
potrebno usmjeriti građanski aktivizam prema kolaborativnim procesima.  

Pokrenuli smo „otvorene ideje“ jer smo vjerovali u moć savremene tehno-
logije u službi građana. vjerovali smo u sposobnost građana da probleme 
koji ih se tiču, ne samo prepoznaju, već i riješe i time direktno ili indirektno 
doprinesu unapređenju transparentnosti i odgovornosti institucija. Premda 
je to bio veliki i rizičan eksperiment, pokazalo se da građani Crne gore mogu 
da ponude napredna tehnološka rješenja koja ruše barijere između građana i 
javne uprave i povezuju ih oko zajedničkog cilja. takođe, pokazalo se da u jav-
noj upravi ima ljudi koji imaju sluha i prepoznaju potencijal ovakvih aplikacija. 
stare probleme rješavamo na novi način. to je suština inovacija.     

kako građani crne Gope kreiraju društvo po svojoj mjeri?

Krajem juna, Crna gora je dobila drugu generaciju inovatora, nakon što je 
održano finale takmičenja za najbolju veb stranicu, veb ili mobilnu aplikaciju 
koja rješava jedan od dva ponuđena izazova: 

1) Kako unaprijediti učeće mladih u procesu donošenja odluka i
2) Kako iskoristiti moć novih tehnologija za bolju informisanost i učeće građa-
na u procesu evropskih integracija.

ove izazove definisali smo u saradnji sa partnerima: ministartvom vanjskih 
poslova i evropskih integracija i upravom za mlade i sport. takmičenje je bilo 
otvoreno za sve građane Crne gore, pojedince i grupe, bez obzira na to da li 
su vični programiranju. 

od dvanaest timova koji su prijavili svoje ideje, preko šest finalista, došli smo 
do dva pobjednička tima. udruženje mladih sa hendikepom Crne gore na-
građeno je za ideju koja osobama sa invaliditetom omogućava jednak pri-
stup informacijama koje se objavljuju na veb stranicama. ekipa „ideus“ krei-
rala je veb i mobilnu aplikaciju koja omogućava kontrolu kvaliteta namirnica 
široke potrošnje. 

demokratski razvoj Crne gore i digitalno doba u kome živimo čine da gra-
đani imaju povećana očekivanja od javne uprave. građani žele bolje plani-
ranje javnih politika, ravnopravnost i promjenu sistema vrijednosti. oni žele 

pravovremene i kompletne informacije o važnim procesima. to je i bio cilj 
projekta “otvorene ideje za Crnu goru“. ovakvim učešćem građana u kreira-
nju budućnosti, doprinosimo razbijanju psihologija „subjekta“, gdje se ljudi ne 
ponašaju kao učesnici već kao pasivni subjekti. 

sinergija između građana i javne uprave

na prošlogodišnjem takmičenju (završenom u maju 2013.), pobjedu je od-
nijela web i mobilna aplikacija budi odgovoran elektrotehničkog fakulteta. 
zamišljena kao jednostavan alat za ukazivanje na različite nepravilnosti, 
vrlo brzo je postala kanal za prijavu nepravilnosti iz oblasti sive ekonomije. 
na taj način, građani Crne gore pomagali su u lakšem i bržem otkrivanju 
neformalne ekonomije, od čega će cjelokupno društvo imati koristi. mini-
starstvo finansija, Poreska uprava i uprava za inspekcijske poslove dobijali 
su informacije sa terena u realnom vremenu, čime su se udružili resursi 
javnog i civilnog sektora. aplikacija je pokazala snagu građanskog aktiviz-
ma! građani reporteri podnijeli su preko 2400 prijava, na osnovu kojih je 
izrečeno preko 350.000€ kazni. na taj način, novac iz sive zone preusmje-
ren je u društveno korisne svrhe. rezultati ove akcije vrlo su vidljivi; pri-
kupljena su sredstva za nabavku opreme za institut za bolesti djece, biće 
opremljeni dnevni centri u opštinama Cetinje, nikšić i Plav, uređen park 
na ćemovskom polju, kupljena didaktička oprema za vrtiće u Crnoj gori, i 
rekonstruisan objekat doma za stare u risnu. odluku o tome gdje će novac 
biti uložen donijeli su sami građani. mobilna aplikacija poslužila je kao veza 
između građana i inspekcijskih službi, komunikacija je bila brža, dok su sve 
informacije objavljivane na web stranici, sve u duhu pune transparentnost. 
ovaj projekat dobio je i važno međunarodno priznanje od strane Partner-
stva otvorenih vlada, te nacioanalne asocijacijacije vladinih komunikatora 
sjedinjenih američkih država. 

Kancelarija Programa ujedinjenih nacija za razvoj (undP) u Crnoj gori 
sprovela je projekat u saradnji sa nvo digitalizujme koji su bili naši partneri 
i tokom prošlogodišnjeg takmičenja. osim njih, na projektu smo sarađiva-
li i sa nvo mogul, nvo 35mm i nvo Centar za građansko obrazovanje. 
„otvorene ideje za Crnu goru“ prerasle su u regionalni projekat „otvorene 
ideje za balkan“, koji se sprovodi u bosni i Hercegovini, srbiji i na Kosovu1* 
u saradnji sa Kancelarijom undP na Kosovu i Fondacijom za nove komu-
nikacije dokukino. 

Marija Novković, Projekt menadžer UNDP

1 -* Ovim nazivom se ne prejudiciraju stavovi o statusu i u skladu je sa Rezolucijom Savjeta bezbjednosti Ujedin-
jenih nacija 1244 (1999) i mišljenjem Međunarodnog suda pravde o kosovskoj deklaraciji nezavisnosti. 

Priča o inovacijama -
Kako su 
„Otvorene ideje“ 
promijenile 
Crnu Goru

Marija Novković

Partneri 
mvPei
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Dvor kralja nikole, u narodu poznat kao ,,Palac”, danas predstavlja dio narod-
nog, odnosno istorijskog muzeja Crne gore i nalazi se u samom cen-
tru crnogorske prijestonice Cetinje. gradnja je otpočela 1863. godine na 
početku vladavine knjaza nikole. Po prvobitnom planu to je trebalo da bude 

dvorac za knjeginju darinku, udovicu prethodnog crnogorskog vladara knjaza danila. 
međutim, darinki ipak nije bilo suđeno da se useli u svoju rezidenciju, te se umjesto 
nje, samo godinu dana nakon završetka radova, 1868. godine, uselila vladareva poro-
dica. ubrzo se pokazalo da postojeći objekat ne zadovoljava potrebe kraljevske familije 
i zahtijevano je njegovo proširenje. dvor dobija dva nova krila 1871. godine, a konačni 
neoklasicistički izgled dvor je dobio 1910. godine, kada je uprličena i proslava povodom 
50 godina vladavine knjaza nikole, a Crna gora proglašena kraljevinom. tom prilikom, 
gotovo svi evropski dvorovi poslali su svoje predstavnike na Cetinje. Konačno, dvor je bio 
prilagođen i rezidencijalnom i porodičnom životu Petrovića.

za vrijeme vladavine kralja nikole, na Cetinju se nalazilo 12 ambasada i stranih 
predstavništava, te je stoga posebno mjesto u njegovom dvoru zauzimao diplomatski tj. 
plavi salon. riječ je o prostoriji u kojoj je kralj nikola primao visoke inostrane zvaničnike. 
česti gosti plavog salona bili su i italijanski kralj viktor emanuel ii savojski i bugarski car 
Ferdinand i. salon nosi ime „plavi” zbog plavih svilenih tapeta, koje su bile na zidovima sve 
do rekonstrukcije, a danas zidove, takođe, krase tapete, ali ovog puta zlatnih boja. u plavim 
nijansama je i brokat kojim je presvučen nameštaj specijalno rađen u veneciji od limuno-
vog drveta, a na svakom komadu pažljivo su urezbareni inicijali kralja, nikole. Pod prekriva 
persijski tepih iz jednog dijela, posebno rađen za diplomatski salon. zidove oplemenjuju 
portreti savremenika kralja nikole i njihovih žena. tokom vladavine kralja nikole, u rusiji su 
se smijenila tri vladara i portreti svakog od njih zavrijedili su svoje mjesto u diplomatskom 
salonu. Pored ruskih careva, tu se nalaze i portreti austrougarskog carskog para Franca 
jozefa i njegove žene elizabete poznatije kao sisi i francuskog kralja napoleona iii i njegove 
supruge eugenie. Posebno mjesto zauzimaju portreti poslednjeg ruskog cara nikolaja i 
njegove žene aleksandre Fjodorovne, njemačke princeze i unuke engleske kraljice vikto-

rije. Potomak dinastije Petrovića, princ nikola Petrović njegoš, je povodom umjetničkih i 
istorijskih vrijednosti diplomatskog salona i slika u njemu kazao: ,, Prije svega, nemoguće je 
ne osjetiti prisustvo čovjeka koji je sakupio ovu zbirku. njegovo toplo prisustvo kao da još 
uvijek lebdi kroz dvor, između komada namještaja i od jedne do druge slike. svaka od njih 
ima svoju priču, svaka predstavlja jedan susret, jednu ostvarenu vezu, jedan zajednički in-
teres…nekoliko kvadratnih centimetara velikodušnosti. ova djela, zajednički, povezuju naš 
dragi krš sa svijetom i pozivaju nas na učešće u ljudskoj avanturi. Kao svjedoci te srećne 
prošlosti, ona nam ponovo ulivaju povjerenje u sopstvenu budućnost”. draž salonu daju i 
dvije velike vazne iz Xiv vijeka, koje su kraljev poklon iz japana.

Kralj je nastojao da mjesto podno lovćena bude veliko u očima cijele evrope. organi-
zovao je proslave, na kojima je ugostio brojne vladare, političare, novinare, umjetnike… 
Kao mala zemlja Crna gora je prepoznala značaj protokola i ceremonijala kao tehniku 
za pridobijanje simpatija i stvaranje prijateljske atmosfere koja bi pripomogla uspostavl-
janju i razvoju dobrih odnosa sa drugim državama. svim prijateljima Crne gore pozivnice 
su slate sa uobičajnim tekstom gdje maršalat dvora poziva određenu ličnost ,,po nalogu 
njegovog Kraljevskog visočanstva”, a na pozivnici bi bili naznačeni povod, odjeća, tj. da li 
se nose paradna odjela, kao i da li se ,,paše oružje“ ili se nose ordeni. Francuski sveštenik 
baron koji je bio u pratnji tadašnjeg francuskog diplomatskog predstavnika u Crnoj gori, 
Patrimonia opisao je dvor kao ,,prostranu građansku kuću sa zelenkastim zidovima…
okruženu prelijepim parkom. na ulazu u kopljište usađena je nacionalna zastava - crve-
na sa bijelom bordurom i dvoglavim orlom iznad lava.” ispred dvora, kako dalje opisuje 
baron, pozdravilo ih je oko pedeset perjanika sa oružjem, a zatim ih je ađutant uveo u 
prostrani hodnik gdje su se uz par stepenika popeli u salu za audijenciju i iskoristili priliku 
da se dive portretima koji su se nalazili na zidovima prostrane sobe. 

za kralja nikolu vezuje se i jedna anegdota. naime, brinući o budućnosti svojih ćerki zorke, 
milice, stane, jelene, marije i ane, nije ni slutio da će umjesto velike brige njegove mezimice 
postati nepobjedivo oružje crnogorske diplomatije. udajom svojih lijepih i obrazovanih kćeri 
za kraljeve ili prinčeve srbije, italije, rusije ili bogate i uticajne evropske plemiće kralj nikola 
je možda iskazao i svoj najveći stepen diplomatskog umijeća. tako je prilikom posjete Cetin-
ju, dok su razgovarali u plavom salonu, jedan strani diplomata upitao kralja ,,Šta vi uopšte 
možete da izvozite iz ove krševite zemlje?” na šta mu je on odgovorio: ,,vi potcjenjujete moć 
mojih kćeri”. njihova slava i vrijednost ostavili su neizbrisiv trag na crnogorsku istoriju i gen-
eracije koje dolaze i dali su doprinos da Cetinje bude upisano u svjetsku istorijsku i kulturnu 
baštinu. diplomatski salon kralja nikole je zbog novih rodbinskih veza postao mjesto oku-
pljanja nekoliko svjetskih dinastija tog doba, sa čijim je članovima kralj komunicirao i mimo 
protokola, što mu je u diplomatiji, ali i u praktičnim potrebama mnogo koristilo.

“u malo Cetinje, prijestonicu naše države, upro je oči cio civilizovani svijet. u njemu se 
zbivaju sastanci krunisanih glava i drugih visokih lica evropskih dvorova, kao u kojoj 
drugoj prestonici velikih država. strani ljubopitivi svijet prekrio je našu prijestonicu. nema 
parabroda koji dolazi pod Kotor, da ne nosi čitave karavane otmenih turista... sva evrop-
ska štampa zanima se o Crnoj gori, a da se za to ni sitne pare ne izdaje iz državne kase... 
uz to, svečanosti raznih vrsta učestale su, koje su privlačile strani svijet u našu zemlju, i 
tijem dizali prestiž Crne gore”, ovako je prikazano Cetinje krajem 19. vijeka, a porodična 
diplomatija ,, tasta evrope’’, kako su nazvali kralja nikolu, od dvora i diplomatskog salona 
na Cetinju napravili su centar moći u Crnoj gori. 

Anda Alivodić, 
Odjeljenje za međunarodno-pravne poslove

Dvor kralja Nikole i njegov diplomatski salon

mladi i 
diPlomatija

Anda Alivodić
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Planirani budžet ministarstva vanjskih poslova i evropskih integracija za 2014. godinu iznosi 12,899,597.68€ dok tekući budžet 2014. 
godinu iznosi 12,987,354.40€. 

izvršenje budžeta predstavlja fazu korišćenja budžetskih sredstava u cilju implementiranja politike koja je planirana budžetom. 

članom 5. zakona o budžetu Crne gore za 2014. godinu definisana je dinamika potrošnje budžetom odobrenih sredstava za fiskalnu 
godinu i ona se realizuje zavisno od ostvarenja prihoda (na nivou Crne gore) za određeni mjesec. 

izvršenje budžeta ministarstva u prvoj polovini 2014. godine iznosi 7,463,606.18€ ili 57,47% ukupnog budžeta.  

u tabeli 1 dat je tabelarni prikaz izvršenja po programima.

tabela 1

Izvršenje budžeta za drugi kvartal 2014. godine

MVPEI Planirani budzet TekućI budzet Izvrsenje %
Diplomatija 934,157.94           966,157.94        524,618.19       54.30

Administracija 1,456,819.44       1,424,819.44    809,897.58       56.84
DKP 9,586,369.49       9,674,126.21    5,697,521.29   58.89

Proces pristupanja I pridruzivanje 
EU 826,347.33           826,347.33        381,528.97       46.17

Uprava za dijasporu 95,903.48             95,903.48          50,040.15         52.18
Ukupno 12,899,597.68     12,987,354.40  7,463,606.18   57.47

napomena: u koloni izvrešenje unijeta je zahtijevana potrošnja na 30.06.2014. godine (plaćene obaveze + zahtijevi koji su predati 
trezoru i čekaju na realizaciju).

ministarstvo vanjskih poslova i evropskih integracija u cilju dalje transparentnosti periodično će objavljivati podatke o izvršenju budžeta.
 

SLUŽBA ZA FINANSIJSKE POSLOVE

Izvršenje budžeta MVPEIFinansije


